
روز گذشته دو نامزد نهایی انتخاب شهردار اصفهان در لایو 
اینستاگرامی شورای اسلامی شهر جهت ارائه برنامه های خود 

حضور یافتند

ارائه برنامه ها برای 
انتخاب نهایی شهردار

 امکان توجه و رسیدگی به مناطق برای مدیریت در حوزه شهرستان بزرگ و کلان اصفهان، وجود ندارد و درصورتی که بار مدیریت این گونه شهرها سبک شود 
توجه به مسائل درون شهرستان و آسیب ها و حاشیه نشینی و دیگر مسائل بیشتر خواهد شد
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 قطار کابینه سیزدهم
    همین صفحه روی ریل اعتماد
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شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان در نظر دارد عمليات اجرایي به شرح زیر را از طریق مناقصه عمومي به پيمانكاران واجد شرایط واگذار نماید.

محل تامين موضوع مناقصهشماره مناقصه
مبلغ تضمينبرآورد )ريال (اعتبار

)ريال (

خط انتقال فاضلاب محله وینیچه به ایستگاه پمپاژ دیزیچه مبارکه 4/400-2-48
29،384،865،2241،010،000،000جاری)بخش دوم(

اجرای یک باب ساختمان دو طبقه )اداری - انبار بحران( درمحل انبار 4/400-2-97
44،464،127،3941.464.000.000جاریچشمه توتی

اجرای خط انتقال فاضلاب محله لنج و باقیمانده شبکه جمع آوری 3/400-2-101
29،588،035،7351.020.000.000جاریفاضلاب زیباشهر)با ارزیابی کیفی(

اجرای عملیات شبکه جمع آوری فاضلاب محدوده خیابان شریف واقفی 400-2-123
51،321،947،0211.670.000.000جاریدر منطقه نطنز)با ارزیابی کیفی(

تکمیل عملیات ساختماني )سیویل( و تهیه، ساخت و نصب تجهیـزات 400-2-124
PC 163،589،470،0047،171،789،400جاریالکترومکانیکال و بهره برداري تصـفیه خـانه شهر نطنز به روش

مهلت تحويل اسناد به دبِيرخانه معاملات شرکت اتاق292 : تا ساعت  13:00روز شنبه به تاریخ  1400/06/20
تاريخ گشايش اسناد مناقصه: ازساعت 08:30 صبح روز یكشنبه به تاریخ 1400/06/21

دريافت اسناد : سایت اینترنتي
www. abfaesfahan.ir شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

www.iets.mporg.ir پايگاه ملي اطلاع رساني مناقصات
شماره تلفن گويا:   8-6680030 3 -  031 )  داخلي 395   (

نام روزنامه: اصفهان  امروز
تاريخ انتشار: 1400/06/04 

آگهي برگزاري مناقصه عمومي 

روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

نوبت دوم

دیروز از پرستار بیمارستان الزهرای اصفهان که این روزها با 
شعرهایش التیام بخش بیماران است و تصویر شعرخوانی هایش 

در فضای مجازی دست به دست می شود، تقدیر شد.
به گزارش ایمنا، »نزدیک روز مادر، مادرم مدتی بود که از 
بیماری سرطان رنج می برد و در همان بیمارستانی بستری شد 
که خودم هم پرستار بودم. یک شب دل شوره عجیبی داشتم، 
حال مادرم خوب نبود و من هم سرگردان و غصه دار از رنج 

مادر، اتاق ها را برای سرزدن به بیمارانم چک می کردم. 
»می خواست هرطورشده روحیه و انرژی ازدست رفته را 
به خود، مادر و سایر بیماران بازگرداند، به جادوی کلمات 
و عشق تراویده از آن اعتقاد داشت اما مردد بود… مردد 
نکند کسی  مواجه شود…  بدی  واکنش  با  نکند  اینکه  از 
سرزنشش کند… اما دل به دریا می زند. پشت میکروفون 
ایستگاه پرستاری می نشیند. از آن موقع می گوید که »تردید 
داشتم اما دلم مرا به سمت خودش کشاند. »شعر روز مادر 
می کند  آرزوی سلامتی  بیماران  همه  برای  و  می خواند  را 
لبخند  بیماران  بود…  اشتباه  داشت  که  ابتدایی  تصور  اما 
بیماران  استقبال مضاعف همراهان خسته  با  او  و  می زنند 
روبه رو می شود. بعدها، یک بار همکارش فیلم شعرخوانی او 
را ضبط و در فضای مجازی منتشر می کند؛ واکنش جامعه 
نسبت به آن چندین برابر بود و این فیلم بارها دست به دست 

و تکرار می شود.
از  الزهرا اصفهان را  بیمارستان  »زهره احمدی« پرستار 
تاریک  روزهای  فروغ  حالا  و  زده اند  »فروغ« صدا  کودکی 
این بیمارستان غم اندود از کرونا شده است. او به دعوت از 
شهرداری اصفهان رفته است تا از روزهای خدمت خود بگوید.

او در این دیدار می گوید: هم به واسطه شغلم و هم زمانی 
که درگیر بیماری مادرم و پرونده پزشکی او بودم با پزشکان 
زیادی در ارتباط بوده ام. بارها به چشم خود دیدم و با تک تک 
سلول هایم لمس کردم که رفتار متفاوت یک پزشک اصفهانی 
چقدر بر روحیه مادرم تأثیر دارد و به او آرامش می دهد. روزهای 
اولی که پرستار شدم تصمیم گرفتم طور متفاوتی به این شغل 
نگاه کنم و تاکنون نه تنها خسته نشده ام بلکه خوشحالم که 
می توانم شاید کمی از غم کسی بکاهم. پرستاری فقط مراقبت 
جسمی از مریض نیست شاید او به لبخند تو و روحیه نیاز 

داشته باشد.
در روزهای سیاه کرونایی که غم و خستگی بر چهره او و 
همکارانش سنگینی مضاعف دارد، در یکی از شیفت هایش این 
کار را تکرار می کند. غزلی از حافظ می خواند و سعی می کند که 
هر بار محیط پراسترس بیمارستان الزهرا را تنها برای دقایقی 

کوتاه هم که شده متفاوت تر کند.
احمدی ادامه می دهد: به هیچ وجه نه قصد منتشر شدنش 
را داشتم و نه فکرش را می کردم که این کارم به این حد از 
شهرت برسد. از گوشه وکنار می شنیدم که مگر چه کار مهمی 
کرده است؟ اگر این کار دلی بوده چرا اجازه پخش شدنش 
را داد؟ اما پاسخ تنها یک جمله است که »چرا اجازه ندهیم 
در دل این همه سختی، روزنه امید پدیدار و محبت و عشق 

روانه شود؟

» این اتفاق مرز باریک بین دیده شدن و ریاکاری و صداقت 
بود که ای کاش همه ما به درک بهتری از آن می رسیدیم.

او اضافه می کند: بیمارستان پر از درد، غم و ازدست دادن 
است. ممکن است کسی مخالف کار من باشد و بگوید در این 
شرایط شعر خواندن تو به چه کار ما می آید، اما اگر حتی یک 
نفر حال روحی بهتری پیدا کند برای من کافی است. بسیار 
دیدم که مریض ها برایم دعا کردند و خواستند همیشه این 

کار را ادامه دهم.
احمدی می گوید: پدرم عاشق شعر و ادبیات بود و از بچگی 
به من می گفت تو به عنوان یک دختر ایرانی باید بتوانی غزل 
حافظ بخوانی. من معتقدم کسی که به سمت ادبیات می رود 

نمی تواند انسان بی رحمی باشد.
Á ابتکاری که کمتر از جهاد نیست

پرستار  این  تحسین  با  اصفهان  شهرداری  سرپرست 
می گوید: نشاط روحی، انرژی بالا و حفظ آن به طرق مختلف 
می تواند هر دردی را درمان کند. گاهی گفته می شود چرا مردم 
روستاها نسبت به مردم شهر روحیه بهتری دارند، واضح است 
امید به  که علاوه بر تغذیه و آب وهوا، آرامش خاطر سبب 
زندگی آن ها شده است؛ چیزی که مردم شهر اغلب از آن 

بی نصیب هستند.
ابتدای شیوع کرونا  از  علیرضا بوژمهرانی ادامه می دهد: 
بارها شاهد روحیه دادن کادر درمان به طرق مختلف بودیم 
هرچه زمان شیوع بیماری پیش می رود فرسودگی بیشتری 

دارد و کادر درمان بیشتر تحت فشار قرار می گیرند.
او خطاب به پرستار بیمارستان الزهرا می گوید: ابتکارتان در 
قالب شعر و بیان شیوا و پخش صدایتان در چنین شرایطی، 
این فرصت را فراهم کرد تا مردم و همکارانتان برای دقایقی 
به بیماری و تنگنایی که در آن قرار گرفته اند فکر نکنند. این 

کار بسیار ارزشمند، هوشمندانه و اخلاقی بود. 
یکی از نیازهای اساسی امروز جامعه گفت وگو و حرف زدن 
است؛ چه در خانواده ها و چه در جامعه به واسطه درگیری ها و 

تنش میان افراد، این موضوع کم رنگ شده است.
او ادامه می دهد: حتی در موضوعات اجتماعی و سیاسی نیز 

وجود فضای گفتمان و شنیدن عقاید یکدیگر فارغ از هرگونه 
پیش فرض و داوری بسیار مؤثر است. هر کاری که با عشق 
به آن نگاه شود برکت خاصی در آن نمایان می شود و سبب 
آرامش و موفقیت خواهد بود و پشت هر عشقی، باور و اعتقاد 

وجود دارد.
بوژمهرانی اضافه می کند: شاید درباره اثر پروانه ای در علم 
فیزیک شنیده باشید که بال زدن پروانه ای در جایی باعث 
طوفانی در جای دیگر خواهد شد. کار نیک هرچند کوچک، 
ممکن است اثری بزرگ در جامعه بگذارد و رضایت خدا و خلق 

خدا را در پی داشته باشد.
او می افزاید: در دوران سخت جنگ تحمیلی و حتی خط 
مقدم جبهه هم رزمندگان مدام در حال روحیه دهی به یکدیگر 
بودند و سعی داشتند فضا را هرچند کم و کوچک شاد نگه دارند 
تا ذهن ها از سختی آن روزها منحرف شود.کار شما نیز کمتر 

از جهاد نیست و ما به شما افتخار می کنیم. 
بوژمهرانی در پایان می گوید: با اینکه تخصصی در ادبیات 
ندارم اما در کتابخانه شخصی ام تنها کتاب های شعر را نگه 
می دارم. کار شما عاشقانه و خالصانه است و بی شک شما 
رستگاران روز قیامت هستید. ما از شما تقدیر می کنیم که 

بزرگی کارتان بر همگان آشکارتر شود.
پایان این مراسم که همراه بود با تقدیر سرپرست شهرداری 
اصفهان از این پرستار، متصل شد به خوانش این شعر توسط 
زهره احمدی که چند مرتبه هنگام خواندن آن بغض کرد و به 

یاد مادر مرحومش افتاد:
»و چه می دانی، این دل که پشت پیراهنی از گل پنهان است،

 چقدر دلتنگ توست
تو چه می دانی؟! این چشم ها چقدر عطر نفس هایت را دنبال 

می کند…
آه! خدا چقدر مهربان است

غروب که می شود فانوس ماه را روشن می کند.
تو نمی دانی که روزگار چقدر کوتاه است

و چراغ های خوشبختیِ ما دیری نمی پاید
تو چه می دانی؟! «

نمایندگان مجلس، پس از بررسی برنامه های وزرای پیشنهادی 
کابینه دولت رئیسی در کمیسیون ها و در صحن علنی مجلس 

نظر نهایی خود را اعلام کردند.
به گزارش خبرآنلاین، پس از روزها بررسی سوابق و برنامه های 
وزرا در کمیسیون های تخصصی و شنیدن اظهارات مخالفان و 
موافقان و دفاعیات ۱۹ وزیر پیشنهادی، در صحن علنی نهایتا 

پرونده تشکیل کابینه سیزدهم در پارلمان بسته شد و در دهمین 
جلسه بررسی صلاحیت وزرا در صحن علنی مجلس نمایندگان 
آرای خود را به گلدان ها انداختند. نحوه رای گیری هم یکی از 
موضوعاتی بود که در روزهای گذشته مورد بحث قرار گرفت و 
هرچند زمزمه هایی درباره رای الکترونیکی به دلیل شیوع کرونا 
به گوش می رسید اما در نهایت بر اساس بند ۳ ماده ۱۲۲  رای 

گیری به صورت مخفی و با برگه انجام شد. در این رای گیری 
همانطور که از مشروح مذاکرات مشخص بود وزیر آموزش و 
پرورش نتوانست رای اعتماد را به دست بیاورد و  همچنین 
احسان خاندوزی و ساداتی نژاد به عنوان وزرای اقتصاد و جهاد 
کشاورزی انتخاب شدند که این رای اعتماد آنطور که محمدباقر 

قالیباف اعلام کرد به معنای پذیرفتن استعفای آنها نیز بود.

 قطار کابینه سیزدهم روی ریل اعتماد فروغ روزهای تاریک کرونایی

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت فنی مهندسی آسمان فناور ققنوس سهامی خاص به شماره ثبت 2167 و شناسه ملی 14007992073 نوبت اول
دعوت به عمل می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده شرکت که در ساعت 10:00 صبح مورخ 1400/06/20 در محل 

قانونی شرکت تشکیل می شود، حضور بهم رسانند.
دستور جلسه: تعیین و انتخاب مدیران شرکت.

دعوت کننده جلسه: هیئت مدیره شرکت.

آگهی مجمع عمومی عادی به طور فوق العاده

 عدم کسب رای اعتمادکسب رای اعتمادآرای ممتنعآرای مخالفآرای موافق

سید اسماعیل خطیب
اطلاعات

سیدجواد ساداتی نژاد
جهاد کشاورزی 

احمد وحیدی
کشور

222

266 253

48

16 27

17

3 4

سید رضا فاطمی امین
صنعت، معدن و تجارت

205
60

14

حجت ا... عبدالملکی
تعاون، کار و رفاه اجتماعی

احسان خاندوزی
امور اقتصادی و دارایی

عیسی زارع پور
ارتباطات و فناوری اطلاعات

محمدمهدی اسماعیلی
فرهنگ و ارشاداسلامی

181 254

256 191

77 25

17 77

28 8

10 13

جواد اوجی
نفت

محمدعلی زلفی گل
علوم، تحقیقات و فناوری

210

198

56

70

19

18

بهرام عین اللهی
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی

عزت ا... ضرغامی
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی

رستم قاسمی
راه و شهرسازی

214 267

262

55 14

13

15 4

6

تعداد  نمایندگان حاضر
در صحن علنـی مجلس 290

محمد رضا آشتیانی
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح

امین حسین رحیمی
دادگستری

277

274

5

4

3

4

سیدحمید سجادی 
وزارت ورزش و جوانان

حسین امیر عبداللهیان
امور خارجه

165

270

108

10

13

6

علی اکبر محرابیان
  نیرو

حسین باغگلی
آموزش وپرورش

220

76

47

193

15

18
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 شکوه بی پایان
حســن روانشــید| معمــاری، طراحــی، نگارگری، 
ــفالگری،  ــی کاری، س ــی، کاش ــه، خوشنویس نقش مای
آینــه کاری، صنایع دســتی، زبــان فارســی، آذری، 
کــردی، گیلکــی، مازندرانــی، موســیقی ســنتی، 
نمایــش روحوضــی، آشــپزی، خانــه بــاغ و درنهایــت 
ــوری  ــا در کش ــی از منحصربه فردترین ه ــی ایران قال
ــخ هفت هزارســاله مســتند خــود  ــه تاری اســت کــه ب
ــث  ــرش بح ــان ارزش ف ــن می ــا در ای ــد. ام می بال
ــر،  ــت و هن ــر ظراف ــلاوه ب ــرا ع ــت زی ــری اس دیگ
ــرای  ــا ب ــژه ای دارد ت ــت وی ــی و قدم ــت میراث هوی
جهــان  موزه هــای  در  آن  باقیمانــده  جفت هــای 
نتواننــد قیمتــی متصــور شــوند. قالــی ایرانــی از دیرباز 
معــروف و مورداســتفاده در اقصــی نقــاط جهــان بــوده 
و هســت کــه در ســندیت آن »گزنفــون« تاریخ نــگار 
یونانــی در کتــاب ســیرت کــوروش بیــن ســال های 
ــان  ــا ۴۳۰ پیــش از میــلاد می نویســد: »ایرانی ۳۴۵ ت
ــر  ــه زی ــد قالیچ ــرم باش ــان ن ــه بسترش ــرای اینک ب
بســتر خــود می گســترند«. در زبــان پهلــوی بــه هــر 
ــد  ــا »ویســترگ« می گفتن ــرش ی ــز گســتردنی ف چی
ــانی  ــو« در دوره ساس ــوئی س ــی »س ــالنامه چین و س
ــی  ــوان کالای واردات ــران به عن ــمی ای ــرش پش از ف
ــتان  ــروف بهارس ــرش مع ــرد. ف ــام می ب ــن ن ــه چی ب
ــاب  ــه خاطــر شــکوهش بازت ــز ب در کاخ تیســفون نی
گســترده ای در ادبیــات اســلامی داشــته اســت. اگرچه 
ــر  ــه هن ــی را ب ــخ فرش باف ــد تاری ــی قصــد دارن برخ
تــرک و قبایــل آســیای مرکــزی مرتبــط نماینــد، امــا 
ــن  ــه قدیمی تری ــک« ک ــه »پازیری ــف بافت ــا کش ب
ــوش  ــا نق ــون ب ــت و تاکن ــان اس ــی جه ــه قال نمون
اصیــل هخامنشــی یافــت شــده، ایــن ادعــا را باطــل 
ــم  ــرن پانزده ــای ق ــان اروپ ــار نقاش ــد. در آث می کن
مســیحی هرچــه فــرش بــود از آناتولــی و قفقــاز رفته 
ســده های  فرش بافــی  از  بازمانــده  نمونه هــای  و 
ســیزدهم و چهاردهــم مســیحی نیــز متعلــق به همین 
دو منطقــه به حســاب می آمــد کــه در آن زمــان هنــوز 
قالــی منحصربه فــرد »پازیریــک« کشــف نشــده بــود 
و تصــور می رفــت قالیبافــی عمــری هزارســاله 
داشــته و رواج آن در ایــران مرهــون شــاهان صفــوی 
اســت. اگرچــه از همــان دوران شــاه عباس اول یکبــار 
ــالا  ــران ب ــای ای ــی در خانه ه ــای قالیباف ــر داره دیگ
ــو  ــروز عض ــت، ام ــه یاف ــروز ادام ــه ام ــا ب ــت و ت رف
اتحادیــه تولیدکننــدگان و صادرکننــدگان فــرش 
ــت  ــدی جمعی ــتغال ۱۰ درص ــران از اش ــتباف ای دس
کشــور در صنعــت فــرش خبــر می دهــد و بــا تأکیــد 
بــر لــزوم توجــه دولــت بــه ایــن صنعــت می گویــد: 
»مــا مخالــف صــادرات پشــم دباغــی کــه نامرغــوب 
ــادر  ــوب آن ص ــوع مرغ ــرا ن ــه چ ــتیم ک ــت هس اس
ــه  ــری ادام ــا می ــی آق ــی حاج ــود«؟ مرتض نمی ش
می دهــد: »بــا بیــان اینکــه اشــتغال فــرش دســتباف 
عمومــً حرفــه اقشــار آســیب پذیر و روســتایی اســت 
اثــر کاهــش صــادرات و بی توجهــی  و اگــر در 
ــراد  ــن اف ــرود، ای ــت ب ــغل از دس ــن ش ــا ای دولت ه
ــش  ــتغال در بخ ــه اش ــوند و درحالی ک ــکار می ش بی
ــه آن را  ــه هزین ــرش بســیار ارزان قیمــت اســت ک ف
ــاغلان  ــر ش ــالا اگ ــردازد. ح بخــش خصوصــی می پ
حــوزه فــرش بــه شــهرها مهاجــرت کننــد، به جــای 
ــه بخــش خصوصــی ایجــاد  ــی ک ــون تومان ۲۰ میلی
درآمــد می کنــد دولــت بایــد نزدیــک بــه ۳۰۰ 
ــه  ــراد ک ــن اف ــری ای ــرای بکارگی ــان ب ــون توم میلی
ــد و  ــه نمای ــد، هزین تخصصــی جــز فرش بافــی ندارن
آســیب وارده بــه جامعــه از ایــن نــگاه خیلــی بیشــتر 
از کاهــش ارزآوری صــادرات فــرش دســتباف اســت. 
ــور  ــر به ط ــون نف ــتغال دو میلی ــه اش ــت ب ــا عنای ب
مســتقیم و غیرمســتقیم در صنعــت فــرش، اگــر 
یــک خانــواده چهارنفــری را بــرای هرکــدام در نظــر 
ــن  ــت کشــور از ای ــم حــدود ۱۰ درصــد جمعی بگیری
صنعــت ارتــزاق می کننــد. از ســویی پشــم گوســفند 
ایرانــی یکــی از مــواد اولیــه و امتیــاز فــرش ایرانــی 
نســبت بــه ســایر کشورهاســت کــه در دیگــر نقــاط 
دنیــا خریــدار دارد و پــول خوبــی بابــت آن می دهنــد 
و همچنیــن جامعــه فــرش دســتباف به عنــوان یــک 
تشــکل ملــی و تخصصــی مخالــف صــادرات پشــم 
به عنــوان مــواد اولیــه و مرغــوب فــرش ایرانــی 
اســت چــرا کــه امتیــاز فــرش ایــران نبایــد در اختیــار 
ــال  ــت س ــرد«. اردیبهش ــرار گی ــر ق ــورهای دیگ کش
قبــل رئیــس مرکــز ملــی فــرش ایــران در نشســتی 
بــا حضــور جــواد کلاهــدوزان نماینــده وزارت صمــت 
ــالان  ــدگان و فع ــد از صادرکنن ــی چن ــا تن ــراه ب هم
ــی  ــه عملیات ــت: »۱۵ برنام ــار داش ــوزه اظه ــن ح ای
بــر اســاس هفــت محــور برنامه هــای وزارت صمــت 
ــت  ــده اس ــن ش ــد تدوی ــش تولی ــال جه ــرای س ب
ــرار  ــری ق ــورد پیگی ــا را م ــن برنامه ه ــال ای و امس
شــتاب دهنده های  راه انــدازی  کــه  داد  خواهیــم 
ایــن  امــا  آن هاســت«  کلیدی تریــن  اســتانی 
نشســت هــم نتوانســت آبــی بــرای هشــت میلیــون 
ــا  ــای آن ه ــی و خانواده ه ــرش ایران ــت اندرکار ف دس
گــرم کنــد کــه بــه دلایــل متعــدد صادرکننــده را بــه 
واردکننــده موردنیــاز ازجملــه پشــم، ابریشــم و پنبــه 
ــازار  ــود ب ــل نب ــه دلی ــز ب ــت نی ــزان باف ــل و می تبدی
ــداران  ــپاه پاس ــن س ــالا ای ــرد و ح ــول ک ــدت اف بش
اســت کــه چــون همیشــه یکبــار دیگــر آســتین بــالا 
ــتان  ــکل وارد داس ــل مش ــزه ح ــا انگی ــا ب ــد ت میزن
شــود و یکــی از مشــاوران خــود را بــرای کمــک بــه 
ــه دامنــه بی بدیل تریــن صــادرات  تولیــد و اشــتغال ب
کشــور پــس از نفــت اعــزام نمایــد کــه شــاید بشــود 
به مرورزمــان ایــن شــکوه بی پایــان بــار دیگــر چــراغ 

ــد. ــن کن ــا را روش ــاد خانه ه اقتص
ادامه دارد

رویداد

کمبود 20 هزار دز دوم واکسن 
در لنجان

بنـا بـه گفتـه فرماندار لنجان بـرای تزریـق دز دوم 
واکسـن با کمبود بیـش از ۲۰ هزار دوز واکسـن روبرو 
هسـتیم کـه انتظـار داریـم ایـن مشـکل بـا همکاری 

دسـتگاه های بالاتـر حل شـود.
خدامـراد صالحـی دربـاره وضعیت شـیوع ویروس 
گفـت:  ایسـنا  بـه  لنجـان،  شهرسـتان  در  کرونـا 
وضعیـت شهرسـتان لنجـان از تاریخ ۱۴ مـرداد قرمز 
تیـره شـد کـه طبیعتـا بـر مبنـای تصمیمـات سـتاد 
ملـی و سـتاد اسـتانی کرونـا مصوبـات را در سـطح 
شهرسـتان متناسـب بـا شـرایط بومـی شهرسـتان 
بـه مرحلـه اجـرا می گذاریـم و سـعی کرده ایـم تمـام 
پروتکل هـای بهداشـتی را بـا همـکاری و تشـریک 
مسـاعی دسـتگاه های مربـوط، اصنـاف و مـردم بـه 
شـکلی کـه جنبـه اجتماعـی و حالت فرهنگ سـازی 
و اقناعـی داشـته باشـد اجـرا کنیـم. او با بیـان اینکه 
وضعیـت کلی شهرسـتان از نظـر رعایـت پروتکل ها 
نسـبتا خوب اسـت، گفـت: البته کامـلا رضایت بخش 
نیسـت به طوری کـه میـزان زدن ماسـک در اصنـاف 
۶۵ درصـد و رعایـت فاصلـه اجتماعـی ۵۰ درصـد 
اسـت. همچنین میزان زدن ماسـک در بین مردم ۶۵ 
درصـد و میـزان رعایت فاصلـه اجتماعـی ۴۰ درصد 
گـزارش شـده اسـت. فرمانـدار لنجـان گفـت: میزان 
درصـد مثبت شـدن تسـت های کرونا در شهرسـتان 
لنجـان از ابتـدا تـا کنـون ۳۵.۶۴ درصـد بوده اسـت. 
تعـداد فوتی هـای کرونـا در لنجـان از ابتـدای شـیوع 
ویـروس کرونـا تـا دوم شـهریور امسـال ۶۶۵ نفـر 
اسـت کـه در دو هفتـه اخیـر تعـداد فوتی هـا در روز 
۳ تـا ۴ نفـر افزایـش پیدا کرده اسـت، اما بـه صورت 
میانگیـن و به نسـبت جمعیـت ۱.۳۹ درصد نفر فوتی 
ادامـه داد: تعـداد بسـتری های  داشـته ایم. صالحـی 
کرونـا در دو بیمارسـتان شـهدای لنجـان و شـهید 
مطهـری فولادشـهر تـا ۳۰ مـرداد، ۹۸ نفـر بـوده 
اسـت. البتـه ۱۵۹ نفـر بسـتری موقت هم داشـته ایم 
کـه بخشـی را در بیمارسـتان شـهدای لنجـان بـه 
ایـن بیمـاران اختصـاص دادیم تـا به صـورت موقت 
تحـت مراقبـت قـرار بگیرنـد و دسـتورات دارویـی 
خـود را دریافـت کننـد و اسـتراحت خـود را در منـزل 
انجـام دهنـد. او تصریـح کـرد: بازرسـی ها به شـکل 
بـا  اصنـاف  همـکاری  و  می شـود  انجـام  جـدی 
دسـتگاه های مربـوط رضایت بخـش اسـت. در ارتباط 
بـا واکسیناسـیون مشـکل اصلـی مـا تهیـه واکسـن 
اسـت به طوری کـه میـزان سـهمیه ای که بـه لنجان 
و  تطابـق  همچنیـن  نمی کنـد.  کفایـت  می دهنـد 
تناسـبی میان فراخوان های سـامانه سـلامت و نوبتی 
کـه سـامانه بـه مـردم و گروه هـای مختلـف می دهد 
بـا میزان واکسـنی کـه به شهرسـتان داده می شـود، 
نیسـت و به همیـن دلیل ازدحام موضعـی را در مراکز 
واکسیناسـیون به وجـود آورده اسـت. فرماندار لنجان 
گفـت: جـز اولیـن شهرسـتان هایی هسـتیم کـه از 
همان ابتدا دو مرکز تجمیع واکسیناسـیون داشـته ایم 
کـه یکـی از ایـن مراکـز در زرین شـهر بـا ۸ لایـن و 
دیگـری در فولادشـهر بـا ۱۲ لایـن فراینـد تزریـق 
واکسـن را انجام می دهند. همچنین مراکز بهداشـتی 
شـهری و روسـتایی سـایر نقاط شهرسـتان، اقدام به 
واکسیناسـیون گروه هـای هـدف کرده انـد. صالحـی 
یـادآور شـد: اخیـرا بـا هماهنگی هایـی کـه انجـام 
دادیـم مقـرر شـد مراکـز تجمعـی شهرسـتان ماننـد 
کارخانه هـا را بـا همکاری مدیران خودشـان در همان 
محـل فراینـد واکسیناسـیون را انجـام دهنـد. بـرای 
مثـال پرسـنل کارخانه ذوب آهـن هم اکنـون در حال 
دریافـت واکسـن هسـتند. او در پاسـخ به این سـؤال 
کـه چگونـه کمبود واکسـن خـود را جبـران می کنید 
تـا فاصلـه زمانی میـان تزریـق دوز اول و دوم رعایت 
از مجموعـه شهرسـتان  شـود، گفـت: کار خاصـی 
سـاخته نیسـت مگر اینکه مسـئولان بالاتر در استان 
و وزارت بهداشـت ایـن مشـکل کمبـود را که گریبان 
گیر بیشـتر شهرها شـده اسـت رفع کنند. در پایتخت 
باید میزان واکسـن بیشـتری را برای دوزهـای اول و 
دوم اختصـاص دهنـد. فرمانـدار لنجان با بیـان اینکه 
جمعیـت شهرسـتان لنجـان بیـش از ۳۰۰ هـزار نفر 
اسـت، افزود: تا این لحظه در این شهرسـتان ۴۸۴۷۸ 
نفـر دز اول واکسـن خود را دریافـت و ۲۰۴۶۲ نفر نیز 
دز دوم واکسـن خـود را تزریـق کرده انـد کـه بـر این 
اسـاس برای تزریق دز دوم واکسـن با کمبود بیش از 
۲۰ هـزار دوز واکسـن روبـرو هسـتیم. صالحی گفت: 
بـه لحاظ موقعیـت توپوگرافی لنجان، این شهرسـتان 
مرکـز ورود اسـت به طوری کـه از اسـتان چهارمحال 
و بختیـاری و اسـتان های جنوبی خودروهـای زیادی 
وارد شهرسـتان می شـوند و به نوعـی مبـدأ ورودی 
اسـتان اصفهـان هسـتیم؛ امـا از نظر موقعیتِ شـیب 
روی  نمی توانیـم  شهرسـتان  در  عمـلا  جـاده  تنـد 
جـاده کنترلـی داشـته باشـیم بـه همیـن دلیـل بعـد 
از لنجـان در محـل پلیـس راه اصفهـان به شـهرکرد 
روی مـرز لنجـان و فلاورجـان اعمـال محدودیـت 
انجـام می شـود و از ورود بـه شـهر بـاغ بهـادران که 
اظهـار  او  می کنیـم.  جلوگیـری  اسـت  گردش پذیـر 
کرد: یک شهرسـتان گـذری و ترانزیتی هسـتیم و از 
طرفی هم شهرسـتانی کارگری محسـوب می شـویم 
بـه همیـن دلیـل تحـت تأثیـر عوامـل خارجـی قرار 
می گیریـم، امـا بـا تـلاش مضاعـف سـعی می کنیم 
وضعیت شهرسـتان را بـه رنگ نارنجـی تغییر دهیم. 
فرمانـدار لنجـان دربـاره احتمـال بازگشـایی مدارس، 
خاطرنشـان کـرد: بـا توجه بـه وضعیت کنونـی کرونا 
و تصمیماتـی که سـتاد اسـتانی مقابله بـا کرونا اتخاذ 
کـرده اسـت بعیـد به نظـر می رسـد که مـدارس اول 

مهرماه بازگشـایی شـود.

به گفته معاون سیاسـی، امنیتی و اجتماعی اسـتانداری 
اصفهـان ایجـاد سـه فرمانداری جدیـد در شـرق اصفهان 
به پیشـرفت و توسـعه این منطقه و مهاجـرت معکوس در 

آن منجر خواهد شـد.
به گـزارش ایرنا، حیدر قاسـمی گفت: امروز بر اسـاس 
نظریـه جدیـد بـرای کاهـش مهاجـرت و جلوگیـری از 
حاشیه نشـینی کـه به عنوان یکـی از آسـیب های مهاجرت 
محسـوب می شـود، باید به مبـدأ مهاجرت و نـه به مقصد 
آن توجـه داشـته باشـیم. او ادامـه داد: توجـه بـه مقصـد 
مهاجـرت موجـب جـذب و افزایـش مهاجرت می شـود اما 
توجـه بـه مبـدأ، ظرفیت هـای بالقـوه را بالفعـل می کند و 
موجـب مهاجـرت معکـوس خواهد شـد. معاون سیاسـی، 
امنیتـی و اجتماعـی اسـتانداری اصفهـان بـا بیـان اینکـه 
فراهـم کـردن رضایتمندی مـردم، یکـی از ضروری ترین 
وظایـف دولت هاسـت اظهـار داشـت: توجـه بـه تعـادل و 
تـوازن منطقـه ای و توجـه بـه انتظـارات مـردم و در ایـن 
راسـتا پایداری و حفظ و اسـتقرار جمعیت در حوزه مباحث 
امنیتـی، از اهمیت ویـژه ای برخوردار اسـت. او اضافه کرد: 
گسـتردگی  و  کویـری  شـرایط  در  جمعیـت  پراکندگـی 
موجـود در شـرق اصفهان، احتمـال خالی شـدن تدریجی 
بیشـتر روسـتاهای این مناطق را به دنبال داشـت. قاسمی 
بـا بیـان اینکـه سـکونت در منطقـه یـک عامـل و عنصر 
امنیـت محسـوب می شـود خاطرنشـان کـرد: شهرسـتان 
خـور بـا ۱۷ هـزار کیلومتر و بـا جمعیت پراکنـده به عنوان 
شـرقی ترین نقطـه اسـتان اصفهـان هیچ کـدام از شـرایط 
شهرسـتان های اسـتان از نظـر جمعیـت و تعـداد بخش و 
دهسـتان را نداشـت، اما به واسـطه گسـتردگی این اسـتثنا 

را داشـت که توسـط قانون، شـرایط شهرسـتان شـدن آن 
تسـهیل شـود. او بیـان کـرد: تقویت مدیریت هـای محلی 
از وظایـف و رسـالت دولت هاسـت و در صـورت  یکـی 
طبیعـی  به طـور  ظرفیت هـا  مدیریت هـا،  ایـن  تقویـت 
بهتـر شـناخته می شـود و در نتیجـه شـناخت ظرفیت هـا، 
توجـه بیشـتری بـه آن منطقه خواهد شـد. قاسـمی افزود: 
مشـکلات، محدودیت هـا و کمبودهـای احتمالی منطقه با 
تقویت مدیریت محلی، بهتر شناسـایی و رسـیدگی خواهد 

شـد. او گفـت: امـکان توجه و رسـیدگی به مناطـق برای 
مدیریـت در حـوزه شهرسـتان بـزرگ و کلان اصفهـان، 
وجـود نـدارد و درصورتی کـه بار مدیریت این گونه شـهرها 
سـبک شـود توجه به مسـائل درون شهرسـتان و آسیب ها 
و حاشیه نشـینی و دیگر مسـائل بیشـتر خواهد شد. معاون 
سیاسـی، امنیتـی و اجتماعـی اسـتانداری اصفهـان اظهار 
داشـت: برخـی معتقدنـد کـه ایجـاد فرمانـداری در ایـن 
مناطـق موجـب هـدر رفـت منابـع و هزینه هـا می شـود 

امـا ایـن اقـدام دولـت به نوعـی سـرمایه گذاری در ایـن 
منطقـه محسـوب می شـود کـه موجـب تقویت شـرایط و 
وضعیـت موجـود خواهد شـد  و پیامد آن توسـعه و تقویت 
زیرسـاخت ها و پایـداری جمعیت شـرق اصفهان اسـت. با 
تصویـب هیـأت دولـت  کوهپایه، هرنـد ورزنـه و جرقویه  
در شـرق اسـتان اصفهـان بـه شهرسـتان تبدیـل شـدند. 
بـا احتسـاب شهرسـتان های جدیـد، اسـتان اصفهـان ۲۸ 

شهرسـتان دارد.

ایجاد سه فرمانداری جدید چه تاثیری دارد؟

مهاجرت معکوس در پی  توسعه شرق اصفهان

پلاســتیک قرمزرنگ تنها در شهرداری اصفهان برای 
بیمــاران کرونایی که در منزل خود را درمان می کنند تهیه 

شده است
از آمدن کرونا به ایران تقریبا یک ســال و شــش ماه 
می گذرد، باوجود موج پنجم خیلی هایمان به بودنش عادت 
کرده ایم، ماسک می زنیم، فاصله اجتماعی مان را با دیگران 
رعایت می کنیم اما همچنان هر نوع زباله  را در یک کیسه زباله 
قرار می دهیم و گره زده یا نزده ســاعت ۱۱ ســر کوچه ها 

می گذاریم.
به گزارش ایمنــا، روزانه بیش از ۶۰۰ هموطن به دلیل 
ابتلا به ویروس کرونا جان خود را از دست می دهند و تولید 
پسماندهای عفونی روند صعودی پیدا کرده است و مدیریت 
این پســماندها حائز اهمیت اســت و نیاز به دفن اصولی و 
بهداشــتی دارد. در دوره بیماری های پاندمیک چاره ای جز 
اســتفاده از ماسک و دستکش و سایر لوازم بهداشتی برای 
جلوگیری از ابتلا و شیوع بیماری نیست اما در این شرایط 
نباید تفکیک زباله های خانگی از مبــدأ را فراموش کنیم. 
در این شــرایط باید زباله های بهداشتی و کرونایی خود را 
تفکیک کرده تا با رعایت نکات بهداشتی دفن شوند. محمد 
حیدری، کارشناس محیط زیست معتقد است: اگر تفکیک 
پسماند با مشارکت مردم از مبدأ صورت بگیرد، می تواند از 
ایجاد مشکلات ناشی از پسماندهای کرونایی جلوگیری کند. 
او با تأکید بر اینکه تفکیک پســماند از مبدأ نیاز به آموزش 
و فرهنگ ســازی دارد، ادامه می دهد: بخــش عمده ای از 
پسماندهای کرونایی در مراکز درمانی و بیمارستان ها تولید 
می شــود که در زمان شیوع ویروس کرونا میزان تولید آنها 
چند برابر شده است و این مسئله معضلی در روند جمع آوری 
پسماندهای خطرناک بیمارستانی است. نکته اساسی درباره 
پسماندهای اقلام بهداشتی این است که نباید فراموش کرد 

که افراد با توجه به مسئولیت اجتماعی که در قبال مدیریت 
پســماندها دارند، نباید آنها را در معابر یا طبیعت رها کنند. 
او تأکید می کند: رها کردن ماسک و دستکش در طبیعت، 
علاوه بر نازیبا کردن محیط زیست، آلودگی هایی را هم برای 
طبیعت ایجاد می کند و علاوه بر مخاطراتی که برای سلامت 

شهروندان دارد، خطراتی را هم برای سایر جانداران دارد.
Á  وارد پسماندهای بیمارستانی  پسماندهای 

شهری نمی شود

حمیدرضا پورزمانی، کارشناس مدیریت پسماند عفونی 
دراین باره می گوید: قبل از شیوع کرونا عوامل بیماری زایی 
پســماندهای عفونی را از بین می بردند ســپس آنها را به 
محل دفن منتقــل می کردند و دفن این زباله ها توســط 
شهرداری انجام می شد؛ اما اکنون با توجه به شیوع ویروس 
کرونا تمام پســماندهای بیمارســتانی را به عنوان پسماند 
عفونی در نظر می گیرند و هیچ پســماند بیمارستانی وارد 
پسماند شهری نمی شود. او ادامه می دهد: بعد از بین بردن 

عوامل بیماری زایی پسماند بیمارستانی، دفن می شود البته 
پیش بینی شــده که در آینده زباله های بیمارستانی، اصولی 
سوزانده شــود. این کارشناس پسماند عفونی با بیان اینکه 
دفن پسماندهای بیمارستانی جدای از پسماند شهری است، 
اظهار می کند: روزانه بین ۱۰ الی ۱۵ تن زباله بیمارستانی در 
شهر اصفهان تولید می شود حمل و دفن می شود و دراین بین 
تکلیف پسماندهای خانگی بیماران کرونایی که از بیمارستان 
ترخیص شــده اند یا آن هایی که در خانه قرنطینه شده اند 

چیست؟
Á  توزیــع پلاســتیک های قرمزرنگ برای

جمع آوری پسماندهای کرونایی
غلامرضا ساکتی، رئیس اداره خدمات شهری شهرداری 
اصفهــان در این زمینه می گوید: شــهرداری مکانیزم جدا 
برای جمع آوری زباله های کرونایی ندارد، اما پلاستیک های 
قرمزرنگــی را تهیه کرده و به بیماران کرونایی که در منزل 
درمان می شــوند می دهد و ســپس آن ها را جداگانه از در 
منازل جمع آوری و دفن می کند. او ادامه می دهد: پلاستیک 
قرمزرنگ تنها در شهرداری اصفهان برای بیماران کرونایی 
که در منزل خود را درمان می کنند تهیه شده است. رئیس 
اداره خدمات شهری شهرداری اصفهان با بیان اینکه سازمان 
پســماند زباله های عفونی را از زباله های شهری تفکیک و 
دفن می کند، تصریح می کند: پسماندهای عفونی و پزشکی 
توسط پیمانکاران دانشــگاه علوم پزشکی حمل شده و در 
ســایتی که شهرداری پیش بینی کرده به صورت بهداشتی 
دفن می شود. ساکتی تأکید می کند: با توجه به وجود دانش 
کم علمی نســبت به ویروس کرونا و احتمال سرایت این 
بیماری از طریق زباله ها، شــهرداری اصفهان با پیش بینی 
پلاستیک های قرمزرنگ، برای جلوگیری از شیوع بیشتر این 

بیماری تمهیداتی  اندیشیده است.

تفکیک زباله بیماران کرونایی در پلاستیک قرمز

به گفته عضو هیأت علمی و اســتاد علوم سیاسی دانشگاه 
اصفهان وزیران پیشنهادی توانایی تحول در مدیریت کشور و 

بهبود اوضاع را دارند.
محســن نصری به ایرنا گفت: از آنجایی که نگاه تحولی از 
ویژگی های آیت ا... ســید ابراهیم رئیسی محسوب می شود در 
انتخاب اعضای کابینه پیشنهادی نیز این خصیصه مد نظر قرار 
گرفته است. او با بیان اینکه در فهرست پیشنهادی افراد دارای 

تجربه در وزارت و افراد بدون ســابقه کار در این بخش وجود 
دارد اظهارداشت: نکته مهم این است که حلقه مدیران ثابت و 
همیشگی شکسته شده و چهره های جدید معرفی شده اند. این 
تحلیلگر مسائل اجتماعی و سیاسی اضافه کرد: بدون شک با 
نفرات ثابت و  همیشگی نمی توان انتظار دگرگونی در وضعیت 
کشور داشت و این اشخاص جدید هستند که قادرند اوضاع را 
ســر و سامان ببخشند. نصری با اشاره به اینکه نگاه انقلابی از 
نکات مهم افراد پیشنهادی در کابینه است خاطرنشان کرد: پیش 
بردن سیاست های کلان نظام و توجه هر چه بیشتر به  بیانیه گام 

دوم انقلاب می تواند زمینه موفقیت دولت جدید را فراهم کند.
Á در کنار مردم بودن ضرورتی انکارناپذیر

نصری با تأکید بر اینکه منافع مردمی باید در مقایسه با منافع 
حزبی و جناحی در اولویت قرار گیرد تصریح کرد: این شاخص 
در تمامی نفرات پیشنهادی دیده می شــود و در کنار و همراه 
بــا مردم بودن ضرورتی انکارناپذیر اســت. عضو هیأت علمی 
و استاد علوم سیاسی دانشــگاه اصفهان اضافه کرد: در کشور 
سرمایه نیروی انسانی خوبی داریم که همگی مستعد 
و هوشمند هستند و درصورتی که فرصت و ظرفیت 
کار در اختیار آنها قرار گیرد اقداماتشــان بسیار مثبت 
و ســازنده خواهد بود. نصری در پاسخ به این پرسش 
که در فهرســت نفرات پیشنهادی چه افرادی قادرند 
موفق تر ظاهر شوند گفت: پیش بینی سخت است اما 
با توجه به عملکرد برخی نفرات در سمت های گذشته 
تصور می کنم وزرای پیشــنهادی دفاع، کشــور، راه 
و شهرســازی و فرهنگ و ارشاد اسلامی با توجه به 
سوابق مطلوب، ادامه عملکرد مناسبشان در آینده دور 
از ذهن نیست. او با بیان اینکه نباید تنها به برنامه ها اکتفا شود 
افزود: نیاز است که عملکرد تمامی وزیران در تمامی مسندهای 
گذشــته مورد ارزیابی قرار گیرد. این تحلیلگر مسائل اجتماعی 
و سیاسی خاطرنشــان کرد: از سوی دیگر شاخص هایی مانند 
ساده زیستی و در بین مردم بودن از جمله موارد بااهمیت برای 
پیشبرد اهداف به شمار می رود. رئیس جمهوری چهارشنبه ۲۰ 
مرداد ۱۴۰۰ فهرست وزیران پیشنهادی دولت سیزدهم را برای 
اخذ رأی اعتماد نمایندگان قوه مقننه تقدیم مجلس شــورای 

اسلامی کرد.

به گفته عضو کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس 
شورای اسلامی عین اللهی، وزیر پیشنهادی بهداشت کارنامه 
خوبــی دارد و همیشــه در مواقع بحران و ســختی ها فرد 
بی تفاوتی نبوده و خدمات ارزشمندی در جنگ تحمیلی ارائه 

داده و رأی بالایی کسب خواهد کرد.
پروین صالحی درباره کابینه پیشنهادی رئیس جمهور به 
مجلس، به ایســنا گفت: کابینه معرفی شــده در حد و تراز 
نظام و انقلاب اســلامی ایران اســت و در جریان بررسی 
صلاحیت ها و سوابق وزرای پیشنهادی بیشتر افراد معرفی 
شده نمره قبولی را خواهند گرفت و نمایندگان مجلس درباره 
ســوابق و صلاحیت ســه یا چهار نفر از وزرای پیشنهادی 
اختلاف نظر دارند که نتیجه نهایی بررسی صلاحیت کابینه 
پیشنهادی  در رأی گیری مشخص می شود. او افزود: معتقدم 

بین ۸۰ تا ۸۵ درصد کابینه پیشنهادی رأی اعتماد مجلس 
را کسب خواهند کرد چرا که بیشتر این افراد دارای سوابق 
قابل قبول در سمت های قبلی خود بوده اند و کارنامه خوبی 
دارند. نماینده مبارکه در مجلس درباره بررســی صلاحیت 
وزیر پیشنهادی بهداشــت، گفت: در این ایام کرونا که هر 
کسی جرئت نمی کند بر مســند وزارت بهداشت و درمان 
بنشــیند عین اللهی این جرئت را به خــرج داده و بنده او را 
فردی مجرب و دلسوز می دانم که امیدواریم بتواند در مقابله 
با کرونا مرد میدان باشــد و در سایر عرصه ها نیز با کارنامه 
قابل قبولی که دارند بتوانند موفق عمل کنند. صالحی ادامه 
داد: بر این باورم که وزیر پیشــنهادی بهداشت رأی اعتماد 
بالایی کســب می کند. البته باید دقــت کنیم که مقابله با 
کرونا تنها بر عهده یک نفر و وزارت بهداشــت نیست بلکه 
وظیفه ای همگانی است. کرونا بلیه جهانی است که کشور ما 
را هم متأثر کرد. پرچم مقابله با کرونا می تواند در دستان وزیر 
بهداشت پیشنهادی باشد و دولت و ملت هم باید در این مسیر 
کمک کننده یکدیگر باشند. عین اللهی به درستی در برنامه 
خود اعلام کرد که تنها را مقابله با کرونا واردات واکسن است 
که دولت نیز باید به تعهدات خود در واکسیناسیون عمومی 
عمل کند. این عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، 
تصریح کــرد: روی وزرای نیرو و آموزش وپرورش انتقادات 
و اختلاف نظرهایــی میان نمایندگان وجود دارد که در حال 
حاضر ســوابق و عملکرد آنان در حال بررسی دقیق است 
و باید اســاس کار ما یک جمع بندی صحیح باشد. این وزرا 
برنامه های خــود را در صحن مجلس ارائه می دهند و باید 
دقت کنیم که در گذشته چگونه کار کرده اند و در سمت های 

اجرایی موفق بوده اند یا خیر؟

استاد علوم سیاسی دانشگاه اصفهان:

حلقه مدیران ثابت در لیست وزیران 
پیشنهادی شکسته شده است

 پیش بینی رأی بالای 
وزیر پیشنهادی بهداشت
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اصفهان
 انتخاب کلیددار شهر به مرحله آخر رسید

ارائه برنامه ها برای انتخاب نهايی شهردار
  شهر  استان

سرمایه گذاری مناسب 
شهرداری در حوزه حمل ونقل 

و ترافیک
سرپرست شــهرداری اصفهان با حضور در معاونت 
حمل ونقل و ترافیک شــهرداری اصفهان از نزدیک در 

جریان فعالیت های این حوزه قرار گرفت.
به گزارش ایمنا، علیرضا بوژ مهرانی در حاشــیه این 
بازدید با بیان اینکه ۶۵ تا ۷۰ درصد بودجه شــهرداری 
اصفهان مرتبط بــا موضوعات ترافیکی اســت، گفت: 
احداث خیابان هــا و تقاطع های غیر همســطح، معابر، 
بزرگراه ها، حوزه اتوبوســرانی، پارکینگ ها، تاکسیرانی و 
… از مسائل مرتبط با حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
اصفهــان اســت. او تصریح کرد: کارشناســان خبره و 
کارآزموده این حوزه طی دهه های گذشــته توانسته اند با 
مطالعات دقیــق و برنامه ریزی های اصولی بار ترافیکی 
شــهر اصفهان را تا حدودی بهینــه و روان کنند و اگر 
ایــن برنامه ریزی ها در معاونت اتفــاق نمی افتاد با این 
حجم جمعیت و تعداد خودروهای بالا در ســطح شهر با 
یک فاجعه مواجه بودیم. سرپرســت شهرداری اصفهان 
بــا بیان اینکه همکاری متقابل بین شــهرداری و مردم 
در حوزه حمل ونقل و ترافیک بســیار مهم است، ادامه 
داد: هر میزان امکانات ســخت افزاری ترافیکی شهر را 
افزایش دهیم، اما همکاری مردم در میان نباشد، اتفاقات 
و پیشرفت موردنظر در این حوزه رخ نمی دهد، بنابراین از 
مردم اعم از عابر پیاده، موتورسوار، دوچرخه سوار و راکبین 
خودرو و اســتفاده کنندگان از وسایل حمل ونقل عمومی 
خواهش می کنیم تمام قوانین مرتبط با ترافیک شهری 
را رعایت کنند. او تصریح کرد: شهرداری سرمایه گذاری 
مناســبی در حوزه حمل ونقل عمومــی و ترافیک انجام 
داده اســت؛ بخش های مهمی از حلقه چهارم ترافیکی 
شهر اصفهان اجرا شده و امیدواریم به زودی بخش های 
دیگر این حلقه نیز تکمیل شود، فعالیت های بسیار خوبی 
در شهرداری با اضافه شــدن ناوگان تاکسیرانی، خرید 
اتوبوس، ایجاد مسیرهای دوچرخه سواری و… صورت 
گرفته که با همکاری مردم شاهد خدمات رسانی بهتری 

به مردم خواهیم بود.

بهره برداری از نخستین 
کلینیک خدمات خودرویی در 

آینده نزدیک
به گفته مدیرعامل ســازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشــاغل شهری شهرداری اصفهان به زودی 
نخســتین کلینیک خدمات خودرویی شــهر در میدان 

مرکزی میوه و تره بار مورد بهره برداری قرار می گیرد.
محمد مجیری به ایمنا گفت: بیش از سه هزار واحد 
صنفی خدمات خودرویی در کلان شــهر اصفهان فعال 
است و متمرکز نبودن این واحدهای صنفی در مکان های 
خاصی مشکلات زیست محیطی و آلودگی های بصری و 
ترافیکی را موجب می شــود. او افزود: با مشارکت بخش 
خصوصی زمینی به مســاحت یک هزار و ۸۰۰ مترمربع 
برای ایجاد نخســتین کلینیک خودرویی در میدان میوه 
و تره بار اصفهان در نظر گرفته شــد. مدیرعامل سازمان 
میادین میوه و تره بار و ســاماندهی مشــاغل شــهری 
شــهرداری اصفهان از پیشــرفت ۹۰ درصدی احداث 
نخستین کلینیک خدمات خودرویی خبر داد و خاطرنشان 
کرد: در حال حاضر فقط انجام آیتم های برقی و مکانیکی 
پروژه باقی مانده است. مجیری با بیان اینکه در گذشته 
هم مکان هایی برای ارائه خدمات خودرو در نظر گرفته 
شده بود، تصریح کرد: وجود گاراژهای خیابان شاپور قدیم 
نشان از اهمیت کلینیک خودرو در گذشته بوده است. او با 
اشاره به اینکه با مناطق پانزده گانه شهرداری کلان شهر 
اصفهان جهــت تخصیص زمین هایی بــرای کلینیک 
خودرویی مکاتباتی شــده است، گفت: با ساماندهی این 
صنف می توان از شدت آلودگی و خطرات زیست محیطی 
کاســت و مردم به صورت متمرکز از خدمات خودرویی 

بهره مند شوند.

بتن ریزی پارکینگ زیرسطحی 
توحید بزودی

مدیرعامل سازمان عمران شهری شهرداری اصفهان 
از پیشــرفت ۲۷ درصدی احداث پارکینگ زیرسطحی 
توحیــد خبر داد و گفت: در حــال حاضر آرماتوربندی و 
اجرای ســقف پارت چهار، خاکبرداری پارت پنج و رمپ 
پروژه در حال انجام اســت و تا چند روز آینده بتن ریزی 

آن انجام می شود.
مجیــد طرفه تابان بــه ایمنا گفت: پــروژه احداث 
پارکینگ زیرســطحی با قرارداد پیمــان به ارزش ۵۹۷ 
میلیارد ریال یکی از طرح های در حال اجرای ســازمان 
عمران شهرداری به شمار می رود. او تصریح کرد: برای 
احداث پروژه پارکینگ زیرسطحی خیابان توحید تاکنون 
۲۵ هزار مترمکعب خاکبرداری شــده است. مدیرعامل 
سازمان عمران شهری شــهرداری اصفهان با اشاره به 
جزئیات فنی پروژه، ادامه داد: همزمان با انجام عملیات 
خاکبرداری، اقدامات لازم برای شاتکریت )بتن پاشنده( 
در دستور کار بوده که تاکنون سه هزار مترمربع آن انجام 
شده اســت. او با بیان اینکه این پروژه شامل ۲۲۰۰ تن 
آرماتوربندی و ۱۸ هزار مترمکعب بتن ریزی است، ادامه 
داد: این پروژه با مشخصات فنی حفر چاه، آرماتوربندی، 
 C۳۰ قالب بندی دیوار و دال، بتن عیار ۱۵۰ بتن مقاومت
و C۳۵، قطعات فلزی، واتر استاپ، موزاییک فرش، اندود 
سیمانی، جدول، ایزوگام، قیر، محلول و آسفالت در حال 
اجرا است. طرفه تابان خاطرنشان کرد: اجرای این پروژه 
معضل پارک خودرو و ترافیک ناشــی از آن در حاشــیه 

خیابان های نظر و توحید را برطرف می کند.

راه اندازی اورژانس 
بیمارستان خیرساز ساعی 

خمینی شهر
رئیس شــبکه بهداشــت و درمان خمینی شهر از 
تشکیل پویش هر شهروند یک سفیر سلامت در این 
شهرستان خبر داد و گفت: اورژانس بیمارستان خیرساز 

ساعی برای درمان سرپایی شهروندان راه اندازی شد.
به گزارش  مهر، آیت ا... ســید محمد موســوی، 
پس از بازدید از بیمارســتان منظریه قم به مناســبت 
روز پزشــک در جمع خبرنگاران اظهار کرد: قداست 
شغل پزشکی به قدری اســت که گاهی نور خدا را در 
چهره پزشــکان متعهد می توان یافت. او تصریح کرد: 
پزشکان نجات دهنده جان انسان های بیمار هستند و 
این فداکاری ها نمی تواند چیزی جز عشق و خدمت به 
مردم باشد. امام جمعه خمینی شهر با بیان این مطلب 
که برای رفع مشکلات درمانی شهرستان مراوداتی با 
معاون وزیر بهداشت و ریاست دانشگاه علوم پزشکی 
انجام شده اســت، ابراز امیدواری کرد: امروز در جهاد 
مبارزه با ویروس منحوس کرونا کادر درمان پیشــگام 
جبهه سلامتی هستند، چه اینکه پزشکان و پرستاران 
زیادی در این راه به شهادت رسیدند. در ادامه فرماندار 
خمینی شهر از ۳۰۰ شهید حوزه سلامت یادکرد و گفت: 
با توجه به تراکم جمعیت شهرستان خمینی شهر که در 
هــر یک کیلومتر آن هزار و ۸۰۰ نفر زندگی می کنند، 
بیماری کرونا در حال پیشتازی است. علیرضا بصیری 
ابراز کرد: در طول چند ماه اخیر کادر پزشــکی آزمون 
سختی را پشــت سر می گذرانند و برای رفع خستگی 
کادر درمان همراهی مردم لازم اســت اما پزشکان و 
پرســتاران نیز باید نکات لازم و ضروری در خصوص 
بیماری کرونا و اقدامات لازم جهت درمان و پیشگیری 
را برای مردم بازگو کنند. رئیس شــبکه بهداشــت و 
درمان خمینی شــهر نیز در ادامه از تشکیل پویش هر 
شــهروند یک سفیر ســلامت خبر داد و گفت: مردم 
باید با همکاری شبکه بهداشت در این پویش شرکت 
کرده و شهروندان را به رعایت موازین بهداشتی دعوت 
نمایند. مجتبی گلزاری با بیــان اینکه کادر درمان در 
طول شــبانه روز در حال خدمت رســانی بــه بیماران 
هستند، افزود: مراجعان بیماری سرپایی در خمینی شهر 
روبه افزایش اســت و خیریه حضرت رســول )ع( و 
اورژانس بیمارستان خیرساز ساعی برای درمان سرپایی 
شهروندان راه اندازی شده و خدمات به صورت رایگان 
به بیماران ارائه می شــود. در ادامه رئیس بیمارستان ۹ 
دی خمینی شــهر اظهار کرد: از مجموع هفت هزار و 
پانصد بیمار شناسایی شده در شهرستان خمینی شهر، 
تاکنون، حدود ۷۵۰ نفر فوت کرده اند. علی اکبر جنگجو 
از تلاش های پزشکان و متخصصان تشکر و قدردانی 
نمود و گفت: در بیمارستان نیروی پزشک یا بیهوشی 
ما در چند شیفت کار می کند و این در حالی است که 
خود کادر پزشــکی دارای خانواده و فرزندانی کوچک 
هســتند اما به خاطر مبارزه با این بیماری در صحنه 
جهاد ایستاده و برای سلامتی بیماران تمام تلاش خود 

را به کار گرفته اند.

شهردار بادرود انتخاب شد
با تصویب و اکثریت آرای شــورای اسلامی شهر 
بادرود، علی رجبی به عنوان شهردار این شهر انتخاب 

شد.
به گزارش خبرگزاری صداوســیما، او متولد شهر 
بادرود، دارای لیســانس حســابداری، فوق لیســانس 
مدیریت دولتی گرایش مالی است و سابقه کار در وزارت 
امور اقتصادی و دارایــی در کارنامه دارد. رجبی حدود 
ده ســال به عنوان ذی حساب در استان های اصفهان 
و قم در ادارات کل بازرگانی، هواشناســی، مســئول 
خزانه، آموزش وپرورش، ثبت اسناد و املاک، نوسازی 
و توســعه و تجهیز مدارس، میراث فرهنگی، مسکن 
و شهرســازی، راه و ترابری، گمــرکات، تربیت بدنی، 

سازمان بازرسی و امور مالیاتی فعالیت داشته است. 

دستگیری 3 متخلف صید و 
شکار در آران و بیدگل

به گفته رئیس اداره حفاظت محیط زیســت آران و 
بیدگل سه متخلف صید و شکار در پناهگاه حیات وحش 

یخاب این شهرستان دستگیر شدند.
سید عباس نگهبان به ایرنا گفت: نیروهای یگان 
حفاظت روز گذشته حین گشت زنی در منطقه یخاب 
به یک دستگاه پاترول در منطقه چاه کنجه مرنجاب 
مشکوک شدند که با دیدن مأموران یگان حفاظت اقدام 
به فرار کردند و پس از تعقیب و گریز ۲ ساعته خودروی 
آنان متوقف شد. او با بیان اینکه در حین تعقیب و گریز 
یک متخلــف اقدام به فرار کرد، ادامه داد: از متخلفان 
دستگیرشده، یک قبضه اسلحه، ۳۲ قطعه پرنده وحشی 
تیهو، کبک و باقرقره کشف و ضبط شد که تعدادی در 
منطقه کوشکوه یخاب و تعدادی در منطقه چاه کنجه 
شکار شــده بودند. رئیس اداره حفاظت محیط زیست 
آران و بیدگل با اشاره به معرفی سه متخلف به دستگاه 
قضایی اظهار داشت: این متخلفان در منطقه ممنوعه 
شکار یخاب و چاه کنجه اقدام به شکار کرده بودند که 
اقدامی غیرقانونی اســت.  او افزود: حتی حمل سلاح 
مجوزدار در جاده های کویری و خاکی بدون داشــتن 
پروانه صید تخلف اســت و با حمل کنندگان ســلاح 
برخورد می شــود. پناهگاه حیات وحش یخاب آران و 
بیدگل در حاشیه کویر مرنجاب یکی از مناطق مستعد 
زیستگاهی مابین پارک ملی کویر، منطقه حفاظت شده 

خارو و کرکس قرار دارد.

روز گذشــته دو نامزد نهایی انتخاب شهردار اصفهان 
در لایو اینســتاگرامی شورای اسلامی شــهر جهت ارائه 
برنامه هــای خود حضور یافتند کــه در این برنامه، یکی از 
گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان اظهار کرد: برنامه های 
مصوب پنج ســاله همچون »اصفهان ۱۴۰۵« و »اصفهان 
۱۴۰۰« برای شــهر تدوین شده و چنانچه قرار باشد کاری 
انجام شود باید در چارچوب این برنامه ها صورت گیرد، اما 
آنچه مطرح می شود معرفی رویکرد این جانب در حوزه های 

مختلف است وگرنه باید مقید به اجرای برنامه ها باشیم.
به گزارش ایمنا، علی قاســم زاده با بیان اینکه در حوزه 
مالی اقتصادی، درآمدهای شــهرداری تنــوع زیادی دارد، 
افزود: ترجیــح می دهم درصورتی که به عنوان شــهردار 
انتخاب شدم در دو حوزه بیشتر سرمایه گذاری انجام شود. 
گزینه پیشــنهادی شــهرداری اصفهان ادامه داد: افزایش 
درآمد حاصل از ســرمایه گذاری کــه در حال حاضر هفت 
و نیم درصد اســت را در دوره چهارســاله بــه ۳۰ درصد 
می رســانیم، همچنین با سیاست باز اقتصادی برای جذب 
ســرمایه گذاری اقدام خواهیم کرد. او با بیان اینکه در حال 
حاضر ارزش افزوده ۱۱ درصد درآمد شــهرداری را تأمین 
می کند، گفت: اگر شــهرداری به عنــوان مؤثرترین نهاد 
شهری باعث رونق کســب و کار شود و تسهیلاتی برای 
رونق کسب و کار در شهر ایجاد کند، می تواند سهم خود را 
از ارزش افــزوده افزایش دهد، البته باید عوارض آلایندگی 
پیگیری و محورهای تراکم فروشی کاهش یابد. قاسم زاده 
بــا تأکید بر اینکه ارجاع پرونده ها به کمیســیون ماده صد 
شهرداری باید به حداقل ممکن کاهش یابد، تصریح کرد: 
شهرداری می تواند زمینه رونق کسب و کار را ایجاد کند، به 
عنوان مثال در شهر استعدادهای زیادی قابلیت تبدیل شدن 
به ظرفیت های ملی و منطقه ای دارد، مواردی همچون مبل 
رهنان که در حال پیدا کردن هویت ملی اســت یا سنگ 
محمودآباد، صنایع دستی و خاتم خوراسگان که هرکدام را با 
ایجاد محیط مناسب همچون برپایی نمایشگاه برای عرضه 
محصولات تبدیل به قطب جذب مشــتری کنیم. او ادامه 
داد: با جذب گردشــگر می توانیم شهر را رونق بخشیده و 
بر روی زیرساخت های گردشگری سرمایه گذاری کنیم تا 
اقتصاد شهر رونق پیدا کند و بی شک این رونق در افزایش 

درآمدهای حاصل از ارزش افزوده شهر تأثیرگذار است.
Á هوشمند سازی اداره شهر

گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان با تأکید بر کاهش 
هزینه های شــهرداری، اظهار کرد: کوچک سازی تدریجی 
سازمان اداره شهرداری و کاهش طول زمان اجرای پروژه ها 
از دیگر برنامه های کاری به شمار می رود، معتقدم باید برای 
هر ســال در حد توان پروژه تعریف شــود تا از پروژه های 
زخمی جلوگیری کنیم. قاسم زاده خاطرنشان کرد: استفاده از 
فناوری های نوین برای کاهش هزینه ها و هوشمند سازی 
اداره شهر از دیگر موارد اســت که موردتوجه قرار خواهد 
گرفت. او با اشــاره به برنامه های خود در حوزه معماری و 
شهرســازی گفت: باید فرآیندها را کوتاه کنیم بسیاری از 
مفاسدی که در شهرداری به وجود می آید به دلیل طولانی 
شدن فرآیند صدور پروانه ســاختمانی یا صدور پایان کار 
است زیرا عده ای به عنوان دلال به این موضوع ورود کرده 
و مردم را سرکیسه می کنند و در نهایت سیستم شهرداری را 
متهم به فساد می کنند. گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان 
با تأکید بر اجرای دقیق طرح هوشــمند سازی، اظهار کرد: 
به روزرسانی و دقیق سازی سرای هفت در دستور کار قرار 
می گیرد و باعث می شــود ارزش امضا کم و خطای منابع 

انسانی کاهش یابد.
Á بر روی معماری ایرانی اسلامی تأکید دارم

او با بیان اینکه در حوزه معماری بر روی معماری ایرانی 
اســلامی تأکید و اصرار دارم، تصریح کرد: باید به ســمت 
هویت سازی شــهر حرکت کرده و سیاست های تشویقی 
و خلاقانه را برای به روزرســانی بافت فرســوده موردتوجه 
قرار دهیم. گزینه پیشــنهادی شــهرداری اصفهان ادامه 
داد: در شــهر اصفهان دو هزار و ۴۰۰ هکتار بافت فرسوده 
وجود دارد که باید با مشــارکت مردم به روزرســانی شود و 
ریزدانه ها را تبدیل به محــلات به روز کنیم؛ در واقع باید 
مشوق هایی در نظر بگیریم و با استفاده از پتانسیل مردم و 
سرمایه گذاری بخش خصوصی برای نوسازی بافت فرسوده 
و بازآفرینی پهنه هــای تاریخی اقدام کنیم، زیرا از اهمیت 
ویژه ای برخوردار است. قاســم زاده با اشاره لزوم پرداختن 
به حریم شــهر، گفت: با اســتفاده از طرح جامع می توانیم 
از حریم شــهر به نفع شهر استفاده کنیم تا بازآفرینی بافت 
فرسوده در مناطق مختلف شــهر انجام شود. او افزود: بر 
اساس آخرین آمار ســالانه پنج هزار پروانه ساختمانی در 
شهر صادر می شود که اگر اعتماد عمومی را جلب و سرعت 
صــدور پروانه را افزایش دهیــم، می توانیم موفق تر عمل 
کنیم. گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان با بیان اینکه در 
حــوزه عمران طبق طرح تفصیلی نیاز به پروژه های بزرگ 
شــهری نداریم، گفت: در حال حاضر معابر شــهر تکمیل 
شده اســت، هر چند در دوره هایی گفته شد که شهر را به 
کارگاه عمران تبدیل می کنیم، اما معتقدم کیفیت شهر نیز 
باید موردتوجه قرار گیرد. قاســم زاده ادامه داد: اینکه شهر 
مرتب در حال عمران باشــد برای مردم شــرایط سختی 
ایجاد می کند، البته اقدامات عمرانی باید در محور طالقانی 
و توحید تکمیل شود، سپس به طورجدی به کیفیت بخشی 

عمران شهری بپردازیم.
Á مهندسی ارزش پروژه های شهری

او بــا بیان اینکه آســفالت شــهر باید به روز شــده و 
پروژه های نیمه تمام مناطق مهندســی ارزش شود، اظهار 
کرد: با مهندســی ارزش بخشــی از پروژه هــای مهم و 
ضروری تکمیل و بخشــی به مزایده گذاشته شده و تعیین 
تکلیف می شود. قاســم زاده تأکید کرد: در شهر خلأهایی 
در حــوزه ابنیه وجود دارد؛ اگر با نگاه فرهنگی به نیازهای 
شهر بپردازیم، درمی یابیم که باید موزه بزرگ شهری داشته 

باشــیم، زیرا هیچ گاه موزه اســتاندارد نداشتیم و به همین 
جهت بســیاری از آثار ارزشــمند در انبارهای شهرداری، 
ارشاد، میراث و انبارهای شخصی افراد نگهداری می شود. 
او بــا تأکید بر اینکــه ایجاد موزه بزرگ شــهری یکی از 
مزیت های این دوره مدیریت شــهری خواهد بود، تصریح 
کرد: احداث سالن تئاتر شهر نیازی ضروری است زیرا تئاتر 
کمدی و انتقادی این شهر پیشینه تاریخی دارد و می تواند 
برند شهری و جاذب گردشــگری باشد. گزینه پیشنهادی 
شــهرداری اصفهان گفت: تمام پروژه های شهر به صورت 
مشارکتی و با اســتفاده از سرمایه گذاری بخش خصوصی 
اجرا خواهد شــد. قاســم زاده با بیان اینکــه تفرجگاه های 
عمومی مقدس و مشــروع را باید در شــهر به ویژه برای 
بانوان، کــودکان و نوجوانان با نــگاه محله ای، منطقه ای 
و شــهری موردتوجه قرار دهیم، اظهار کرد: باید تمرکز و 
توان را به سمت محلات ببریم و به فکر عمران و آبادانی 

محلات شهر باشیم.
Á اولویت های عمرانی شهر

او ادامه داد: در حوزه عمران سه موضوع دیگر در اولویت 
است که در مرحله نخست باید تأمین بودجه آنها موردتوجه 
قرار گیرد؛ مورد اول اینکه خــط دو مترو هر چه زودتر به 
نتیجه برســد، دوم اینکه بخشــی از رینگ چهارم که در 
محدوده و حریم شــهر اصفهان قرار دارد باید تکمیل شود 
و تعامل شهرهای هم جوار را نیز در این پروژه همراه کنیم 
و دیگــر اینکه در محلات محروم و کم برخوردار به لحاظ 
عمرانی اقدامات بیشــتری انجام شــود. گزینه پیشنهادی 
شــهرداری اصفهان تأکید کرد: در شهر اصفهان ۶۵ لکه 
محــروم وجود دارد که باید در اولویــت اجرای پروژه های 
عمرانی قرار گیرد و البته علاوه بر آن در راستای بازتعریف 
و بهینه ســازی نظام نامه ها و آئین نامه هــا حرکت کرد تا 
شاهد بهبود شرایط باشیم؛ بسیاری از فسادها ریشه در نوع 
آئین نامه ها دارد و وقتی فرایند طولانی شــود، استعداد سو 

استفاده و نارضایتی نیز فراهم می شود.
Á تعدیل نیرو نخواهیم داشت

قاســم زاده گفت: در امــور اداری و منابع انســانی به 
ســمت کاهش تصدی گری حرکت کرده و مشــوق هایی 
برای کســانی که در آستانه بازنشســتگی قرار دارند و یا 
علاقه مند به بازنشستگی پیش از موعد دارند مشاوره های 
در نظر گرفته می شــود تا چابک سازی صورت گیرد؛ البته 
تعدیل نیرو نخواهیم داشت و نیروی انسانی از بیرون وارد 
نمی کنیم و به نیروهای داخل شــهرداری مسئولیت ها را 
واگذار می کنیم. او با اشــاره بــه برنامه های خود در حوزه 
خدمات شــهری، تصریح کرد: ارتقای کیفیت نگهداشت 
شــهر، کاهش هزینه های نگهداری شهر، ارتقای مبلمان 
شــهری، بازنگری فرآیند مدیریت پســماند ســاختمانی، 
صنعتی و پزشکی، مدیریت منابع آب و جلوگیری از اتلاف 
و هدر رفت آن و ســرمایه گذاری بر موضوع اســتفاده از 
آب های خاکســتری و پساب، حفظ و ارتقای سرانه فضای 
سبز و فراهم ساختن زمینه مشــارکت مردم برای ارتقای 
ســرانه فضای از جمله برنامه ها در حوزه خدمات شــهری 
است. گزینه پیشنهادی شــهرداری اصفهان در خصوص 
برنامه های حوزه حمل ونقل و ترافیک، خاطرنشــان کرد: 
از جمله برنامه هــای مدنظر در این بخش ارتقای فرهنگ 
شــهروندی، بهبود کیفیــت معابر و وســایل حمل ونقلی 
برای اطمینان بخشــی به شهروندان در اســتفاده از این 
وسایل، هوشمند سازی ناوگان حمل ونقل عمومی به ویژه 
اتوبوسرانی، هوشمند ســازی ناوگان اتوبوسرانی و کاهش 
مکث در ایستگاه ها، بازتعریف مسیرهای دوچرخه سواری و 

ترمیم و کیفیت بخشی معابر پیاده رو است.
Á توسعه اماکن فرهنگی شهر

او با اشاره به برنامه های خود در حوزه فرهنگی، گفت: 
بهینه سازی و توســعه اماکن فرهنگی موجود شهرداری و 
کاهش تصدی گری ها از اولویت ها اســت، شهرداری باید 
آرام آرام پــای خود را از تصدی گری در اداره امور فرهنگی 
کنار بکشد و در امور مربوط به مساجد و مراکز فرهنگی و 
امور مربوط به اهل هنر و فرهنگ صرفا تســهیلگر باشد. 
قاسم زاده با تأکید بر توزیع عادلانه منابع فرهنگی اجتماعی 
در نقاط مختلف شــهر، اظهار کرد: رسانه و ارتباطات باید 

به عنوان یک ظرفیت و میــدان بازی جدید جدی گرفته 
شــود؛ امروز مهمترین ظرفیت برای جذب ســرمایه های 
اجتماعی، ارائه خدمت و کاهش هزینه، ســرمایه گذاری بر 
روی فضای رسانه های اجتماعی است. او گفت: در چرخه 
تحول شهرداری ها، سیر تحول دیگری داریم، شهرداری ها 
زمانی نهادی اقتصادی محســوب می شدند که آرام آرام به 
سمت نهادهای خدماتی تبدیل شده و امروزه شهرداری های 
به روز دنیا نهادی فرهنگی و اجتماعی محسوب می شود که 
امیدواریم در این دوره جدید ســیر تحول شهر از شهرهای 
بدوی، صنعتی، ســبز و فرهنگی و اجتماعی را به قله های 
فرهنگی و اجتماعی برســانیم تا منشأ خدمات خوبی برای 

مردم در شهر باشیم.
Á  کســب درآمدهای پایدار برای شهرداری از

ضروریات است
در این نشســت محمدعلــی احمدی دیگــر گزینه 
پیشــنهادی شــهرداری اصفهان جهت ارائه برنامه های 
خود اظهــار کرد: بیش از ۲۰۶ محلــه در اصفهان وجود 
دارد که بازیابی هویت آنها با به کارگیری جوانان و اجرای 
بیانیــه گام دوم انقلاب همچنین توجه به علم، پژوهش و 
اقتصاد شــهری باید موردتوجه قرار گیرد. او تصریح کرد: 
پروژه هایی که در شــهر اجرا شده نیاز شهر بوده است، اما 
اصفهــان نیازهای دیگری در بتن محله های خود دارد که 
لازم اســت موردبررسی قرارگرفته و برای آن برنامه ریزی 
و تصمیم گیری شود. گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان 
تأکیــد کــرد: در اجــرای پروژه های محلــی می توان با 
برنامه ریزی دقیق بسیاری از نیازها را برطرف کرد. احمدی 
با بیان اینکه مردم انتظار دارند تحول اساسی در شهر، در 
ارتباطات با مردم، بهره وری برنامه ها، اولویت ها و ساختارها 
ایجاد شــود، گفت: توجه نکردن به حاشیه ها نیاز است، در 
بدنه شهرداری اصفهان سیاسی کاری و حاشیه سازی باید 
رفع و به کار پرداخته شــود. او بــا تأکید بر اینکه مدیران 
شــهرداری باید مدیرانی میدانی باشند، افزود: لازم است 
فرایند ارتباط با مردم شــفاف و آســان باشد و فراجناحی 
عمل شــود، همچنیــن باید عدالت در رفتــار با کارکنان 
شــهرداری برقرار و خدمات شهری و پروژه ها در مناطق 
حاشــیه ای و محلات مختلف عادلانه توزیع شود. گزینه 
پیشنهادی شهرداری اصفهان اظهار کرد: هوشمند سازی 
در خدمات رسانی شهرداری و تحقق شهرداری الکترونیکی 
از ضروریات اســت؛ درحالی که بسیاری از مردم می توانند 
خدمــات متعددی را از ســازمان های مختلــف از طریق 
گوشــی موبایل دریافت کنند، ارزیابی ها نشان می دهد که 
در این بخش ضعیف تر از ســایر کلانشــهرها عمل شده 
اســت. احمدی با بیان اینکه نبود شــفافیت در مجموعه 
شهرداری از سوی شــهروندان مورد اتهام است، تصریح 
کرد: قطعاً دلیل آن پاکدســت نبودن کارکنان شهرداری 
نیســت بلکه پیچیدگی فرآیندها، بی توجهی به مشکلات 
معیشــتی کارکنان و تناقض در قوانین باعث بروز چنین 
معضلی شده اســت. او تأکید کرد: توجه به محیط زیست 
شهر در برنامه راهبردی اصفهان ۱۴۰۵ تأکید شده است، 
البته اگر به محیط زیســت توجه می شد نباید قرارداد ۳۵۰ 
دستگاه اتوبوس با فیلترهای استاندارد لغو و سپس در ادامه 
فرایند تعدادی اتوبوس دیگر با قیمت های بیشتر برای شهر 
خریداری می شــد. گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان با 
بیان اینکه باید به مشکل کمبود آب و محیط زیست شهر 
همچنین درآمدهای پاک توجه بیشتری شود، گفت: توجه 
به درآمدهای پایدار برای شــهرداری به گونه ای که فشار 
به مردم وارد نشــود و از طریــق کم کردن هزینه ها لازم 
و ضروری اســت. احمدی گفت: برای اجرای برنامه های 
اصفهان ۱۴۰۵ بــه مدیریت جهادی بــر مبنای حرکت 
علمی با برنامه و فراموش نکردن آرمان ها نیاز داریم. او با 
بیان اینکه برنامه راهبردی اصفهان ۱۴۰۵ حاصل تلاش 
نخبگان، کارشناســان خدوم سازمان ها و مناطق مختلف 
شهرداری بوده که در ۳۳۰ صفحه تدوین شده است، اظهار 
کرد: تلاش های زیادی برای تدوین این برنامه کشــیده 
شده و اصلی ترین برنامه شهردار اصفهان برای آینده شهر 
در آن ترسیم شده است. او تأکید کرد: در برنامه راهبردی 
اصفهان ۱۴۰۵ برای جمعیت بیش از دو میلیون نفری شهر 

اصفهان که ۳۰ درصد جمعیت اســتان را شامل می شود، 
برنامه ریزی صورت گرفته و شــاخص ها و ارکانی از جمله 
رویکرد مردمی، زیبا با سیمای چشم انداز، پیشرفته با هویت 
تاریخی خوب، سلامت با جایگاه جهانی در نظر گرفته شده 
اســت که این موارد باید در برنامه های شهردار موردتوجه 
قرار گیرد. گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان ادامه داد: 
قطعا اگر این برنامه نیاز به اصلاح داشته باشد، باید فرایند 
قانونی خود را طی کند و رویکردها بر اساس نیازهای شهر 
تعیین شــود. احمدی با بیان اینکه افزایش اعتماد و امید 
مردم دومین نیاز مهم در شــهر اصفهان است، اظهار کرد: 
مردم در شرایط سختی قرار دارند و تحریم ها، بی تدبیری ها، 
ناکارآمدی ها، بی توجهی به مشکلات آنها و شرایط ناشی 
از کرونا باعث شده مشکلات آنها روزبه روز افزون تر شود، 
بنابراین باید با تلاش و مجاهدت اعتماد مردم را بازگردانیم 
و امید و سرمایه اجتماعی ارزشمند آنها را از طریق خدمات 
درســت و صادقانه و خدمات بی منت افزایش دهیم؛ باید 
خودمــان را خادم و نوکر مــردم بدانیم و تلاش می کنیم 
آنچه رضای خداوند اســت را بدون منت برای مردم انجام 
دهیم. او با تأکید بر اینکه عوامل بی اعتمادی باید کاهش 
یابد، گفت: قطعاً برای افزایش اعتماد و امید مردم باید به 
افرادی توجه شود که در سازمان ها و مناطق شهرداری به 
صورت شبانه روزی تلاش می کنند. اعتماد نیروهای خدوم 
شهرداری به مدیریت شــهر، شهردار و فرآیندها می تواند 
در افزایش جلب اعتماد شهروندان تأثیرگذار باشد که باید 
برای رسیدن به این خواسته تلاش کرد. گزینه پیشنهادی 
شــهرداری اصفهان افزود: برای رسیدن به این خواسته، 
داشته ی مهم ما ســرمایه های انسانی توانمند و پاکدست 
است؛ باید به نیروهای شــهرداری به عنوان سرمایه های 
ارزشــمندی نگاه کنیم که کار ســنگین و مأموریت های 
متعدد شهرداری را بتوانند انجام داده و به سرمنزل مقصود 
برسانند. او گفت: مردم سؤال می کنند نظارت ما بر عملکرد 
شهری چگونه است؟ امروز راننده تاکسی مسافری را که از 
نقطه ای به نقطه دیگر جابه جا می کند مورد ارزیابی مسافر 
قرار می گیرد، اما فرآیندهای گسترده و پیچیده شهرداری 
باعث می شود خدمات شهرداری برای مردم مورد ارزیابی 
قرار نگیرد. احمدی با بیان اینکه توجه به اعتماد مردم مورد 
تأکید است، اظهار کرد: معتقدیم با چهار گروه باید ارتباط 
دقیق و هدفمند داشــته باشیم؛ نخســت مردم به عنوان 
ذی نفعان و سهامداران اصلی شهر که این ارتباط باید بدون 
تشریفات و میدانی، مستمر و هدفمند و بدون تبلیغات باشد. 
او خاطرنشان کرد: گروه دوم نخبگان، علما، دانشگاهیان، 
شرکت های دانش بنیان و تشکل های مختلف و گروه دیگر 
فعالان اجتماعی یا همان افراد دغدغه مندی هســتند که 
دلشــان به حال موضوعات مرتبط با محله خود می سوزد 
و برای پیشــرفت کار نیاز به ارتباط مســتمر و هدفمند با 
ســرمایه گذاران دارند. احمدی با اشاره به آمارهای ناشی 
از ســرمایه گریزی از اصفهان گفــت: برای رفع و کاهش 
یا اصلاح بافت فرســوده در ســایر کلانشهرهای کشور 
سرمایه گذاران اصفهانی ورود پیدا کردند، زیرا فرآیندهای 
ما در این کلانشهر راحت نبوده و موانع اداری مانع فعالیت 
آنها بوده است. گزینه پیشنهادی شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه در بخش فرهنگی کاهش تصدی گری و بهره گیری 
از ظرفیت هــای موجود باید موردتوجه قــرار گیرد، اظهار 
کرد: عنوان شده که با »علی قاسم زاده« گزینه دیگر برای 
شــهرداری اصفهان رقابت دارم درحالی که رقابتی وجود 
ندارد. او با قدردانی از تمام کارکنان خدوم شــهرداری که 
تلاش های زیادی را انجــام دادند و در این دوره گذار نیز 
اجازه ندادند اداره شــهر با چالشــی مواجه باشد، گفت: از 
تمــام افرادی که ما را مورد نقد و لطف قرار دادند تشــکر 
می کنم؛ چنانچه اعضای شــورای شهر به این جانب رأی 
ندادند به انتخاب آنها احترام می گذارم چرا که معتقدم باید 
کمک کنیم روحیه انقلابی که برای شــهر کارآمد اســت 
را محقــق کنیم و اگر به مــن رأی دادند با کمک از خدا 
و اســتعانت از حضرت ولی عصر )عج( و به یاری جوانان، 
همکاری اعضای شورای شهر و دوری از حاشیه و استفاده 
 از مدیــران میدانی، کار را با قوت و تــلاش آغاز و ادامه 

خواهیم داد.
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جامعه

مدیر مرکز حوادث و فوریت های پزشــکی اصفهان 
با اشــاره به اینکه در هفته جاری و هفته گذشــته حجم 
مأموریت هــای اورژانس اصفهان یک و نیم برابر شــده 
اســت، گفت: ظرفیت تخت های بیمارســتانی اصفهان 
تکمیل اســت و آمبولانس های اورژانس باید در ورودی 
بیمارستان یا بخش اورژانس منتظر بمانند تا بیمار پذیرش 

شود.
غفور راســتین با اشــاره به اینکه حــدود ۹۰ درصد 
بیمارســتان های اســتان در مــوج پنجم کرونــا تنها 
بیماران کرونایی می پذیرند، به ایســنا گفت: ۱۰ درصد 
بیمارستان های اســتان هم با حجم بسیار کمی بیماران 
کرونایی و بیماران غیــر کرونایی را پذیرش می کنند. او 
با بیان اینکه در حال حاضر تنها بیمارستان غیر کرونایی 
دانشــگاه علوم پزشکی اصفهان، بیمارســتان کاشانی 
است و ظرفیت تمام بیمارســتان ها از بیماران کرونایی 
پر شده است، گفت: بیمارستان فارابی نیز ظرفیت بسیار 
محدودی برای بیماران غیر کرونایی دارد و در عین حال 
بیمار کرونایی نیز پذیرش می کند. مدیر مرکز حوادث و 
فوریت های پزشکی اصفهان با اشاره به اینکه هفته جاری 
و هفته گذشته حجم مأموریت های اورژانس اصفهان یک 
و نیم برابر شده است، افزود: بیشتر بیماران مبتلا به کرونا 

هســتند و ناچاریم همان تعداد کم بیماران غیر کرونایی 
را به یک بیمارســتان اختصاصی ارجاع دهیم که عملا 
باعث شده بار ترافیک بیمارستان کاشانی غیرقابل تحمل 
شــود. او با اشــاره به اینکه  از ۷۰۰ بیمار اعزامی در ۲۴ 
ساعت شــبانه روز، نزدیک به ۵۰۰ بیمار به کرونا مبتلا 
هســتند، گفت: ناچاریم به بیمارســتان ها فشار بیاوریم 
که ایــن بیماران را با تخت اضافه و بســتری در راهرو 
و بخــش اورژانس بپذیرند، اما بار ترافیک بیماران کرونا 
بسیار زیاد شده است. راستین با بیان اینکه وقتی ظرفیت 

تخت های بیمارستانی اصفهان تکمیل است، آمبولانس 
اورژانس باید در ورودی بیمارســتان یا بخش اورژانس 
منتظر بماننــد تا بیمار را از روی برانکارد پایین بیاورند و 
پذیرش کنند، تصریح کرد: این کار باعث شده میانگین 
توقف آمبولانس ها در بیمارستان ها بیش از یک ساعت 
شــود که هم به اورژانس و هم بــه امداد خواهان دیگر 
لطمه می زند. او افزود: امیــدوارم مردم با رعایت هرچه 
بیشتر پروتکل های بهداشتی، استفاده از ماسک و حضور 
نیافتن در اجتماعات به خودشان کمک کنند و بدانند اگر 
به بیماری مبتلا شــوند جا برای بستری در بیمارستان ها 
وجود ندارد، چون وضعیت کرونا در اصفهان بحرانی است. 
مدیر مرکز حوادث و فوریت های پزشکی اصفهان با بیان 
اینکــه نیروهای اورژانس اصفهان از صبح تا روز بعد که 
شــیفت آنها ادامه دارد، حتی فرصتی برای غذا خوردن 
ندارند و فشار زیادی به آنها وارد می شود، افزود: شرمنده 
نیروهای اورژانس هستیم که این روزها به صورت مداوم 
در مسیر بیمارستان و امدادخواهی هستند. او ادامه داد: با 
افزایش حجم مأموریت های اورژانس، نیروهای امدادی 
دچار خستگی و فرسودگی می شــوند که باعث ضعیف 
شدن سیســتم ایمنی بدن آنها می شود، به همین دلیل 
باوجوداینکه واکسینه شــده اند اما گاهی در یک روز ۱۰ 

مورد ابتلا به کرونا در بین نیروهای اورژانس داریم، چون 
ســرایت کرونای دلتا بسیار زیاد است و کافی است یک 
سرفه در کابین بســته آمبولانس انجام شود و تکنسین 
و راننده را به کرونا مبتلا کند. راســتین خاطرنشان کرد: 
ناچار شده ایم از تمام همکاران در ستاد و واحدهای اداری 
نیز استفاده کنیم تا امدادرســانی دچار اختلال نشود. او 
با اشــاره به اینکه هر ۵۰ هزار نفر یک پایگاه اورژانس 
داریم، گفت: وقتی تعداد امداد خواهان بیش از استانداردها 
است، قطعا نمی توانیم به برخی خدمات بدهیم، هرچند تا 
این لحظه تمام تلاش ما این بوده که امدادخواهی بدون 
پاسخ از سیستم خارج نشود و مشاوره پزشک و راهنمایی 
دریافــت کند و اگر نیــاز بوده توســط آمبولانس های 
اورژانس به مراکز درمانی اعزام شود اما بار ترافیک کرونا 
زیاد شــده است. راستین یادآور شد: اورژانس اصفهان به 
طــور میانگین در روز ۶۰۰ اعزام آمبولانس داشــت، اما 
هم اکنون این اعزام ها به سمت بیماران کرونایی رفته که 
بیش از ۵۰ درصد آنها بیماران بدحال هستند، درحالی که 
قبلا بیشتر مربوط به حوادث ترافیکی بیماری های داخلی، 
قلبی و تنفســی بود که البته بیماران تصادفی سر جای 
خودش هست ولی بقیه بیماران ترجیح می دهند در خانه 

بمانند.

مدیر مرکز حوادث و فوریت های پزشکی اصفهان اعلام کرد؛

صف انتظار آمبولانس های اورژانس در ورودی بیمارستان ها

لامبدا جهشی خطرناک تر از دلتا

  کوتاه از کشور   خبر

کاهش 27 درصدی زاد و ولد 
در چهار سال اخیر

تعداد  ایران،  آمار  مرکز  از سوی  منتشره  آمار  اساس  بر 
ولادت های ثبت شده در کشور طی سال ۹۹ در قیاس 
با همین آمار در سال ۹۵ با کاهش ۲۷ درصدی مواجه 

بوده است.
مطابق با آمار منتشره از سوی مرکز آمار ایران مجموع تعداد 
ولادت های ثبت شده در بهار، تابستان، پاییز و زمستان ۹۹ 
بیانگر تولد یک میلیون و ۱۱۴ هزار و ۱۵۵ نوزاد طی سال 
گذشته است. آمار ولادت های ثبت شده طی سال گذشته 
در قیاس با همین آمار در سال ۹۸ )تعداد یک میلیون و 
۱۹۶ هزار و ۱۳۲ ولادت( نشان از کاهش ۶.۸ درصدی 
زاد و ولد در سال ۹۹ دارد. بیش از نیمی از متولدان سال 
۹۹ را پسران تشکیل می دهند. در واقع تعداد ولادت های 
ثبت شده برای پسران طی سال گذشته ۵۷۵ هزار و ۱۹۳ 
مورد و تعداد ولادت های ثبت شده برای دختران در همان 
سال، ۵۳۸ هزار و ۹۶۲ مورد بوده است و لذا ۵۱.۶ درصد 
از تعداد کل متولدان سال گذشته پسر هستند. به طورکلی 
آنچه از آمارها برمی آید، زاد و ولد در کشور در سال ۹۶ با 
کاهش ۲.۶ درصدی، در سال ۹۷ با کاهش ۸ درصدی، در 
سال ۹۸ با کاهش ۱۲ درصدی و در سال ۹۹ با کاهش 
۶.۸ درصدی در قیاس با همین آمار در سال پیشین خود 
مواجه بوده است. میزان کاهش آمار ولادت های ثبت شده 
طی سال ۹۹ در قیاس با چهار سال قبل یعنی سال ۹۵ 
نیز ۲۷ درصد است. به گزارش ایسنا، موارد یادشده مطابق 
با مجموع آمار فصل های بهار، تابستان، پاییز و زمستان 
۹۹ مرکز آمار ایران استخراج شده و این در حالی است که 
هنوز آمار سالیانه )سال ۹۹( منتشرنشده و امکان اختلاف 
درمجموع آمارهای فصلی با آمار سالیانه به دلیل اختلاف در 
تاریخ گزارش گیری و بعضا افزایش آماری که اکنون منتشر 

شده است، وجود دارد.

بارش  در پاییز  امسال کمتر از 
نرمال خواهد بود

رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی با اشاره به وضعیت بارش در پاییز از احتمال 
تداوم تنش آبی در برخی شهرها و روستاهای کشور طی 

 این فصل خبر داد.
احد وظیفه ضمن اشاره به اینکه  بارندگی در کشور طی پاییز 
امسال به طور نسبی کمتر از نرمال خواهد بود، به ایسنا گفت: 
در  پاییز  پیش رو سامانه هایی از کشور عبور خواهند کرد و 
شاهد بارندگی هایی در سطح کشور خواهیم بود اما مدل های 
 پیش بینی و مقایسه برآیند مجموع بارش های  پاییزه امسال 
-که اصطلاحا به آن بارش های تجمعی گفته می شود - با 
متوسط بارش های تجمعی کشور نشان می دهد که مقدار 
بارندگی طی  پاییز امسال نسبت به بلند مدت کمتر خواهد 
بود. او با بیان اینکه همزمان با آغاز فصل  پاییز و کاهش 
دمای هوا مصرف انرژی و آب نیز کاهش  پیدا می کند، 
گفت: نیاز آبی و مصرف انرژی در فصل  پاییز به ویژه در 
اوایل این فصل که هوا مطلوب است نسبت به تابستان کمتر 
می شود و در نتیجه بارش های  پاییزه ذخیره ای برای آینده 
خواهند بود. با این حال گرچه با فرا رسیدن فصل  پاییز فشار 
مصرف کمتر می شود اما نباید فراموش کنیم که از یک دوره 
خشک و تابستانی توأم با تنش آبی وارد این فصل شده ایم 
بنابراین این تنش آبی تا جاری شدن آب در رودخانه ها و 
 پر شدن نسبی سفره های زیرزمینی همچنان باقی خواهد 
ماند. رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران سازمان 
هواشناسی با اشاره به تنش آبی برخی شهرها و روستاهای 
کشور تصریح کرد: با ورود به فصل  پاییز تنش آبی در این 
مناطق از بین نخواهد رفت چراکه با وجود کاهش نسبی 
دما و نیاز آبی روزانه،  بارش ها به اندازه ای نخواهد بود که 
سفره های آب زیرزمینی و رودخانه ها به حد مطلوبی تغذیه و 
جاری شوند بنابراین مناطقی که با تنش آبی در بخش شرب 
مواجه هستند در ادامه  پاییز نیز با این چالش مواجه خواهند 
بود. با این حال با نزدیک شدن به اواخر  پاییز با توجه به 
افزایش مقدار بارندگی احتمال خروج برخی شهرها و روستا 
از این وضعیت وجود دارد. وظیفه درباره تنش آبی در بخش 
کشاورزی نیز توضیح داد: اینکه چقدر در بخش کشاورزی 
با تنش آبی روبه رو خواهیم بود را باید در »فصل آتی رشد 
گیاهان« یعنی بهار آینده  بررسی کرد و این امر بستگی 
به وضعیت بارندگی در زمستان دارد. اگر وضعیت بارندگی 
در کشور طی زمستان نیز به شکلی باشد که از هم اکنون 
برای فصل  پاییز مورد انتظار است، در این صورت تنش 
آبی جدیدی به تنش آبی گذشته اضافه می شود و شاهد 
وضعیت نامناسب تری نسبت به سال قبل در این بخش 
خواهیم بود. به گفته رئیس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت 
بحران سازمان هواشناسی،   بارندگی های نسبتا خوبی را طی 
سال آبی ۹۸-۹۹ به ویژه در نیمه شرقی کشور - که مقدار 
بارندگی ها ۶۰ تا ۷۰ درصد بالاتر از حد نرمال بود - شاهد 
بودیم و در غرب کشور به خصوص در حوضه رودخانه های 
بزرگ جنوب غرب از جمله کرخه، دز و کارون نیز این مقدار 
تقریبا در حد نرمال بود. با این حال این مقدار بارندگی ها 
در سال آبی ۹۹-۱۴۰۰  به خصوص در حوضه های آبریز 
رودخانه های دز، کرخه و کارون به شدت کاهش یافت و 
زیر حد نرمال بود که این مسئله بر دبی آب و آورد این 
رودخانه ها تأثیر گذاشت و مشکلاتی را برای ساکنان این 
مناطق ایجاد کرد. وظیفه در  پایان با اشاره به اینکه ایران 
دارای اقلیمی خشک و نیمه خشک و گرمی است که نیاز 
آبی بالایی دارد،  خاطرنشان کرد: احتمال  اینکه امسال 
سال آبی  پربارشی داشته باشیم، بسیار کم است بنابراین 
نمی توان انتظار داشت که در  پاییز  پیش رو به ویژه در مناطق 
غرب کشور بارندگی ها در حد نرمال باشد و نباید خیلی به 
این مسئله امیدوار باشیم. با توجه به این احتمالات لازم 
است مدیران و مسئولان در حوزه آب و انرژی بیشترین 
تلاش خود را در جهت مدیریت منابع و کاهش مشکلات و 

تنش های ناشی از کم بارشی انجام دهند.

کرونا علت بروز قارچ سیاه 
نیست

اپیدمیولوژیسـتی بـا اشـاره بـه چرایـی افزایـش مـوارد 
بـروز بیماری قارچ سـیاه، به ایسـنا گفـت: علت بیماری 
قـارچ سـیاه، کوویـد ۱۹ نیسـت، بلکـه علـت بـروز آن 
ضعف سیسـتم ایمنی اسـت و همیشـه هم بـه صورت 

تک گیـر وجود داشـته اسـت.
کـه  سـیاه  قـارچ  عفونـت  دربـاره  یونسـیان  مسـعود 
اخیـراً گفتـه شـده در بیمـاران مبتـلا بـه کوویـد ۱۹ 
شـیوع پیـدا کـرده و داروی هـم آن در کشـور کمیـاب 
اسـت، گفـت: بیمـاری قـارچ سـیاه همان طـور کـه از 
نامـش مشـخص اسـت، یـک بیمـاری قارچـی اسـت 
و در افـرادی کـه ضعـف سیسـتم ایمنـی دارنـد، ایجاد 
یـا  دیابـت  افـرادی کـه  مثـال  بـه عنـوان  می شـود؛ 
بیماری هـای سـرطانی دارند و داروهـای تضعیف کننده 
سیسـتم ایمنـی اسـتفاده می کننـد. او افـزود: همچنین 
دیـده  کرونـا  بـه  مبتلایـان  برخـی  در  عفونـت  ایـن 
می شـود؛ چراکـه ما در مراحل پیشـرفته بیمـاری کرونا 
دارویـی بـه نـام کورتیکـو اسـتروئید یا همـان کورتون 
پیشـرفته  بیمـار تجویـز می کنیـم. در مراحـل  بـرای 
بیمـاری سیسـتم ایمنـی بـدن علیـه خـود بدن شـروع 
بـه فعالیـت کـرده و نقـش مخربـی پیـدا می کنـد. بـر 
همیـن اسـاس این مرحلـه را اصطلاحً مرحلـه طوفان 
سـایتوکاین ها می گویند. سـایتوکاین ها موادی هسـتند 
کـه از سـلول های ایمنـی ترشـح می شـوند و خاصیـت 
ایمنـی دارنـد، امـا زمانـی کـه در درصـدی از مـوارد 
سیسـتم ایمنـی علیـه خـود بـدن اقـدام می کنـد، ایـن 
سـایتوکاین ها به شـدت ترشـح شـده و در اینجا سـعی 
می کننـد بـا کورتون سیسـتم ایمنـی را موقتً سـرکوب 
کننـد تـا بیماری از فاز حاد خارج شـود. یونسـیان تأکید 
کـرد: بنابرایـن علـت بیمـاری قـارچ سـیاه، کوویـد ۱۹ 
نیسـت، بلکـه علـت بـروز آن ضعـف سیسـتم ایمنـی 
اسـت و همیشـه هم بـه صـورت تک گیر وجود داشـته 
اسـت. بایـد توجه کرد که قارچ سـیاه، بیمـاری واگیردار 
نیسـت، عامـل آن در محیـط وجـود دارد و وارد بدن ما 
هـم می شـود، منتهـا کسـانی که سیسـتم ایمنی شـان 
مشـکلی نداشـته باشـد، این عامـل برایشـان بیماری زا 
نیسـت؛ بنابرایـن ربط ایـن بیماری به کرونـا به مصرف 
افـزود:  او  بازمی گـردد.  اسـتروئید  کورتیکـو  داروی 
به هرحـال مصـرف داروی کورتیکو اسـتروئید مانند هر 
داروی دیگـر یکسـری فواید و یکسـری عـوارض دارد 
و طبیعتـً تعـداد افـرادی که بـا این دارو سلامتی شـان 
حفظ شـده و جلو مرگشـان گرفته می شـود، بـه مراتب 
بیـش از تعـداد افـرادی اسـت که ایـن عارضـه در آنها 
رخ می دهـد و مـا نبایـد بـه دلیـل رخ دادن تک گیر این 
عارضـه، افـراد نیازمند به کورتـون را از این دارو محروم 
کنیـم. یونسـیان گفـت: از طرفـی کورتیکـو اسـتروئید 
خـارج از سیسـتم تجویـز پزشـک اسـتفاده نمی شـود و 
طبیعـی اسـت کـه پزشـکان متخصـص ایـن دارو را با 
سـنگین و سـبک کردن شـرایط، بـرای افـرادی تزریق 
می کننـد کـه برایشـان ضـرورت دارد. اتفاقـً اگـر ایـن 
دارو در مراحـل اولیـه تجویـز شـود، اثـر منفـی خواهد 
داشـت؛ زیـرا هنوز نیـاز داریم کـه سیسـتم ایمنی بدن 
قـوی باشـد تـا بتوانـد بـا ویـروس مقابلـه کند، امـا در 
مراحل پیشـرفته چـاره ای نیسـت و باید از آن اسـتفاده 
کـرد. به هرحـال در شـرایط تصمیم گیـری بیـن خـوب 
و بـد، کار سـاده اسـت، امـا تصمیم گیـری بیـن بـد و 
بدتـر مهم اسـت. تعـداد افرادی کـه به دلیل پیشـرفته 
شـدن کرونـا فوت می کنند، بـه مراتب بیـش از افرادی 
اسـت کـه ممکـن اسـت دچـار عارضـه قـارچ سـیاه 
شـوند. بـه شـرطی کـه دارو بـه صورت حسـاب شـده 
و بـا نظـر پزشـک تجویـز شـود. او گفـت: علـت اینکه 
ایـن بیمـاری در حال حاضر بیشـتر دیده می شـود، این 
اسـت که تعـداد افرادی که بـه کووید مبتلا می شـوند، 
ده هـا هـزار نفـر اسـت و هـزاران نفـر ممکن اسـت به 
نتیجـه  بیمـاری مبتـلا شـوند و در  فرم هـای شـدید 
میـزان تجویـز ایـن داروهـای تضعیـف کننده سیسـتم 
ایمنـی افزایـش یافتـه و وقتـی تعـداد افرادی کـه این 
دارو را دریافـت می کننـد، افزایـش یابـد، تعـداد افرادی 
کـه عوارضـش را تجربه می کنند هم بیشـتر می شـود. 
البتـه نسـبت آن خیلـی عـدد بزرگی نیسـت. یونسـیان 
گفـت: نمی تـوان گفت کـه خود ابتـلا به کووید، رأسـا 
منجـر بـه این بیماری می شـود، بلکه تجویـز داروهایی 
کـه بـرای درمـان کووید پیشـرفته می دهیم و سیسـتم 
ایمنـی را تضعیـف می کننـد، منجـر بـه ایـن موضـوع 
می شـوند. اگر دارویی داشـته باشـیم که بسـیار بر روی 
کوویـد مؤثر باشـد و عارضه ای هم نداشـته باشـد، باید 
آن را تجویـز کنیـم، امـا اکثریت داروهایی کـه تاکنون 
بـر روی آن هـا کارآزمایـی بالینی انجام شـده، یا بی اثر 
بودنـد یا اثـرات جزئی داشـتند. درعین حـال به طورکلی 
اگـر قـرار باشـد دارویـی تأثیـر داشـته باشـد، حتمـً در 

برخـی افـراد عارضه هـم خواهد داشـت.

به گفته مســئول بیماری های واگیر مرکز بهداشت استان 
اصفهان با کمبود شدید واکسن روبرو هستیم و تا اطلاع ثانوی 

برای دریافت دوز اول به مراکز واکسیناسیون مراجعه نشود.
رضــا فدایی در خصوص آمار واکسیناســیون در اســتان 
اصفهان، به ایمنا گفت: تاکنون در استان اصفهان یک میلیون 
نفر دوز اول و ۴۵۹ هزار نفر دوز دوم واکســن کرونا را دریافت 
کردنــد، حدود ۲۷ درصد از جمعیت اســتان اصفهان دوز اول 
واکســن کرونا و ۱۲ درصد هم دو دوز واکسن کرونا را دریافت 
کرده اند. او در خصوص تزریق دوز اول واکسن کرونا در مراکز 
تجمیعی واکسیناسیون، افزود: در حال حاضر دوز اول واکسن 
کرونا در مراکز واکسیناســیون انجام نمی شــود، افراد نباید تا 
اطلاع ثانوی برای انجام واکسیناسیون مراجعه کنند و افرادی 
هم که زمان تزریق دوز دوم آنها فرارسیده است، تنها در صورت 

دریافت پیامک به مراکز واکسیناسیون مراجعه کنند.
Á موجودی واکسن آسترازنکا به صفر رسید

مسئول بیماری های واگیر مرکز بهداشت استان اصفهان در 
خصوص کمبود واکسن در استان اصفهان، تصریح کرد: به طور 
دقیق نمی دانیم که واکســن کرونا به چه تعداد و چه زمانی به 
دست ما می رسد به همین دلیل نمی توانیم برنامه ریزی دقیق و 
صحیحی داشته باشیم بنابراین با بی نظمی و شلوغی در مراکز 
واکسیناسیون مواجه می شویم و کمبود واکسن بارها اتفاق افتاده 

و ما شرمنده مردم شده ایم.
Á  ثبت نام برای  بودن سامانه سلامت  مسدود 

واکسیناسیون
فدایی با بیان اینکه ســامانه سلامت برای ثبت نام نوبت 
اول مســدود شده اســت و بدون رفع کمبود واکسن امکان 
ثبت نام در این ســامانه وجود ندارد، ادامه داد: در حال حاضر 
موجودی واکســن ها از جمله سینوفارم و کووبرکت در استان 
اصفهان بسیار کم است و موجودی واکسن های دیگر از جمله 

آسترازنکا در اصفهان به صفر رسیده و تزریق دوز دوم نیز تنها 
برای افرادی که به آنها پیامک ارسال شده، انجام می شود. او با 
اشاره به فراخوان رانندگان تاکسی های اینترنتی و دانشجویان، 
اظهار کرد: گروه های مختلف توسط وزارت بهداشت و بدون 
توجه به آمار موجودی واکســن در استان ها اعلام می شود و 
این موضوع باعث اختلال در انجام واکسیناسیون در شرایطی 
که با کمبود واکســن کرونا روبرو هستیم، می شود، نیاز است 
این مشکل به طور جدی بررسی شود تا سامانه با هماهنگی 
بیشــتری برای گروه های جدید باز شود تا در شرایط کمبود 
واکسن شاهد شلوغی مراکز واکسیناسیون نباشیم. رانندگان 
تاکسی های اینترنتی و دانشجویان برای واکسیناسیون مراجعه 

نکنند.

Á  احتمال واکسیناسیون دانشجویان از اواخر
شهریور

مســئول بیماری های واگیر مرکز بهداشت استان اصفهان 
با تأکید بر اینکه برخی مراجعه کنندگان تنها درخواســت تزریق 
واکسن ایرانی دارند، گفت: تعداد واکسن ایرانی برکت که در اختیار 
استان اصفهان قرار داشته رو به اتمام و علت نبود واکسن برکت، 
نبود تولید انبوه این واکســن است.او در خصوص واکسیناسیون 
زندانیان در استان اصفهان، افزود: واکسن کووبرکت و سینوفارم 
برای زندانیان استفاده شده و واکسیناسیون آنها نیز مانند سایر افراد 
جامعه در حال انجام است، همچنین واکسن های کرونا برای افراد 
معتاد عوارضی ندارد و همه باید واکسینه شوند تا بیماری کنترل 

شود البته قبول واکسیناسیون برای افراد اجباری نیست.

Á هنوز ابلاغی برای تزریق دوز سوم نداشته ایم
فدایی اظهار کرد: در اســتان با کمبود شدید واکسن کرونا 
روبرو هستیم و افراد بسیاری به مراکز تجمیعی واکسیناسیون 
برای دریافت واکسن مراجعه می کنند ولی باید تا اطلاع ثانوی 
برای دوز اول مراجعه نشــود، زیرا برای تزریق نوبت اول اصلًا 
واکسن نداریم، همچنین احتمال دارد واکسیناسیون دانشجویان 
غیرپزشــکی از اواخر شهریور شروع شــود که در این زمینه 
اطلاع رســانی خواهیم کرد. او در خصوص نیاز به تزریق دوز 
سوم واکسن یا همان دوز یادآور، تصریح کرد: اگر مقرر شود دوز 
سوم تزریق شود، بر اساس دستور ابلاغی و میزان وجود واکسن 
انجام می شود. هنوز ابلاغی در این خصوص نداشته ایم، اما در 

برخی نقاط جهان تزریق دوز سوم انجام می شود

با گذشت بیش از یکسال از شیوع کرونا، اکنون درگیر دلتا 
هستیم، اما به تازگی واریانت »لامبدا« جهش جدیدی از کرونا 
در حال تبدیل شدن به تهدید جهانی است که اگر پروتکل های 
بهداشتی صددرصد رعایت نشود، فاجعه ای عظیم تلفات را در 

پی خواهد داشت.
به گزارش ایرنا، تاکنون در ۲۹ کشور لامبدا شناسایی و ثبت 
شــده و این نوع واریانت برای اولین بار در پرو مشاهده شد و با 
بالاترین مرگ ومیرهای کرونایی که ۹۷ درصد مربوط به واریانت 
لامبداســت و لهستان با ثبت ۳۰۷ مرگ کرونایی در روز بعد از 
کشــور پرو رتبه دوم چرخش این واریانت را به خود اختصاص 
داده است. سازمان جهانی بهداشت هشدار می دهد، لامبدا شرایط 
خطرناکی برای کشــورها به لحاظ شیوع کرونا رقم زده است، 
ایــن واریانت خطرناک، ســرایت پذیری و قدرت گریز از ایمنی 
بیشتری دارد و اثرگذاری واکسن ها را نشانه گرفته و جهش های 
زیادی را درمفاهیم ژنی شامل می شود که می تواند به افزایش 
قابلیت سرایت پذیری و همچنین افزایش مقاومت آن در مقابل 
آنتی بادی ها منجر شود. به گفته ایرج حریرچی معاون کل وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، لامبدا هنوز در ایران مشاهده 
نشده و البته کل دنیا نگران این موضوع هستند. همین مسئله 
باعث شده بسیاری از متخصصان بیماری های عفونی، اکنون 
همه تمرکز خــود را روی گونه لامبدا قرار دهند. به باور برخی 
متخصصان عفونی علائم مبتلایان به کرونا لامبدا با دیگر سویه ها 
مشــترک بوده و علائم اصلی شامل تب، سرفه خشک، تنگی 
نفس، گلودرد، اسهال، ورم ملتحمه، سردرد، از دست دادن حس 
بویایی و چشایی، بثورات پوستی یا تغییر رنگ انگشتان دست وپا 
است. به نظر می رسد اگر سویه لامبدا بتواند وارد کشور شود، به  
راحتی می تواند سویه غالب کشور شود بنابراین تنها راه چاره ای 
که برای مقابله با این اتفاق برای ما وجود دارد، افزایش سرعت 
واکسیناســیون و برقراری مقررات سختگیرانه تری در مرزها و 

نظارت جدی بر ورود مسافران از کشورهای همسایه است.  دکتر 
علیرضا ناجی متخصص بیماری های عفونی در این زمینه می 
گوید: جهش در واریانت لامبدا به میزان قابل توجهی سرایت و 
عفونت زایی این گونه جدید کووید ۱۹ را افزایش داده و این جهش 
ایمن گریز است، به نظر می رسد واریانت لامبدا می تواند به پاسخ 
سیستم ایمنی، غلبه کند. او اظهار می دارد: مطالعات اخیر در مورد 
واکســن های فایزر و مدرنا گواه این است که واریانت لامبدا در 
برابر ایمنی حاصل از این واکسن ها مقاومت دو تا سه برابری از 
خود نشان می دهد. ناجی تصریح می کند: تقویت سرمایه گذار در 
سیستم بهداشتی و درمانی، افزایش ظرفیت تخت های بستری و 
مراقبت ویژه، تسریع درروند واکسیناسیون، توسعه ظرفیت انجام 
تست های تشــخیصی، تقویت توان اقتصادی مردم و جمعیت 
بالای خانواده ها از مهمترین اقدامات برای پیشگیری از چرخش 
گونه های جدید کرونا است. این متخصص بیماری های عفونی 

ادامه می دهد: مردم باید جهش های مختلف کرونا بویژه دلتا و 
لامبدا را جدی بگیرند و پروتکل های بهداشتی را به طور کامل 
از جمله اســتفاده از ماسک، شست وشوی مرتب دست ها با آب 
و صابون یا استفاده از مواد ضدعفونی کننده، پرهیز از تجمعات 
و دورهمی ها را رعایت کنند حتی در صورت تزریق واکسن نیز 
باید این موارد را جدی بگیرند زیرا کرونا با جهش های مختلف، 

رفتارهای متفاوتی را از خود نشان می دهد.
Á  وقوع پیک ششم لامبدا بستگی به رعایت

پروتکل های بهداشــتی و کنترل محدودیت ها 
دارد

ناجی تأکید می کند:  وقوع پیک ششم کرونا با واریانت لامبدا 
بستگی به شــرایط و نحوه کنترل  و محدودیت ها دارد و خطر 
فراگیری سویه لامبدا بسیاری جدی و سرعت انتقال آن بالاتر 
از دلتا است. عباس درستی متخصص بیماری های عفونی نیز در 

این زمینه می گوید: سویه جدید ویروس کرونا با نام لامبدا که 
در برخی کشورهای اروپایی و آمریکایی دیده شده، احتمال اینکه 
در آینده به دنبال مراودات جهانی وارد  کشــور شود، زیاد بوده و 
به دلیل اینکه قدرت سرایت و قدرت مرگ لامبدا بسیار بالاست. 
او می افزاید: با توجه به اینکه لامبدا، واکســن گریز است، تنها 
اسلحه ما در مقابله با لامبدا، رعایت دستورالعملی بهداشتی است 
و امیدواریم مردم با حساسیت بیشتر فاصله اجتماعی را رعایت و 

از ماسک استفاده کنند.
Á لامبدا کشنده تر از دلتا

درستی با تأکید بر اینکه این گونه علاوه بر اینکه کشنده تر از 
گونه دلتاست، درصد انتقال پذیری بالایی نیز دارد، اظهار می دارد: 
ضروری اســت مردم از حضور در تجمعــات و دورهمی های 
خانوادگی خودداری کرده و فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از 
ماســک را جدی بگیرند و به هیچ وجه شستن دست ها با آب و 
صابــون را فراموش نکنند تا زنجیره انتقال بیماری کرونا قطع 
شود. او می گوید: در هفته آخر مرداد میزان رعایت پروتکل های 
بهداشــتی در کشور مانند دو ماه اخیر به شدت پایین بوده و با 
اندکی افزایش نسبت به هفته قبل تر، به ۳۹ درصد رسیده است 
و این بی توجهی ها به مســائل بهداشتی، زمینه ابتلا به لامبدا 
را فراهم می کند. این پزشــک تصریح می کند: فصل سرما 
بــه عنوان تهدید مهمی در دوره فراگیری یک بیماری عفونی 
محسوب شده و رطوبت و سرما همواره شرایط مناسبی برای 
شیوع بیشتر بیماری های تنفسی محسوب می شود و سرعت 
انتقال پذیری لامبدا چندین برابــر بالاتر از جهش های دیگر 
کرونا اســت. هرروز ایجاد تغییر در وضعیت ویروس کووید ۱۹ 
با واریانت های مختلف مانند آلفا، دلتا، لامبدا و غیره مشــاهده 
می شود، بنابراین پیش بینی می شود در آینده نیز این روند ادامه 
داشته باشد و سویه های جدید ویروس با قدرت های متفاوت در 

انتقال و بیماری زایی به وجود آید.

مسئول بیماری های واگیر مرکز بهداشت استان اصفهان مطرح کرد

 اتمام دوز اول آسترازنکا در اصفهان
 رانندگان تاکسی اینترنتی و دانشجویان مراجعه نکنند



 

i n f o @ e s f a h a n e m r o o z . i r
w w w . e s f a h a n e m r o o z . i r 5 برای پیــگیری جدیدتـــرین اخبار 

در سایت اصفهان امروز اسکن کنید
4149 شـــمــاره   | هفدهم  ســـال   |  1400 شهریور   04  | پنجشنبه 
شماره ارسـال پـیامک:30007446   | تلفن ارتـباط خوانندگان : 36293750

5 فرهنگ وهنر

دبیرخانه سی و هفتمین جشنواره موسیقی فجر اسامی 
اعضای هیئت انتخاب آثار و گروه های این دوره را معرفی 

کرد.
به گزارش روابط عمومی ســی و هفتمین جشــنواره 
موســیقی فجر، محمدرضا ابراهیمی، محمدرضا تفضّلی، 
بهرام دهقانیار، احســان ذبیحی فر، امیرعباس ستایشــگر، 
محمدمهدی ســیار، علی صمدپــور، محمدعلی مرآتی به 
همراه حسن ریاحی دبیر جشنواره به عنوان هیئت انتخاب 
آثار و گروه های سی و هفتمین دوره جشنواره موسیقی فجر 

معرفی شدند.
محمدرضا ابراهیمی متولد ۱۳۵۰ فارغ التحصیل رشته 
موسیقی از دانشگاه هنر و آهنگســاز، نوازنده و مدرس تار 
و عود اســت. از آثار او می توان به ثنا، ذکر، ترنم بودن، آواز 

نگاه، روایت ابوعطا و فیروزه اشاره کرد.
محمدرضا تفضلی متولــد ۱۳۵۳ و عضو هیئت علمی 
دانشکده موسیقی دانشگاه هنر و فارغ التحصیل هنرستان 
موســیقی، دانشگاه آزاد در رشته موسیقی و فارغ التحصیل 

کنسرواتوار دولتی سن پترزبورگ روسیه است.
بهرام دهقانیار متولد ۱۳۴۴ است و آموزش موسیقی را 
از ۹ ســالگی نزد استادان هنرستان ملی موسیقی آغاز کرد 
و تحصیل موســیقی را در شــهر فرانکفورت آلمان ادامه 
داده اســت. او مدیر انجمن موسیقی کانون پرورش فکری 
کودک و نوجوان نیز هست. از آثار او می توان به موسیقی 

مجموعه هــای تلویزیونی خانه مادر بزرگ، زیر گنبد کبود، 
همسران و ... اشاره کرد.

احسان ذبیحی فر متولد ۱۳۵۸ آهنگساز، نوازنده  کمانچه 
و قیچک و همچنین عضو هیئت علمی دانشکده  موسیقی 
دانشــگاه هنر تهران، دانش آموخته  هنرســتان موسیقی و 
فارغ التحصیل دانشکده  موســیقی دانشگاه هنر در مقطع 

کارشناسی و کارشناسی ارشد است.
امیرعباس ستایشــگر متولد ۱۳۵۸ کارشناس موسیقی 
دانشگاه سوره تهران، دکترا زبان و ادبیات فارسی دانشگاه 
خوارزمی، آهنگســاز، منتقد و مدرس هنرســتان موسیقی 
پسران اســت. او مدیر مسئول موسســه هنر موسیقی و 
سرپرست گروه موسیقی صنم نیز هست. از آثار او به عنوان 
آهنگساز می توان به قدر یار، همنشین دیرینه، دل های شب 

تا نفس باقی است اشاره کرد.
محمدمهدی سیار متولد ۱۳۶۲ دکترا فلسفه از دانشگاه 
تربیت مدرس، شاعر، ترانه ســرا و مدرس دانشگاه است. 
سیار برگزیده جایزه کتاب سال جمهوری اسلامی در بخش 
ادبیات با مجموعه شعر »حق السکوت« است و کتاب های 
شعر با نام های بی خوابی عمیق، حق السکوت، رودخوانی و 

یادآوری از آثار اوست.
علی صمدپور متولد ۱۳۴۹ فارغ التحصیل رشته ادبیات 
از دانشــگاه آزاد تهران، آهنگســاز، نوازنده تار و سازهای 
کوبه ای اســت. از آثار او می توان به موســیقی فیلم های 

»از پس برقع« ســاخته مهرداد اسکویی، »ماهی ها عاشق 
می شوند« به کارگردانی دکترعلی رفیعی، مجموعه مستند 
»طعم ایرانی« به کارگردانی »بهمن کیارستمی« و »مهرداد 

اسکویی«، اشاره کرد.
محمد علــی مرآتی 
دکتــرا   ۱۳۵۱ متولــد 
اتنوموزیکولوژی دانشگاه 
کارشناس  نانتر،  پاریس 
موزیکولــوژی  ارشــد 
دانشــگاه اکس مارسی 
فرانسه، لیسانس موسیقی 
و  تهران  دانشــگاه هنر 
مــدرس دانشــگاه هنر 
تهران است. او همچنین 
چهاردهمیــن  دبیــری 
جشنواره موسیقی نواحی 

ایران را بر عهده دارد.
ایــن هیئــت طبق 
آئین نامه ، به انتخاب دبیر 

جشنواره و با حکم رئیس جشنواره، وظیفه انتخاب گروه های 
شرکت کننده در بخش غیر رقابتی و داوری آثار در بخش 
رقابتی را برعهده دارد. این هیئت آغاز به کار کرده و تا کنون 
جلساتی برای آماده سازی فراخوان های جشنواره برگزار کرده 

است.طبق آیین نامه  جشنواره موسیقی فجر، هیئت انتخاب 
آثار متشکل از ۹ نفر شامل: چهار موسیقیدان در حوزه های 
تخصصی مختلف، یک نفر از حوزه دانشگاهی، یک نفر از 
دیگر هنرها، یک نفر از حوزه ی پژوهش و نقد، یک نفر به 

عنوان ناشر و تهیه کننده موسیقی به همراه دبیر جشنواره 
است.

سی  و هفتمین جشنواره موسیقی فجر بهمن ماه سال 
جاری به دبیری حسن ریاحی برگزار می شود.

هیئت انتخاب سی وهفتمین جشنواره موسیقی فجر معرفی شد
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هفتم مردادماه بود که سعید نمکی وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی در حاشیه آئین آغاز تزریق واکسن کرونا به 
خبرنگاران، از آغاز واکسیناسیون سینماگران طی یک هفته آینده 
خبر داد، این مسئله خبر بسیار خوبی برای اهالی سینما به خصوص 
برای کسانی بود که به دلیل حضور در پروژه های سینمایی و 
شرایط متفاوت این حرفه، در معرض خطر ابتلا به ویروس کرونا 
بودند. خانه سینما به عنوان نهاد صنفی این هنر-صنعت، با توجه 
به مکاتباتی که با وزارت بهداشت و ستاد ملی مبارزه با کرونا 
داشت، لیست اعضایی که در پروژه های مختلف سینمایی مشغول 
به کار هستند را در اختیار مسئولان امر در زمینه واکسیناسیون 

سینماگران قرار داده بود.
درحالی که با شروع موج پنجم، درصد ابتلا به کرونا برای همه 
اقشار جامعه بالا می رفت، هنرمندان فعال در عرصه سینما نیز از 
این امر مستثنا نبودند و هرروز آمار ابتلای این گروه از جامعه بیش 
از روزهای گذشته در رسانه ها منتشر می شد. این در حالی است 
که برخی از تهیه کنندگان با استناد به صحبت های وزیر بهداشت 
در زمینه آغاز واکسیناسیون سینماگران، پروژه های خود را کلید زده 
بودند و با رعایت پروتکل های بهداشتی در انتظار دریافت واکسن 
کرونا بودند؛ اما انتظار برای عملی شدن قول یک هفته ای وزیر 
بهداشت به ۲۳ روز رسید و در این مدت هیچ خبری از چگونگی 

آغاز واکسیناسیون سینماگران نشد.
در همین راستا و با توجه به انتشار خبر درگذشت برخی از 
هنرمندان سینما و تئاتر، بحث چگونگی واکسیناسیون سینماگران 
را از خانه سینما و وزارت بهداشت جویا شدیم. منوچهر شاهسواری 
با مهر، درباره پیگیری های  مدیرعامل خانه سینما در گفتگو 
انجام شده برای دریافت واکسن برای سینماگران توضیحاتی را 

ارائه کرد.
درنهایت، صبح روز اول شهریورماه سعید نمکی وزیر بهداشت 
در نامه ای خطاب به علیرضا رئیسی معاون بهداشت و سخنگوی 
ستاد ملی مقابله با کرونا بر توجه به واکسیناسیون هنرمندان با 
همکاری صندوق حمایت از هنرمندان و وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی تأکید کرد. در بخشی از این نامه آمده است: »ضروری 
است در اسرع وقت با هماهنگی جناب آقای سیدزاده مدیرعامل 
محترم صندوق حمایت از هنرمندان که لیست کلیه عزیزان را در 
اختیاردارند و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با تقسیم هنرمندان 
عزیز ثبت نام شده در سراسر کشور بین دانشگاه های علوم پزشکی 
عملیات ثبت نام و انجام ایمن سازی این عزیزان علیه کووید – ۱۹ 

را از همین امروز آغاز نمایید.«
حال باید دید دستوراتی که در این نامه ذکر شده است، چه 
زمانی عملی می شود و اولویت بندی واکسیناسیون هنرمندان برچه 

اساسی انجام خواهد شد.
منوچهر شاهسواری مدیرعامل خانه سینما نیز در گفتگو با 
مهر درباره اقداماتی که خانه سینما تا امروز برای دریافت واکسن 
ارائه  داده است، توضیحاتی  انجام  به کار  سینماگران مشغول 
کرد. وی در این رابطه گفت: از ابتدای پاندمی کرونا و طرح 
واکسیناسیون اقشار مختلف جامعه درباره مقابله با ویروس کرونا، 
برخی از دوستان در حوزه سینما اعلام کردند که فعالان در این 

صنعت باید واکسینه شوند، در ابتدا نسبت به این پیشنهاد کمی 
مخالفت کردیم چراکه معتقد بودیم همه مردم درگیر این ویروس 

هستند و نباید خود را تافته جدا بافته بدانیم.
وی بیان کرد: اما در حال حاضر، وزارت بهداشت و ستاد 
ملی مبارزه با کرونا در کنار اعلام گروه های سنی مختلف برای 
واکسیناسیون، برخی از گروه های شغلی را در اولویت دریافت 
واکسن قراردادند، درست است که این تصمیم گیری ها خوب بود، 
اما مسئله این است که بسیاری از گروه های شغلی که اعلام شده 
است، به راحتی می توانند با ماسک و رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی به کار خود ادامه دهند.
صنفی  جامعه  به عنوان  داد:  ادامه  سینما  خانه  مدیرعامل 
سینمای ایران، از مسئولان امر برای واکسیناسیون سینماگران، 
توقع اضافه نداریم، اما انتظار داریم که این مسئله را نیز مدنظر قرار 
دهند که شغل ما، شغل پرخطری است، اگر اهالی سینما فعالیت 
خود را در شرایط کنونی و با توجه به گسترش ابتلا به کرونا، 
متوقف کنند معیشتشان به خطر می افتد و اگر هم کار کنند که 

سلامتشان درخطر است.
وی با اشاره به اینکه نباید تصمیم گیری ها برای واکسیناسیون 
سینماگران، بر مبنای قدرت اقتصادی تعداد معدودی از همکاران، 
شرایط سنی و یا امکانات ویژه گرفته شود، توضیح داد: مسئله ما 
۴ هزار آدمی است که در پروژه های سینمایی، نمایش خانگی، 
مستند، کوتاه و غیره کار می کنند و امکان تزریق واکسن ندارند، 
به این جمعیت ۴ هزارنفری نمی توان گفت که کار خود را تعطیل 

کنید و در خانه بنشینید.
شاهسواری گفت: آخرین بار و در ابتدای مردادماه، مکاتباتی با 
سعید نمکی وزیر بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا برای تصریح 
درروند تزریق واکسن برای سینماگران داشتیم، در آن زمان در 
تاریخ ۷ مردادماه، وزیر بهداشت اعلام کرد که سینماگران نیز در 

اولویت دریافت واکسن قرار می گیرند و تأکید شد که طی یک 
هفته چگونگی واکسیناسیون اعلام می شود.

وی بیان کرد: بر همین اساس، گزارش هایی را که در رابطه با 
پروژه های در حال کار و افرادی که در این زمینه مشغول به کار 
هستند، آماده و لیست افراد را به تفکیک به مسئولان موردنظر 
ارائه کردیم، همچنین توافق کردیم که از »ایران مال« به عنوان 
یک واحد اختصاصی برای واکسیناسیون سینماگران استفاده کنیم 
و بر همین اساس، گروه های سینمایی را برای دریافت واکسن به 

این مجموعه بفرستیم.
شاهسواری: در حال حاضر، ۴۹ پروژه در حال فیلمبرداری 
است و کمتر از ۴ هزار نفر فعال هستند، البته برخی از این افراد 
براساس رده بندی سنی تا امروز واکسن خود را دریافت کرده اند 
که درنهایت تعداد کسانی که درحالی که حاضر باید واکسن بزنند، 
از تعدادی که بیان کردم نیز کمتر می شود مدیرعامل خانه سینما 
ادامه داد: متأسفانه، یک نفر در زمینه واکسیناسیون سینماگران 
مخالفت جدی دارد که علیرضا رئیسی سخنگوی ستاد ملی مقابله 
با کرونا است. تأکید می کنم ما تقاضایی خارج از قواعد نداشتیم اما 

نمی دانم این مخالفت ها برای چیست.
وی تأکید کرد: در حال حاضر، ۴۹ پروژه در حال فیلمبرداری 
است و کمتر از ۴ هزار نفر فعال هستند، البته برخی از این افراد 
براساس رده بندی سنی تا امروز واکسن خود را دریافت کرده اند 
که درنهایت تعداد کسانی که درحالی که حاضر باید واکسن بزنند، 

از تعدادی که بیان کردم نیز کمتر می شود.
مدیرعامل خانه سینما یادآور شد: فعالان حوزه سینما، به 
دلیل موارد مختلفی ازجمله اینکه در بسیاری از موارد هنگام کار 
نمی توانند ماسک بزنند، مانند بازیگران و یا اینکه امکان رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی در این حرفه چندان وجود ندارد، درخطر 

هستند.

شاهسواری در پایان گفت: به هرحال، نمی توان تولید در سینما، 
شبکه نمایش خانگی و حتی تلویزیون را متوقف کرد. رده سنی 
کسانی که در پروژه های سینمایی کار می کنند، همگی جوان 
هستند و با توجه به اینکه سن بسیاری از آنها به سن تزریق 

واکسن نرسیده است، کاملًا در خطر هستند.
درهمین راستا برای ارائه گزارشی کامل از وضعیت اعضای 
خانه سینما در شرایط کنونی، با تعدادی از صنوفی که اعضای 
آنها در پروسه تولید فیلم در معرض ابتلاء به کرونا هستند تماس 
گرفته و اطلاعاتی را شامل تعداد اعضا، تعداد افرادی که به دلیل 
ابتلاء به کرونا طی ۲ سال گذشته فوت کرده اند، تعداد افرادی 
که در این مدت به کرونا مبتلا شده اند و درصد اعضایی که هنوز 
به سن دریافت واکسن نرسیده اند دریافت کردیم که در ادامه در 

چارچوب یک جدول در اختیار مخاطبان قرار می گیرد.
ازجمله نکاتی که باید در این جدول آماری مدنظر قرار گیرد، 
این است که بنا به دلایل مختلف، نتوانستیم اطلاعات موردنظر 
تعداد  در بخش  کنیم. همچنین  دریافت  برخی صنوف  از  را 
مبتلایان به ویروس کرونا، اکثر صنوف آمار دقیقی در دست 
نداشتند، چراکه معتقد بودند هرچند درگیری اعضای صنف به 
این ویروس بالا است، اما با توجه به اینکه بسیاری از هنرمندان 
تمایل ندارند خبر ابتلای خود به این ویروس را در اختیار صنف 
قرار دهند، نمی توانند اطلاعات دقیقی در این رابطه در اختیار 

خبرگزاری مهر قرار دهند.
همچنین باید به این مسئله نیز تأکید شود با توجه به اینکه 
سازمان صداوسیما مدتی است که شرایط برای دریافت واکسن 
افراد تحت پوشش خود را چه در خود سازمان و چه کسانی که 
در پروژه های وابسته به این سازمان فعالیت می کنند، فراهم کرده 
است، تعداد معدودی از اعضای خانه سینما به واسطه حضور در 

سریال های تلویزیونی واکسن کرونا دریافت کرده اند.

   اکران   سینما

»درخت گردو« چند روز 
دیگر به سینماها می آید

فیلــم »درخــت گــردو« بــه کارگردانــی محمدحســین 
مهدویــان تــا چنــد روز آینده در ســینماها نمایــش داده 

می شــود.
علــی ســرتیپی - پخش کننــده ایــن فیلــم ســینمایی 
ــت  ــرد: »درخ ــان ک ــنا بی ــا ایس ــی ب - در گفت وگوی
گــردو« هنــوز بــرای اکران آمــاده نیســت و نمایش آن 
از امــروز نخواهــد بــود. کارهــای نهایــی آن در حــال 
انجــام اســت و اکرانــش طــی چنــد روز آینــده آغــاز 

خواهــد شــد.
»درخــت گــردو« ســاخته محمــد حســین مهدویــان 
بــه تهیه کنندگــی مصطفــی احمــدی محصــول ســال 
۱۳۹۸ اســت کــه در جشــنواره ســی و هشــتم فیلــم 
فجــر ســیمرغ بلوریــن بهتریــن کارگردانــی، بهتریــن 
بازیگــر نقــش اول مــرد )پیمــان معــادی( و بهتریــن 
بازیگــر نقــش مکمــل زن )مینــو شــریفی( را کســب 

کــرد.
نــام ایــن فیلــم کــه ســال گذشــته همزمــان بــا هفتــه 
وحــدت چنــد روز در کردســتان اکــران شــد تــا شــرایط 
حضــور در رقابــت اســکار را داشــته باشــد، تاکنــون چند 
ــم  ــک ســال و نی ــران در ســینماها در ی ــرای اک ــار ب ب
گذشــته مطرح شــده بــود امــا بــه دلیــل تعطیلی هــای 
ــت  ــب دس ــتقبال مخاط ــدم اس ــینما و ع ــی س پیاپ
ــر از  ــد بســیاری دیگ ــم مانن ــم ه ــن فیل ــدرکاران ای ان
آثــار آمــاده در صــف اکــران، راضــی بــه نمایــش فیلــم 

خــود نبودنــد.
امــا تیرمــاه امســال مرتضــی شایســته - دبیر شــورای 
ــا  ــراه ب ــه هم ــود ک ــر داده ب ــش - خب ــی نمای صنف
فیلــم »دینامیــت«، »درخــت گــردو« هــم روی پــرده 
ــود  ــرار ب ــه ق ــود. اگرچ ــش داده می ش ــینماها نمای س
ایــن اتفــاق در همــان اول تیرمــاه رخ دهــد، ســرانجام 
اکــران ایــن فیلــم بــه شــهریور رســیده و تــا چنــد روز 
آینــده نمایــش آن در ســینماهای کشــور آغــاز خواهــد 

شــد.
»درخــت گــردو« روایتــی از واقعــه بمبــاران شــیمیایی 
سردشــت اســت کــه مهــران مدیــری، پیمــان معــادی 

و مینــا ســاداتی از بازیگــران اصلــی آن هســتند.

 ساخت سریال 
»شهید باهنر« در انتهای راه

و  بــه کارگردانــی  ناتمــام«  تولیــد ســریال »راز 
تهیه کنندگــی امیــن امانــی بــه روزهــای پایانــی خــود 

نزدیــک می شــود.
ــد  ــروژه، گــروه تولی ــه گــزارش مشــاور رســانه ای پ ب
ــه  ــع در الهی ــنی واق ــا، در لوکیش ــن روزه ــریال ای س
مربــوط  ســکانس های  تصویربــرداری  مشــغول 
ــتند.  ــی هس ــروژه تلویزیون ــن پ ــال ای ــان ح ــه زم ب
بخش هــای مربــوط بــه دهــه پنجــاه و شــصت 
ــرار  ــرداری شــده و ق داســتان به طــور کامــل تصویرب
اســت ســکانس های پایانــی مجموعــه نیــز در کشــور 

ــن رود. ــل دوربی ــتان مقاب ارمنس
بــا نزدیک شــدن بــه روزهــای پایانــی تصویربــرداری، 
ــی  ــن ســریال رونمای ــزر ای ــن تی ــد از اولی ــروه تولی گ
کردنــد. ســاخت ایــن تیــزر بــر عهــده حامــد بردبــار 

بــوده اســت.
فرهــاد جــم، نگیــن معتضــدی، ســیدجواد هاشــمی، 
ــی،  ــن راســتاد، بهــرام ابراهیمــی، شــهرام عبدل رامی
مهــدی  خدارحمــی،  مریــم  کاویانــی،  مریــم 
ــکی،  ــدی کوش ــور، مه ــعود رحیم پ ــواه مس امینی خ
ــلا  ــراه، لی ــل هم ــی، ابوالفض ــا علیرضای محمدرض
بوشــهری، علیرضــا مهــران، مرتضــی کاظمــی، 
مجیــد شــهریاری، فرهــاد طوفــان، هدایــت الله 
ســجادی، کیــاوش زارع طلــب، بهنــام شــعبانی 
بازیگرانــی هســتند کــه در »راز ناتمــام« بــه ایفــای 

می پردازنــد. نقــش 
زندگــی  روایــت  محوریــت  بــا  ســریال  ایــن 
ــات  ــر و اتفاق ــواد باهن ــهید محمدج پرفرازونشــیب ش
ــمن در ارکان  ــوذ دش ــگ و نف ــس از جن ــال های پ س

دولــت در زمــان حــال می پــردازد.
ــا  ــتان ها و ب ــیمای اس ــت س ــام« در معاون »راز ناتم
مشــارکت مرکــز کرمــان در حــال تولیــد اســت. ایــن 
ســریال پــس از اتمــام کامــل مراحــل فنــی از یکــی 
ــت. ــد رف ــن خواه ــری روی آنت ــبکه های سراس از ش
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اعلام شد

روز پیش کمپانی وارنر برادرز با نمایش تریلری از فیلم 
ماتریکس ۴ در سینماکان، عنوان فیلم را نیز اعلام کرد.

به گزارش ددلاین، در برنامه سینماکان، دیروز کمپانی 
برادران وارنر با نمایش تریلری از فیلم چهارم ماتریکس، 
عنوان فیلم را »ماتریکس رستاخیزها« اعلام کرد و گفت 

فیلم دسامبر اکران می شود.
تریلر فیلم که با آهنگ »خرگوش سفید« جفرسون پخش 
شد، شخصیت نیو )با بازی کیانو ریوز( را در جلسه روان 
درباره خاطرات عجیبی صحبت  داد که  نشان  درمانی 
می کند که در خواب هایش می بیند. نقش درمانگر را هم 

نیل پاتریک هریس بازی می کند.
البته که آن خاطرات مربوط به گذشته او از شخصیت 
ناجی زایان می شوند که به بهای جان خود، انسان ها را از 
ماتریکس نجات داد. حالا او بدون خاطرات زندگی قبلی 

خود به زندگی جدید بازگشته است.
او دوباره با عشق زندگی خود یعنی شخصیت ترینیتی 
)کری آن ماس( هم دوباره متحد می شود. آن ها این بار در 
یک کافه با هم ملاقات می کنند. ترینیتی اما سوال عجیبی 

می کند و می پرسد »قبلا همدیگر را دیده ایم؟«.
به زودی تاریخ تکرار می شود چون مردی مرموز که سیاه 
پوشیده به نیو انتخابی بین قرصی قرمز و آبی و شانسی 
برای کشف کردن حقیقت می دهد اما این مرد مورفیوس 
نیست و کاملًا مشخص نیست که انسان ها توانسته اند از 
دست ماشین ها خلاص بشوند و دنیا از هرج ومرج رهایی 

یافته یا نه.
را  لانا واچوفسکی کارگردانی »ماتریکس رستاخیزها« 
هنویک،  جسیکا  دوم،  عبدالمتین  یحیی  و  داده  انجام 
جاناتاهن گراف، جادا پینکت اسمیت و دنیل برنهارت دیگر 
بازیگران فیلم هستند. فیلم قرار است بیست دوم دسامبر 

امسال )یکم دی( اکران شود.

طرح »اکران حقیقت« از 10 
شهریور آغاز می شود

تهران- ایرنا- مستندهای »ف- الف« و »در جستجوی 
خانه خورشید« از چهارشنبه آینده )۱۰ شهریور( نمایش 

داده می شوند.
به گزارش گروه فرهنگی ایرنا به نقل از ارتباطات و اطلاع 
رسانی مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی، در قالب 
طرح »اکران حقیقت« از دهم شهریور مستندهای ف- 
الف ساخته فرشاد اکتسابی و در جستجوی خانه خورشید به 
کارگردانی مهدی باقری در سامانه هاشور و مراکز فرهنگی 

نمایش داده خواهند شد.
در ادامه اکران حقیقت، مستندهای بانو قدس ایران ساخته 
مصطفی رزاق کریمی، زیر این چتر باران می بارد ساخته 
کتایون جهانگیری و بر سر خاک ساخته محسن خانجهانی 
نمایش داده خواهند شد.ف- الف درباره فساد اقتصادی 
و اداری است و جایزه دوم بخش کارآفرینی چهاردهمین 
جشنواره »سینماحقیقت« را به دست آورده، در جستجوی 
خانه خورشید که جایزه ویژه شهرداری تهران از یازدهمین 
و  فیلم  بهترین  ویژه  جایزه  جشنواره »سینماحقیقت«، 
بهترین گفتار متن چهارمین جشنواره مستند یادگار را 

دریافت کرده، درباره تاریخ و هویت شهر تهران است.
مرکز گسترش سینمای مستند و تجربی، در قالب »اکران 
حقیقت« نمایش مستندهای تولید شده در این مرکز را در 

سامانه هاشور و مراکز فرهنگی و هنری آغاز کرده است.

رضا میرکریمی به عنوان داور 
جشنواره بوسان انتخاب شد

رضا میرکریمی فیلمساز ایرانی به عنوان یکی از اعضای 
هیات داوران جشنواره فیلم بوسان انتخاب شد.

به گزارش سایت جشنواره، بیست و ششمین جشنواره 
فیلم بوسان با اعلام فهرست اعضای داوری خود از رضا 
میرکریمی به عنوان یکی از اعضای هیات داوری جایزه 
کیم جی سئوک نام برد.این جایزه که به یاد کیم جی 
سئوک از بنیانگذاران جشنواره فیلم بوسان اهدا می شود به 
۲ تن از بهترین کارگردان های جوان آسیایی هر سال یک 

جایزه ۱۰ هزار دلاری اهدا می کند.
گلنارا آبیکیوا استاد دانشگاه و مدیر جشنواره پیشین از 
قزاقستان و کیم هائری منتقد سینمایی از کره جنوبی دیگر 

اعضای گروه داوری این جایزه را تشکیل می دهند.

اخطار اجرایی
1170-1 - شـماره کلاسـه: 680/97 ح4ش مشـخصات محکـوم علیه نـام: مهدی نام 
خانوادگـی: رحمانـی ورنامخواسـتی نـام پـدر: رضاقلـی نشـانی محـل اقامـت: مجهول 
المـکان مشـخصات محکـوم لـه نـام: مهـدی نـام خانوادگـی: عمرانـی  نام پـدر: رضا 
نشـانی محـل اقامـت: زرین شـهر خ باهنـر ک نظامی روبروی مسـجد سـجاد محکوم 
بـه- بموجـب رای شـماره 1074 تاریـخ 97/10/22 حـوزه شـعبه  چهـارم شـورای حل 
اختـلاف شهرسـتان لنجـان کـه قطعیـت یافته اسـت. محکوم علیـه محکوم اسـت به: 
پرداخـت مبلـغ 125/176/530 ریـال بابت اصل خواسـته و پرداخت مبلـغ 2/139/700 
ریـال بابـت خسـارت دادرسـی و پرداخت خسـارت تاخیر تادیـه از تاریخ سررسـید چک 
هـا)94/3/27 و 94/3/3 و 94/1/18 و 94/3/5 و 94/2/23 و 94/5/31 و 94/3/31 و 
94/3/3 و 94/2/10 و 94/5/28 و 94/5/9( لغایـت زمـان وصـول محکـوم بـه وفـق 
شـاخص بانـک مرکـزی. مـاده 34 قانون اجـرای احکام: همیـن که اجرائیـه به محکوم 
علیـه ابـلاغ شـد محکـوم علیـه مکلـف اسـت ظـرف ده روز مفـاد آن را به موقـع اجرا 
بگـذارد یـا ترتیبـی بـرای پرداخـت محکـوم بـه بدهد یـا مالی معرفـی کند کـه اجرای 
حکـم و اسـتیفاء محکـوم به از آن مسـیر باشـد و در صورتـی که خود را قـادر به اجرای 
مفـاد اجرائیـه ندانـد بایـد ظـرف مهلت مزبـور صـورت جامع دارائـی خود را به قسـمت 
اجـرا تسـلیم کنـد و اگـر مالی ندارد صریحـً اعلام نماید. قاضی شـعبه چهارم  شـورای 

حـل اختـلاف شهرسـتان لنجان- زیبـا یوسـفی 1179658/م الف
آگهی فقدان سند مالکیت

1171-1- طبـق تقاضـای وارده بـه شـماره ۲۱۱۸۰۰۰۱۶۹۳ مـورخ 1400/05/11 بـه 
اسـتناد دو بـرگ استشـهادیه مصـدق پیوسـت کـه امضـای شـهود رسـما گواهی شـده 
 NHJT۳YQ۰۱Y۰O اسـت عبـاس گیوی پور بـه موجـب وکالتنامه با کـد پیگیـری
مـورخ 1399/12/19 دفتـر حفاظـت منافـع جمهـوری اسـلامی ایـران - واشـنگتن از 

علـی محمـد جهرمـی مدعی اند سـند مالکیـت ۱.۵ دانگ مشـاع از ششـدانگ یکدرب 
بـاغ بـه شـماره ۱۶۹ فرعـی از ۲۵ اصلـی واقـع در بخـش یـک حـوزه ثبتـی قمصر در 
دفتـر امـلاک الکترونیـک بـه نـام علی محمـد جهرمی ثبـت و سـند مالکیت بسـریال 
۴۸۷۷۵۳ ب ۹۷ صـادر و تسـلیم گردیـده و بـه علـت جابجایـی مفقـود و تاکنـون پیـدا 
نشـده و تقاضـای صـدور المثنـی سـند مالکیـت را نمـوده کـه در جریان رسـیدگی می 
باشـد و طبـق تبصـره یـک مـاده ۱۲۰ اصلاحـی آیین نامه قانـون ثبت آگهی می شـود 
کـه هـر کـس مدعی انجـام معامله نسـبت به ملـک مذکور یا وجـود سـند مالکیت نزد 
خـود میباشـد از تاریـخ انتشـار این آگهی تا ده روز بـه این اداره مراجعـه و اعتراض خود 
را کتبـا ضمـن ارائـه اصل سـند مالکیـت و سـند معامله تسـلیم نماید تـا مراتب صورت 
مجلـس و اصـل سـند بـه ارائه کننـده مسـترد گردد اگـر ظرف مهلـت مقـرر اعتراضی 
نرسـد یـا در صـورت اعتراض اصل سـند ارائه نشـود المثنی سـند مالکیـت مرقوم صادر 
و بـه متقاضی تسـلیم خواهد شـد. تاریـخ انتشـار: 1400/06/04 مدیر واحـد ثبتی حوزه 

ثبـت ملـک قمصر/از طـرف محمد صـادق الماسـی/م/الف/۱۱۷۹۷۳۶
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
1098-1- برابـر آراء صـادره هیأت/هیـأت های موضـوع قانون تعییـن تکلیف وضعیت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی منطقـه 
مرکـزی اصفهـان تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضیان محـرز گردیده اسـت. لذا 
مشـخصات متقاضیـان و امـلاک مـورد تقاضا به شـرح زیر بـه منظور اطـلاع عموم در 
دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی می شـود در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور 
سـند مالکیـت متقاضیـان اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتراض خـود را بـه اداره ثبت اسـناد و املاک محل تسـلیم و 
پـس از اخـذ رسـید، ظرف مـدت یک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خود را 

بـه مرجع قضایـی تقدیـم نمایند .
ردیـف ۱- برابـر رأی شـماره ۱۴۰۰۶۰۳۰۲۰۲۳۰۰۰۲۷۴ مـورخ 1400/03/18 آقـای 
محمـد پاهـش کـون بـه شـماره شناسـنامه ۱۱۹۹ کدملـی ۱۲۸۷۶۸۵۵۹۵ صـادره از 
اصفهـان فرزنـد اکبـر نسـبت به ششـدانگ یکبـاب مغازه بـه مسـاحت 17/94 مترمربع 
مفـروزی از پـلاک شـماره ۱۷۱۸- اصلـی واقـع در بخـش ۴ ثبت اصفهان کـه در ازای 

مالکیـت رسـمی مشـاعی اولیه محـرز گردیده اسـت.
بدیهـی اسـت در صـورت انقضـای مدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبـق مقررات 

سـند مالكیـت صادر خواهد شـد. 
تاریخ انتشـار نوبت اول: 1400/05/20 تاریخ انتشـار نوبت دوم: 1400/06/04 ابوالفضل 

ریحانـی- رئیس منطقه ثبت اسـناد و املاک مرکزی اصفهـان 1175832/م الف
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
1102-1- برابـر آرا صـادره هیـات هـای موضـوع قانون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتی 
اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی منطقـه غـرب 
اصفهـان تصرفـات مالكانـه و بلامعارض متقاضیان محرز گردیده اسـت لذا مشـخصات 
متقاضیـان و امـلاک مـورد تقاضـا بـه شـرح زیـر به منظـور اطـلاع عمـوم در دو نوبت 
بـه فاصلـه ۱۵ روز آگهـی مـی شـود.در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت به صدور سـند 
مالکیـت متقاضیـان اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریخ انتشـار اولیـن آگهی 
بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت اسـناد و املاک تسـلیم و پـس از اخذ 
رسـید ظـرف مـدت یکمـاه از تاریـخ تسـلیم اعتـراض دادخواسـت خـود را بـه مرجـع 

قضایـی تقدیـم نماید.
ردیـف ۱- رای شـماره ۳۷۱۹- 1400/03/26 هیـات چهـارم خانـم ثریـا منصـوری به 
شناسـنامه شـماره ۵ کدملـی ۶۲۱۹۸۳۶۳۵۹ صـادره فریـدن فرزنـد فرج در ششـدانگ 

یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 97/33 مترمربـع پـلاک ۲۱۹ فرعـی از ۴۰ اصلی واقع 
در اصفهـان بخـش ۱۴ حـوزه ثبـت ملک غـرب اصفهان مع الواسـطه از مالک رسـمی 

نصـرت آغـا بـاب الدشـتیان مـورد ثبت صفحـه ۱۴۸ دفتـر ۴۵۱ امـلاک اصفهان. 
 1400/06/04 دوم:  نوبـت  انتشـار  تاریـخ   1400/05/20 اول:  نوبـت  انتشـار  تاریـخ 
شـهریاری- رئیـس منطقـه ثبـت اسـناد و امـلاک غـرب اصفهـان 1175723/م الـف
آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف 

وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
1100-1- برابـر آراء صـادره هیـات هـای موضـوع قانـون تعییـن تکلیـف وضعیـت 
ثبتـی اراضـی و سـاختمان هـای فاقـد سـند رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی منطقـه 
غـرب اصفهـان تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضیـان محـرز گردیـده اسـت. لذا 
مشـخصات متقاضیـان و امـلاک مـورد تقاضـا بـه شـرح زیـر به منظـور اطـلاع عموم 
در دو نوبـت بـه فاصلـه 15 روز آگهـی مـی شـود درصورتـی کـه اشـخاص نسـبت بـه 
صدورسـند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشـته باشـند مـی توانند از تاریخ انتشـار اولین 
آگهـی بـه مـدت دو مـاه اعتـراض خـود را بـه اداره ثبت اسـناد و املاک تسـلیم و پس 
از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت خـود را به 

مرجـع قضایـی تقدیـم نماید.
ردیـف ۱- رای شـماره ۴۴۰۸ -1400/04/08 هیـات سـوم آقـای ناصـر رضائـی بـه 
شناسـنامه شـماره ۸۷۱ کدملـی ۱۲۸۳۵۵۸۲۳۸ صـادره فرزنـد حسـین در ششـدانگ 
یکبـاب سـاختمان بـه مسـاحت 157/82 مترمربـع پـلاک ۵۹ فرعـی از ۲۷ اصلی واقع 
در اصفهـان بخـش ۱۴ حـوزه ثبـت ملک غـرب اصفهان مع الواسـطه از مالک رسـمی 

قاسـم جعفریـان صدیـق مـورد ثبت صفحـه ۸۹۸ دفتـر اول .
 1400/06/04 دوم:  نوبـت  انتشـار  تاریـخ   1400/05/20 اول:  نوبـت  انتشـار  تاریـخ 
شـهریاری- رئیـس منطقـه ثبـت اسـناد و امـلاک غـرب اصفهـان 1175780/م الـف

معمای واکسيناسيون سينماگران به روايت آمار

    قاب جادویی

   چهره ها
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در سایت اصفهان امروز اسکن کنید

یک کارشناس اقتصاد مسکن، ساختار اقتصاد دولتی را به 
اسب مرده تشبیه کرد و گفت: احداث یک میلیون واحد فقط 
در یک سال نیاز به ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان یعنی منابعی بیش 
از نقدینگی موجود در کشور دارد؛ سوال این است که آیا چنین 
منابعی در اختیار داریم و آیا ساخت سالانه یک میلیون مسکن به 

ذهن دولتهای قبل نرسیده بود؟
بیت الله ستاریان در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: بازار مسکن 
طی حدود ۴۰ سال گذشته ۷۰ تا ۸۰ مرتبه دچار پرشهای قیمتی 
شده است. قیمت ارز و طلا هم مرتبا بالا رفته اما عجیب است 
که کسی به ریشه یابی معضل توجه نمی کند. دلار از ۷ تومان به 
۲۵ هزار تومان، سکه از ۷۰ تومان به ۱۲ میلیون تومان و مسکن 
در شمال تهران از متری ۵۰۰ تومان به بالای ۱۵۰ میلیون 
تومان رسیده است. علت چیست؟ دولت سازندگی، اصلاحات، 
احمدی نژاد و روحانی قطعا با این دیدگاه نیامدند که قیمت ارز را 

چند برابر تحویل دولت بعد بدهند.
وی افزود: همه دولت ها با این ادعا آمدند که می خواهیم پول 
ملی را تقویت کنیم، مشکل مسکن را حل کنیم، شغل به وجود 
بیاوریم، تورم را کنترل کنیم و سطح رفاه را بالا ببریم. ناتوان هم 
نبودند؛ ضریب هوشی دولتمردان جمهوری اسلامی از متوسط 
جهانی بالاتر است. دولت سیزدهم نیز قطعا با نیت خیر آمده و 
قصد خدمت دارد؛ اما سوال این است که چقدر می توان به تحقق 
وعده هایی مثل کنترل تورم و ساخت سالیانه یک میلیون واحد 

مسکونی امیدوار بود؟
معضلات  اصلی  ریشه  مسکن،  اقتصاد  کارشناس  این 
دانست  اقتصادی  تمام سطوح  در  را دخالت دولت  اقتصادی 
و گفت: دولت هم می خواهد نقش سیاسی و امنیتی داشته 
باشد و هم اقتصاد و تجارت را در اختیار بگیرد؛ در حالی که 
این دو موضوع در تعارض با یکدیگر هستند. یک ضرب المثل 
سرخ پوستی می گوید باید از اسب مرده پیاده شد. حالا یکی 
می گوید من زین قشنگی آورده ام، یکی می گوید من شلاق 
خوبی دارم. اقتصاد دولتی مثل اسبی مرده  ای است که حرکت 
نمی کند. ته چنین اقتصادهایی بن بست است و اگر آقای رئیسی 

مسیر خود را تند برود زودتر به بن بست می رسد.
ستاریان تاکید کرد: یک بار برای همیشه تکلیف را مشخص 
کنیم که آیا اقتصاد ما دولتی است یا خصوصی؟ چرا دولت باید 
انحصار و امضاهای طلایی در اختیار داشته باشد. چرا باید همه 
معادن زیر یوق دولت باشد و مردم از آن بی  بهره بمانند؟ نقش 
باید نقش حاکمیتی و تسهیلگری داشته باشد و مالیات بگیرد. 

دولت ما هم دولت است هم تاجر و هم تولیدکننده. شهروندان 
وقتی پای صندوق رای می روند دولت انتخاب می کنند نه تاجر.
وی با بیان اینکه در سیستم اقتصاد دولتی مسئولیتهای 
سنگین به راحتی در اختیار افراد قرار می گیرد گفت: در دنیا 
وقتی می خواهند مدیر یک پالایشگاه را انتخاب کنند با وسواس، 
سوابق و تخصص فرد را ارزیابی می کنند و نهایتا فردی با دهها 
سال تجربه را در راس آن مجموعه قرار می دهند؛ اما در ایران 
با یک یادداشت، مدیرعامل فلان پالایشگاه منصوب می شود. 
می آییم یک نفر را بر اساس وجوه سیاسی و غیره، بالای سر 

تولید و تجارت کشور می گذاریم.
این کارشناس اقتصاد مسکن با بیان اینکه نیمی از اقتصاد 
کشور در صنعت ساختمان قرار دارد گفت: ما هنوز به اهمیت 
بخش مسکن در اقتصاد ملی پی نبرده ایم. بیش از ۵۰ درصد 
بخش  به  نوعی  به  مختلف  حرفه های  و  مشاغل  در  مردم 
مسکن مرتبط هستند؛ بنابراین بخش مسکن از جنبه های فنی، 
اقتصادی و اجتماعی دارای اهمیت است؛ اما برای چنین حوزه 
سنگینی فقط یک معاونت در وزارت راه و شهرسازی ایجاد 
کرده ایم و انتظار داریم بخش مسکن که نیمی از اقتصاد کشور 
را شامل می شود مدیریت کند. نقش وزارت اقتصاد در بازار 

مسکن چیست؟ تقریبا هیچ نقشی ندارد. در حالی که مهمترین 
عامل نوسانات بازار مسکن، تاثیرپذیری از تلاطمات اقتصاد 

کلان است.
به گفته ستاریان، این اقتصاد و حکمرانی که با چسب دوقلو 
به هم چسبانده  شده مرده است. هر کاری هم بکنید نتیجه اش 
بهتر از آنچه امروز می بینیم نخواهد شد. اگر تمام نخبگان جهان 
را هم در این ساختار اقتصاد تماما دولتی جمع کنیم کاری از پیش 
نمی برند. طی چهار دهه خروجی این اقتصاد، تورم مسکن، دلار، 
طلا و بورس بوده و اگر آقای رئیسی می خواهد موفق شود باید 
این ساختار را تغییر دهد. در آن صورت شاید هشت سال بعد نرخ 
دلار را با قیمت معقولی به دولت بعدی تحویل دهد و امیدوار 
باشیم که ۱۰ تا ۱۵ سال آینده توسط دولت آینده اقتصاد کشور 

در مسیر پیشرفت قرار بگیرد.
وی یادآور شد: فکر نکنیم دولتهای قبلی بی عرضه بودند. نه 
اینطور نیست؛ دولتها هیچ فرقی با هم ندارند. هر وزیری در حوزه 
مسکن بیاید ساماندهی بازار مسکن نه تنها از قدرت او بلکه از 
قدرت دولت هم خارج است. دولت آقای رئیسی وعده ساخت 
یک میلیون واحد مسکونی در سال را داده است. آیا دولتهای 
قبلی به فکرشان نرسیده بود که این تعداد مسکن بسازند؟ 

می خواستند اما نتوانستند چرا؟ به این دلیل که ساخت این تعداد 
فقط در یک سال به ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان نقدینگی نیاز دارد؛ 

یعنی بیش از کل نقدینگی موجود در کشور.
این کارشناس اقتصاد مسکن در تشریح منابع لازم برای 
واحد  میلیون  یک  می خواهید  وقتی  گفت:  مسکن  بخش 
مسکونی بسازید یعنی شما ۱۰۰ میلیون متر مربع خالص باید 
تولید کنید. ۱۰۰ میلیون متر مربع هم فضای خدماتی، اداری، 
تجاری، بهداشتی، فضای سبز و غیره درست کنید. هر متر مربع 
که می سازید تقریبا به اندازه هزینه اش باید زیرساخت بدهید 
آب و برق و گاز و آسفالت و خیابان و محوطه سازی؛ یعنی 
به اندازه ۴۰۰ میلیون متر مربع هزینه کنید تا ۱۰۰ میلیون متر 

مسکن داشته باشید.
ستاریان ادامه داد: اگر برای هر متر دست کم ۱۰ میلیون 
تومان هزینه کنید به ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان بودجه نیاز خواهید 
داشت. سوال این است که آیا منابع موجود اجازه اجرای چنین 
ابرپروژه ای را به ما می دهد؟ ما حتی ۱۵ ابزار و سیستم مالی که 
هم اکنون در دنیا به کار گرفته می شود را در اختیار نداریم. پس 
باید بر اساس توان و امکاناتمان وعده بدهیم و جراحی اقتصاد را 

از همین امروز شروع کنیم.

آیا ساخت سالانه یک میلیون مسکن به ذهن دولت های قبل نرسیده بود؟

دخالت دولت در اقتصاد ريشه اصلی معضلات کشور ارائه پیشنهاداتی برای 
ساماندهی بازار نهاده های دامی

عضو هیات مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و 
طیور ایران گفت: با اجرای چهار پیشنهاد می توان مشکلات 
بازار نهاده های دامی را برطرف و این بازار را ساماندهی کرد. 
به گزارش ایرنا از اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور 
ایران، »محمد مهدی نهاوندی« افزود: تامین مستمر و منظم 
ارز مورد نیاز برای واردات نهاده های دامی با توجه به ضوابط 
اعتباری یکی از راهکارها برای ساماندهی بازار نهاده های 
دامی است. عضو هیات مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده 
های دام و طیور ایران اظهار داشت: تامین نهاده های مورد 
نیاز واحد های تولیدی به صورت تنخواه در مقابل اخذ تعهد 
ارائه محصول به شبکه های توزیع دومین راه حل برای 
ساماندهی بازار نهاده های دام و طیور است. محمد مهدی 
نهاوندی تصریح کرد: همچنین برای ساماندهی بازار نهاده 
های دامی لازم است تا واحد های تولیدی که محصول 
را در قبال نهاده دریافتی تحویل شبکه های توزیع نداده 
اند از سامانه بازارگاه حذف شوند. این مقام صنفی از قطع 
سهمیه واحد های تولیدی که نهاده دریافتی دولتی را در 
بازار آزاد عرضه کرده اند را از دیگر راهکارهای ساماندهی 
بازار نهاده های دامی برشمرد. به گزارش ایرنا، طبق مصوبه 
ستاد تنظیم بازار در آذرماه ۱۳۹۹، نرخ هر کیلوگرم ذرت و 
جو در مبادی ورودی یک هزار و ۷۰۰ تومان، دانه سویا 
سه هزار ۱۰۰ تومان و کنجاله سویا سه هزار و ۲۰۰ تومان 
تعیین شد، در حالی که قیمت هر کیلوگرم ذرت بیش از چهار 
هزارتومان و کنجاله سویا بیش از ۱۵ هزارتومان در بازار آزاد 

به فروش می رسد.

صف کشتی های حامل کالاهای 
اساسی برای تخلیه بار در ایران

معاون امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی گفت: ۲۴ 
کشتی حامل کالای اساسی در حال تخلیه بار و ۲۵ فروند 
شناور در لنگرگاه منتظر تخلیه بار هستند. به گزارش ایرنا 
از سازمان بنادر و دریانوردی، »فرهاد منتصر کوهساری« با 
اشاره به وجود ۴ میلیون و ۵۶۸ هزار تن کالای اساسی در 
بنادر کشور افزود: ۲۴ فروند کشتی در حال تخلیه کالا هستند 
که حجم این کالاهای تخلیه شده حدود ۴۵۸ هزار تن است 
و ۲۵ فروند کشتی نیز در لنگرگاه ها در حال انجام فعالیت 
تخلیه  کالای  بیشترین حجم  اسنادی خود هستند. وی 
شده را مربوط به بندر امام خمینی )ره( با ۳ میلیون و ۳۴۷ 
هزار تن کالا دانست و گفت: در بندر شهید رجایی تاکنون 
۴۵۸ هزار تن کالا تخلیه شده که در رتبه دوم قرار دارد، در 
بندر امیرآباد ۳۰۱ هزار تن کالا و بندر نوشهر ۱۶۸ هزار تن 
کالا تخلیه شده که بخش عمده  این کالاها، به کالاهای 
اساسی اختصاص دارد. معاون بندری و اقتصادی سازمان 
بنادر و دریانوردی با اشاره به ترانزیت کالا و عملیات تخلیه 
و بارگیری کالا در بندر چابهار با کشور افغانستان نیز گفت: با 
توجه به ایجاد روند ثبات در کشور افغانستان، اکنون عملیات 
تخلیه و بارگیری کالا در این بندر هم آغاز شده است. عضو 
هیات عامل سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: از حدود 
۱۰ روز پیش بندر آستارا نیز به بنادر تخلیه کالای اساسی به 
مجموع بنادر کالاهای اساسی افزوده شده و تاکنون ۱۵ هزار 
تن کالای اساسی در این بندر تخلیه و بارگیری شده است 
که اضافه شدن این بندر نقش مهمی در افزایش سرعت 
تخلیه و بارگیری کالاهای اساسی دارد و در قیمت تمام 
شده کالای اساسی برای این منطقه نیز بسیار حایز اهمیت 
است. به گزارش ایرنا، بر اساس گزارش ها، ذخایر استراتژیک 
کالاهای اساسی در شرایط ایده آل قرار دارد و واردات اقلام 
مورد نیاز به طور پیوسته جریان دارد. کالاهایی مانند برنج، 
روغن، شکر و نان از جمله محصولاتی محسوب می شود که 
به طور روزانه مورد مصرف مردم قرار دارند و به همین دلیل 
برای توزیع مناسب آنها همواره در دستور کار قرار دارد. در این 
راستا، مدیرکل غله و خدمات بازرگانی چندی پیش گفت: در 
صورت نیاز مردم در کوتاه ترین زمان اقلام اساسی به بازار 
تزریق خواهد شد. بانک مرکزی نیز اعلام کرده است طی 
چهار ماهه نخست امسال، برای واردات کالاهای اساسی و 
ضروری حدود ۱۵ میلیارد دلار تامین ارز شده است که نسبت 
به دوره مشابه سال ۱۳۹۹ رشدی بیش از ۲۷ درصد را نشان 
می دهد. از این میزان، هزار و ۵۴۶ میلیون دلار برای ذرت، 
جو و گندم، یک هزار و ۱۲۴ میلیون دلار برای دانه های 
روغنی و روغن خام، یک هزار و ۱۷۱ میلیون دلار برای دارو 
و تجهیزات پزشکی و ۳۴۸ میلیون دلار کنجاله سویا تامین 
ارز شده است. علاوه بر آن برای سایر کالاها ۱۰ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون دلار تامین ارز شده است که رشدی بیش از 
۱۵ درصد را نسبت به مدت مشابه سال قبل نشان می دهد. 
از جمله این کالاها می توان به ماشین آلات اشاره کرد که 

برای آن سه هزار و ۵۶۴ میلیون دلار تامین ارز شده است.

قدردانی بیش از 1000 هیأت از 
همراه اول

از  نامه ای  ارسال  با  از یک  هزار هیأت مذهبی  بیش 
ارتباطات  اداره کل  گزارش  به  کردند.  قدردانی  همراه اول 
هیأت  یک هزار  از  بیش  ایران،  سیار  ارتباطات  شرکت 
مذهبی که در دهه نخست محرم امسال از خدمات همراه 
اول استفاده کردند، با ارسال نامه ای از طریق پنل خدمات 
بخشی  در  کردند.  قدردانی  همراه اول  از  عقیق  موسسه 
از این نامه که خطاب به دکتر اخوان بهابادی مدیرعامل 
همراه اول نوشته شده، آمده است: »محرم امسال که برای 
دومین سال متوالی، هیأت ها با محدودیت های کرونایی روبرو 
بودند، خدمات همراه به مجالس سیدالشهدا علیه السلام که از 
طریق پنل خدمات عقیق تخصیص داده شد، قابل تحسین و 
تقدیر بود. فراهم آوردن زیرساخت های پخش زنده هیأت ها 
بر بستر تلفن همراه، توزیع ماسک در مجالس و اهدای 
 اینترنت رایگان کمک شایانی به مدیران هیأت های مذهبی 

کرد«. 

   خبر   خبر

پیام مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه به مناسبت هفته 

دولت
با الگو قراردادن مشــی شــهیدان والامقام دولت، 
دنباله روی سیاست های راهبردی نظام و فرمایشات رهبر 
فرزانه انقلاب اسلامی هستیم. مدیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه با صدور پیامی، هفته دولت و یاد و خاطره شهیدان 
رجایی و باهنر را گرامیداشــت. به گزارش رویداد امروز، 
در این پیام آمده اســت: سالروز عروج شهدای والامقام 
دولت به ویژه شــهیدان رجایی و باهنر، به شایستگی به 
عنوان هفتــه دولت نامگذاری شــده و این روز نمادی 
از حماســه آفرینی مردان و زنانی اســت که منافع ملی، 
تعالی، ســربلندی و عزت ایران اســلامی و خدمت به 
مردم شــریف این مرز و بوم را سرلوحه کار خود دانسته 
و فداکاری ها و تلاش های جهادگونه این خدمت گزاران 
اســت که زمینه های تامین اســتقلال، آزادی، امنیت و 
رشــد و تعالی ایران اسلامی را فراهم می سازد. اینجانب 
ضمن گرامیداشــت هفته دولــت و آرزوی توفیق برای 
دولت محترم که در آستانه عرصه خدمت به مردم شریف 
کشور قرار دارد و نیز  کلیه مسئولان، کارکنان و کارگران 
خــدوم بخش های مختلــف دولت، آرزومنــدم با الگو 
قراردادن مشیِ شهیدان والامقام دولت و نظام اسلامی 
و دنباله روی از اسناد بالادستی و سیاست های راهبردی 
نظام و اطاعت از فرمایشات رهبر فرزانه انقلاب اسلامی، 
شاهد توفیق،  سربلندی و عزت مندی ایران اسلامی در 

عرصه های مختلف باشیم.

محسن رضایی، معاون 
اقتصادی رئیس جمهور شد

رئیس جمهــور، با صدور حکمی محســن رضایی 
میرقائد را به سمت معاون اقتصادی رئیس جمهور، دبیر 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا و دبیر ستاد 
اقتصادی دولت منصوب کرد. به گزارش ایسنا، محسن 
رضائی میرقائد متولد سال ۱۳۳۳ مسجد سلیمان و دانش 
آموخته مقطع دکترای اقتصاد از دانشــگاه تهران است 
که فرماندهی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی به مدت 
۱۶ ســال )۱۳۶۰ تا ۱۳۷۶( و دبیری مجمع تشخیص 
مصلحت نظام از سال ۷۶ تاکنون را در سوابق اجرایی و 

مدیریتی خود دارد.

گرانفروشی ایرلاین ها میراث 
پرحاشیه برای وزیر جدید

افزایش قیمت غیرقانونی بلیت هواپیما و جلســات 
بی فایده شــورای عالی هواپیمایی در هفته های گذشته 
که نهایتا نتیجه ای در بر نداشت، به نظر نخستین میراث 
پرحاشیه اسلامی براری وزیر جدید راه وشهرسازی است. 
به گزارش ایســنا، از ابتدای تیر ماه امسال شرکت های 
هواپیمایی اقــدام به افزایش قیمت بلیــت هواپیما در 
مسیرهای داخلی تا سقف ۳۰ درصد کردند اما برای این 
اقدام ناگهانی شــان هیچ مجوز قانونی از شورای عالی 
هواپیمایی دریافت نکردند. به عنوان مثال طی هفته های 
گذشته شرکت های هواپیمایی قیمت بلیت پرواز تهران-

مشهد را تا بیش از یک میلیون تومان فروختند در حالی 
که بر اساس نرخ مصوب اعلام شده، حداکثر قیمت بلیت 
برای پرواز تهران-مشــهد ۷۷۱ هزار و ۲۰۰ تومان بود. 
همچنین ســقف نرخ مصوب برای پرواز تهران-شیراز 
۶۷۳ هزار و ۷۰۰ تومان بود اما ایرلاین ها آن را تا بیش 
از ۸۷۰ هزار تومان افزایش دادند. این مسئله پس از چند 
روز حاشیه ساز شد و محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی 
در همان روزهای نخست تیر ماه اعلام کرد که افزایش 
قیمت بلیت هواپیما غیر قانونی است و ایرلاین ها باید آن 
را به نرخ مصوب ســابق )نرخنامه آبان ماه سال ۱۳۹۹( 
بازگردانند. مســئولان سازمان هواپیمایی نیز بارها و در 
مصاحبه های متعددی این اقدام ایرلاین ها را غیرقانونی 
و حتی مصداق تبانی قلمداد کردند و به آن ها هشــدار 
دادند که باید نرخ بلیت هواپیما را به قیمت های مصوب 
بازگردانند. آن ها همچنین به گرانفروشان تاکید کردند که 
اگر این کار را انجام ندهند پرونده هایی برای شــان نزد 
دســتگاه قضایی و مراجع نظارتی باز خواهند کرد و باید 
پاسخگوی این افزایش قیمت باشند. تورج دهقان زنگنه 
-رییس وقت سازمان هواپیمایی کشوری - در این باره 
به ایســنا گفت: با توجه به اینکه برخی از شرکت های 
هواپیمایی با وجود هشدارهای داده شده همچنان قیمت 
بلیت هواپیما را به نرخ مصوب برنگردانده اند، باید منتظر 
برخورد از طریق دســتگاه های نظارتی و قضایی باشند. 
همچنیــن اگر ایرلاین های داخلــی قیمت ها را به نرخ 
مصوب آبان ماه ســال گذشــته برنگردانند هفته آینده 
در جلســه ای که با مدیران عامل آن ها داریم، برخی از 
مسیرهای خارجی آن ها را لغو خواهیم کرد. اما شرکت های 
هواپیمایی به این اظهارات وقعی ننهادند و پروازهای خود 
را در ماه های گذشته با همان نرخ دلخواه شان ادامه دادند. 
جالبتر اینکه حتی در برابر رسانه ها نیز پاسخگو نبودند. در 
نهایت مقرر شد تا جلسه شورای عالی هواپیمایی کشوری 
با حضور اسلامی به عنوان وزیر راه و شهرسازی و رییس 
این شورا برگزار شده تا تصمیمات لازم در این خصوص 
اتخاذ شود. دو جلسه در هفته های گذشته برگزار شد و در 
هر دو جلسه وزیر راه و شهرسازی تنها به تشکیل کمیته 
کارشناسی برای تعیین هزینه هر ساعت پرواز و بررسی 
دقیق تر این هزینه ها اکتفا کرد تا شاید تصمیم گیری برای 
این موضوع پر حاشــیه به گردن او نیافتد. این میراث پر 
حاشــیه به زودی به وزیر جدید راه و شهرسازی که به 
احتمال زیاد رستم قاسمی خواهد بود، می رسد و باید دید 
او این ماجرا را پایان خواهد داد یا آنکه ایرلاین ها باز هم 

به گرانفروشی خود ادامه می دهند؟

انجمن نمایشــگاه های بین المللی ایران با ارســال 
نامه ای ضمن ابراز گلایه از تضییع حقوق فعالان صنعت 
نمایشگاهی در کشور، نسبت به محدودیت های اجباری 

ایجاد شده برای این صنعت انتقاد کرد.
به گــزارش روابط عمومی انجمن نمایشــگاه های 
بین المللی ایران، علــی یارمحمدیان، رئیس این انجمن 
در نامــه ای به حمید زادبوم، معاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران، تاکید 
کرد صنعت نمایشــگاهی کشور به دلیل محدودیت های 

ایجاد شده در آستانه ورشکستگی قرار گرفته است.
در نامه رئیــس انجمن نمایشــگاه های بین المللی 
ایــران به رئیس کل ســازمان توســعه تجــارت ایران 
آمده اســت: »برگزاری نمایشــگاه ها تاثیر بســزایی در 
ایجاد رونق اقتصادی دارد ولی متاســفانه مدتی است با 
تعطیلی رویدادهای نمایشــگاهی، این صنعت در آستانه 

ورشکستگی قرار گرفته است.«
در ادامــه این نامه، تاکید شــده اســت رویدادهای 

نمایشگاهی با اســتانداردهای بســیار بالای بهداشتی 
برگزار می شــوند و با مکان هایی مانند پاساژها و بازارها 
که اکنون به فعالیت خود ادامه می دهند، بســیار متفاوت 
هســتند. در این بخش از نامه یارمحمدیان آمده است: 
»با توجه به بازگشایی پاساژهای تخصصی و عدم اجازه 

برگزاری نمایشگاه های تخصصی علیرغم رعایت کامل 
پروتکل های بهداشتی در چنین نمایشگاه هایی، خواهشمند 
است دستور فرمایید جهت جلوگیری از ورشکستگی این 
صنعت، نســبت به صدور مجوز برگزاری نمایشگاه های 

تخصصی در کشور، اقدامات لازم مبذول گردد.«

رئیس انجمن نمایشگاه های بین المللی ایران همچنین 
در نامه ای بــه رئیس مرکز امور اصنــاف و بازرگانان و 
دبیر هیأت عالی نظارت اتــاق اصناف ایران تاکید کرده 
است متولی تصمیم گیری برای صنعت نمایشگاهی فقط 
سازمان توسعه تجارت ایران است و هیچ تشکل یا نهاد 
دیگری نمی تواند برای این مجموعه تصمیم گیری کرده 
و یا محدودیتــی ایجاد کند.در این نامه به کامبیز معتمد 
وزیری آمده است: »با توجه به نامه شماره ۶۰/۱۳۱۱۳۳ 
مــورخ ۱۴۰۰/۰۴/۲۴ در خصــوص ممنوعیت برگزاری 
نمایشگاه ها اعلام می گردد متولی صنعت نمایشگاهی، 
سازمان توسعه تجارت می باشد. لذا مراتب جهت استحضار 

و اقدام لازم ایفاد می گردد.«
بر اساس این گزارش، طی ماه های اخیر، مجموعه های 
غیرمرتبط با صنعت نمایشگاهی، محدودیت های اجرایی 
مختلفــی را بــرای برگزاری نمایشــگاه های عمومی و 
تخصصی وضع کرده بودند که این موضوع باعث گلایه 

فعالان صنعت نمایشگاهی شده است.

ابراز نگرانی انجمن نمایشگاه های بین المللی ایران درباره وضعیت صنعت نمایشگاهی

دخالت های بیجا، صنعت نمایشگاهی را در آستانه ورشکستگی قرار داد

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه گفت: ایجاد پرونده سلامت 
کارکنان و خانواده آن ها، یکی از اقداماتی است که باید در دستور 
کار قرار گیرد چراکه در این زمینه زیرســاخت  و امکانات لازم 

فراهم بوده و قابلیت اجرایی شدن دارد.
به گزارش اصفهان امروز، حمیدرضا عظیمیان به مناسبت 
روز پزشــک ضمن دیدار با پزشکان و کادر بهداشت و درمان 

شرکت فولاد مبارکه اظهار کرد: مردم ایران در دهه ۶۰ درگیر 
شرایط جنگ بودند و شــعار »رزمندگان تشکر تشکر« را سر 
می دادند؛ اکنون نیز می بینیم که کادر درمان در جبهه سلامت 
در حال تلاش هستند و فشار زیادی روی آن ها وجود دارد اما باز 

هم مردم قدردان کادر درمان هستند.
وی با بیان این که مسأله کرونا تنها یکی از مشکلات موجود 
اســت، افزود: فعالیت در فولاد مبارکه یک فعالیت سخت بوده 
و همواره با حوادث و مشــکلاتی در حین کار مواجه است اما 
خوشــبختانه طی ۳ سال گذشته هیچ شکایتی از بخش های 
HSE )طــب کار، اورژانــس و ...( وجود نداشــته که این امر 
نشان دهنده فعالیت مطلوب پرسنل و مدیران فعال در این بخش  

است.

مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه ادامه داد: سطح توقع ما 
و کارکنان شرکت مجموعه از بخش بهداشت و درمان فولاد 
مبارکه همچون سطح توقعی است که جامعه از فولاد مبارکه 
دارد؛ البته اقدامات خوبی در این بخش انجام می شود و می توان 

با استفاده از تکنولوژی روز آن ها را ارتقاء بخشید.
وی تصریح کرد: پرونده ســلامت کارکنان و خانواده آنها، 
یکی از اقداماتی است که باید در دستور کار قرار 
گیرد چراکه در این زمینه زیرســاخت  و امکانات 

لازم فراهم بوده و قابلیت اجرایی شدن دارد.
عظیمیان اذعان داشــت: همچنین احداث 
بیمارستان مجهز نیز یکی دیگر از اقداماتی است 
که برای ســرویس دهی به کارمندان در شرایط 
خاص و اورژانسی که ممکن است ناشی از فعالیت 
در حین کار باشــد، در دســتور کار قرار گرفته تا 
ســرویس دهی لازم ارائه شود؛ در واقع با احداث 
بیمارستان برای کارکنان امنیت سازمانی مجموعه افزایش پیدا 
می کند.به گفته وی، ســرعت عمل در دقایق خاص و خدمات 
اورژانســی هســتند که نجات دهندگی و تأثیرگذاری سیستم 
بهداشتی و پزشکی فعال در فولادمبارکه را می تواند به خوبی 
نشــان دهد.عظیمیان از مشــارکت فولاد مبارکه برای مراکز 
درمانی کرونا در اصفهان خبر داد و گفت که بخشــی از هزینه 

تجهیز این مراکز را شرکت فولاد مبارکه متقبل شده است.
وی در پایــان از مدیر بهداشــت حرفه ای، ایمنی و محیط 
زیســت شــرکت فولاد مبارکه نیز تقدیر و ابراز امیدوری کرد 
که فولاد مبارکه می تواند خدمات بهداشــتی درمانی، طب کار 
و اورژانس را در سطح بالایی ارائه دهد و بیمارستان تخصصی را 

برای پرسنل خودر در آینده ای نزدیک احداث کند.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان اصفهان گفت: 
مشاغل خدماتی، مهمترین اشتغال های از دست رفته در استان در 

سال گذشته و به دلیل شیوع ویروس کرونا بود.
به گزارش ایرنا، نعمت الله اکبری در کارگروه اقتصادی، اشتغال و 
سرمایه گذاری استان اصفهان در محل سالن اجتماعات استانداری 
افزود: میزان اشتغال از دســت رفته در استان در سال گذشته در 

بخش خدمات با سهم ۵۸ درصدی بود و پس 
از آن به ترتیب ۳۳ درصد در بخش صنعت و ۹ 

درصد در بخش کشاورزی قرار دارد.
وی با اشــاره به دیگر آمار و ارقام مربوط 
به سال قبل ادامه داد: در سال ۹۹ حدود ۱۴۰ 
هزار نفر از جمعیت فعال این استان کاسته و 
حدود ۱۸۰ نفر به جمعیت غیرفعال اضافه شد.

رییس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی 
اصفهان اضافه کــرد: در همین مدت در کل 
کشــور جمعیت فعال در حــدود پنج درصد 
کاهش یافت در حالی که در استان اصفهان 
درصد تغییرات جمعیت فعال نسبت به سال 
۹۸ در حدود ۷.۵ درصد و از میانگین کشوری 

بیشتر بود.
اکبری با بیان اینکه در ســال گذشته ۱۲۸ هزار و ۷۷۰ نفر از 
جمعیت شاغلان استان کاسته شد ادامه داد: بهار سال قبل نسبت 
به مدت مشابه ۲ سال گذشته، ۱۸۸ هزار نفر از جمعیت شاغلان 
استان اصفهان کاهش یافت، در این فصل تاثیر کرونا بر کاهش 

اشتغال بیشترین حد ممکن بود.
وی خاطرنشان کرد: زمستان سال ۹۹ تاثیر کرونا بر جمعیت 

شاغل به کمترین مقدار خود یعنی به حدود ۳۰ هزار نفر رسید.
رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی اصفهان افزود: بیشترین 

کاهش اشتغال فصلی در استان نسبت به فصل مشابه در بهار سال 
قبل و مربوط به مردان به تعداد ۱۱۱ هزار نفر بود.

وی اظهارداشــت: زنان در زمان بروز بحران هایی همچنین 
شــیوع ویروس کرونا بیش از مردان از بازار کار خارج می شوند و 
به همین دلیل نرخ بیکاری زنان در سال گذشته حدود ۲.۵ درصد 

کاهش را به خود اختصاص داد.

اکبری تصریح کرد: در سال قبل نرخ بیکاری استان بالغ بر ۳.۲ 
درصد و نرخ مشارکت ۱.۹ درصد نسبت به سال ۹۸ افزایش یافت.
استان اصفهان با بیش از پنج میلیون نفر جمعیت، بیش از ۹ 
هزار واحد تولیدی کوچک و بزرگ با سرمایه ۲۲۱ هزار میلیارد ریال 
و اشتغال ۲۶۳ هزار نفر، حدود ۸۴۰ معدن در حال بهره برداری با 
ســرمایه گذاری بیش از ۱۰ هزار میلیارد ریال و حدود ۱۸۰ هزار 

واحد صنفی دارد.
نزدیک ۲۵۰ هزار واحد صنفی و خدماتی در این استان فعالیت 

دارند.

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه:

 بیمارستان تخصصی فولاد مبارکه
 ساخته می شود

مشاغل خدماتی در اصفهان بیشترین 
ضربه را از کرونا دیدند
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ورزش
    خبر کوتاه   منهای فوتبال

حضور سه سپاهانی در جمع 
ملی پوشان فوتبال

اسامی بازیکنان دعوت شده به تیم ملی اعلام شد که سه 
بازیکن تیم سپاهان در جمع آن ها حضور دارند. اسکوچیچ 
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران اسامی بازیکنان دعوت شده به 
تیم را اعلام کرد. سید حسین حسینی، محمدرضا اخباری، 
صابر حردانی، مهدی تیکدری، عارف آقاسی، آرمین سهرابیان، 
محمدحسین مرادمند، امید نورافکن، سعید آقایی، احمدرضا 
زنده روح، یاسین سلمانی، فرشید اسماعیلی، وحید امیری، 
مهدی ترابی، مهدی عبدی، امیرارسلان مطهری، شهریار 
مغانلو، فرشاد احمدزاده، سیاوش یزدانی، میلاد سرلک، محمد 
کریمی و زبیر نیک نفس ۲۲ بازیکن دعوت شده به تیم ملی 
هستند. در این میان یاسین سلمانی، فرشاد احمدزاده و شهریار 
مغانلو بازیکنان دعوت شده از تیم فولاد مبارکه سپاهان هستند. 
یاسین سلمانی بازیکن جوان و تاثیر گذار سپاهان، جوان ترین 
فرد دعوت شده به تیم ملی است. این فهرست ۲۲ نفره از شش 
باشگاه لیگ برتری فوتبال ایران یعنی استقلال، پرسپولیس، 
سپاهان، تراکتور، گل گهر و فولاد خوزستان شکل گرفته که 
در رتبه بندی لیگ بیستم رده های اول تا ششم را به خودشان 
اختصاص دادند و هیچ نماینده ای از ۱۰ تیم دیگر در فهرست 
ایران در هفته  فوتبال  تیم ملی  اسکوچیچ دیده نمی شود. 
نخست دور نهایی رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
باید روز یازدهم شهریورماه در ورزشگاه آزادی به مصاف تیم 

ملی سوریه برود.

عقاب استقلال درراه بازگشت 
به اصفهان

رشید مظاهری دروازه بان استقلال فصل آینده پیراهن 
همراه  به  مظاهری  رشید  کرد.  خواهد  تن  بر  را  سپاهان 
وکیلش به باشگاه استقلال رفت تا وضعیتش درباره ماندن 
یا رفتن مشخص شود. مدیرعامل استقلال نیز از او خواست 
تا قراردادش با آبی پوشان را فسخ کند. پس از صحبت های 
دیگر  مظاهری  شد  مشخص  اینکه  و  باشگاه  مدیرعامل 
جایی در استقلال ندارد طبق خواسته باشگاه سپاهان او را 
راهی اصفهان خواهد شد تا مذاکرات خود را به طورجدی با 
سپاهانی ها انجام دهد. باشگاه سپاهان در چند روز گذشته هم 
پیگیر حضور مظاهری در سپاهان بود و حالا با این شرایط باید 
به طور حتم رشید مظاهری را فصل آینده با پیراهن سپاهان 
در لیگ ببینیم. مظاهری جانشین پیام نیازمند خواهد شد که 
در پایان فصل بیستم از تیم سپاهان جدا شد و راهی فوتبال 

پرتغال شد تا فوتبالش را در این کشور ادامه دهد.

دفاع راست سپاهان شاگرد 
ساکت الهامی شد

با تایید باشگاه سپاهان نیما میرزازاد با مرتضی منصوری 
معاوضه شد. سپاهان با نظر محرم نوید کیا اقدام به جذب گلر 
بلندقامت و شمالی تیم نساجی مازندران، نیما میرزازاد کرد. 
آن ها برای این خرید دفاع راست خود یعنی مرتضی منصوری 
را که یک فصل دیگر با این تیم قرارداد داشت را به نساجی 
مازندران دادند. منصوری سابقه بازی در استقلال اهواز، خونه 
به خونه و شهرخودرو را نیز دارد و همچنین با سپاهان نویدکیا 
تا هفته آخر در کورس قهرمانی رقابت می کرد. باشگاه سپاهان 
ضمن تقدیر از زحمات این مدافع ۳۱ ساله برای او در تیم 

جدیدش، نساجی مازندران آرزوی موفقیت کرد.

ذوب آهن به دنبال کاهش مبلغ 
قرارداد گردان

باشگاه ذوب آهن خواهان کاهش مبلغ قرارداد شهاب 
گردان برای فصل آینده است. شهاب گردان فصل گذشته 
قراردادش را به مدت دو فصل با ذوب آهن تمدید کرد و 
با این تیم باقی مانده است.  یک فصل دیگر از قراردادش 
باشگاه ذوب آهن و مهدی تارتار خواهان کاهش مبلغ قرارداد 
این بازیکن هستند ولی بعید به نظر می رسد گردان با این 
خواسته ذوبی ها موافقت کند. اگر طرفین در این زمینه به 
توافق نرسند، تارتار تصمیم به آوردن یک دروازه بان جدید 
خواهد گرفت. بر اساس قوانین حرفه ای باشگاه ذوب آهن 
نمی تواند یک طرفه مبلغ قرارداد گردان را کم کند و این 
اتفاق قطعا باید با رضایت دروازه بان ذوبی ها همراه شود. 
چند روز پیش هم فرشاد محمدی مهر که البته بازیکن آزاد 
بود، خواهان افزایش مبلغ قراردادش بود که این موضوع با 
مخالفت تارتار و باشگاه همراه شد و این بازیکن درنهایت 
راهی مس رفسنجان شد. ذوب آهن در صورت تمایل به 
قطع همکاری با گردان قطعا باید رضایت این بازیکن را 

جلب کند.

عبدا... ویسی سرمربی جدید 
فولاد خوزستان

باشگاه فولاد خوزستان به صورت رسمی از عبدا... ویسی 
به عنوان سرمربی فصل آینده قرمز پوشان اهوازی رونمایی 
از  با جواد نکونام طی دو سال گذشته یک بار  کرد. فولاد 
طریق قرار گرفتن در رتبه چهارم به سهمیه آسیایی دست 
پیدا کرد و یک بار هم با قهرمانی در جام حذفی که با پیروزی 
مقابل استقلال تهران در ضربات پنالتی ثبت شد و این یعنی 
سرمربی جدید قرمزها کار آسانی در اهواز ندارد و با توقعات و 
انتظارات زیادی مواجه است. قرارداد ویسی با باشگاه فولاد 
خوزستان که سابقه قهرمانی در آن به عنوان بازیکن را نیز دارد، 
به صورت یک ساله تنظیم شده و این مربی که سال گذشته 
برای رساندن خیبرخرم آباد به لیگ برتر تلاش می کرد و در 
نیم فصل دوم نتایج خوبی با این تیم کسب کرد، حالا باید 
تیمش را آماده حضور در لیگ بیست و یکم و همین طور 
مسابقات لیگ قهرمانان آسیا کند که از اردیبهشت ماه سال 

۱۴۰۱ آغاز خواهد شد.

برنامه بلندمدت باشگاه 
گیتی پسند در والیبال

قائم مقام باشگاه گیتی پسند اصفهان درباره تشکیل تیم 
والیبال  تیم  از تشکیل  ما  باشگاه گفت: هدف  این  والیبال 
گیتی پسند کشف و پرورش استعداد های بومی استان است. 
محمدحسین عراقی زاده اظهار داشت: حدود یک ماه پیش 
هیئت والیبال استان از باشگاه گیتی پسند درخواست کرد به 
رشته والیبال ورود کرده و در این حوزه سرمایه گذاری کنیم. 
البته گیتی پسند در سال ۹۰ نیز تیم والیبال داشت که بنا به 
دلایلی آن حضور چندان موفق نبود و حال بعد از گذشت ۱۰ 
سال پس از مذاکراتی که با هیئت والیبال داشتیم و موافقت 
هیئت مدیره باشگاه، دوباره در رشته والیبال فعال شده ایم. وی 
ادامه داد: هدف ما کشف استعداد های بومی والیبال استان 
است. پس از صحبت  با کارشناس های والیبال استان، تاکید 
زیادی روی این موضوع شد که استان اصفهان پتانسیل بالایی 
در این رشته دارد و می تواند نقش پررنگ تری در والیبال کشور 
ایفا کند. بر همین اساس باشگاه گیتی پسند با این دیدگاه وارد 
رشته والیبال شده است که بتواند همراه با کارشناسان و مربیان 
این رشته، به بازیکن سازی، رشد و شکوفایی استعدادهای بومی 
استان کمک کند. قائم مقام باشگاه گیتی پسند درباره برنامه های 
این باشگاه برای صعود به سوپر لیگ والیبال خاطرنشان کرد: 
فعلا در ابتدای راه هستیم. به هرحال گیتی پسند به عنوان یک 
باشگاه خصوصی در هر رشته ای که وارد می شود، تلاش 
و هدفش  کند  را جمع   رشته  آن  بهترین های  کرد  خواهد 
قهرمانی و رسیدن به رتبه های بالا است اما می خواهیم با 
برنامه در این عرصه فعالیت کنیم و برای رسیدن به هدفمان 
عجله ای نداریم. امسال فعلا به لیگ دسته اول والیبال وارد 
شدیم و قطعا به دنبال صعود به سوپر لیگ هستیم اما برای 
رسیدن به این هدف با برنامه حرکت کرده و تلاش داریم در 
آینده در سوپر لیگ به والیبال استان کمک کنیم. عراقی زاده 
درباره استعدادیابی باشگاه گیتی پسند در رشته والیبال، گفت: 
در طول چند روز گذشته در سالن باغ بهادران استان تست 
استعدادیابی برگزار کردیم تا جوانان مستعدی که توانایی حضور 
در تیم رادارند، توسط کادرفنی بررسی و شناسایی شوند. سعید 
عقیلی، سرمربی تیم نیز تاکید داشت علاوه برجذب بازیکن از 
طریق گرفتن تست، با مربیان و باشگاه های فعال در سطح 
استان هم تعامل لازم را داشته باشیم تا بازیکنان مستعد به 
باشگاه معرفی شده و بهترین ها انتخاب شوند. وی درباره نحوه 
تامین بودجه لازم برای تشکیل تیم والیبال گیتی پسند، گفت: 
در سال ۹۰ در سوپر لیگ حضور داشتیم و در آن زمان تیم 
بازیکنان حرفه ای و اسمی  از مربیان و  والیبال گیتی پسند 
والیبال کشور تشکیل شده بود. در آن مقطع چهار تیم به مرحله 
پلی آف سوپر لیگ صعود می کردند که تیم ما باوجود مربیگری 
فرهاد ظریف،  مانند  بازیکنانی  و حضور  کارخانه  مصطفی 
امیر حسینی و محمد موسوی  در رده پنجم یا ششم جدول 
ایستاد و عملا حضور موفقی نداشتیم. در حال حاضر باشگاه 
گیتی پسند باتجربه بیشتر و برنامه قوی تری نسبت به گذشته 
وارد رشته والیبال شده و تلاش داریم با اجرای برنامه اصولی، 
هزینه های لازم در بودجه مالی باشگاه گنجانده شود. قائم مقام 
باشگاه گیتی پسند در پاسخ به اینکه امکان دارد گیتی پسند در 
رشته های دیگر نیز به فعالیت بپردازد، تصریح کرد: گیتی پسند 
به عنوان یک باشگاه خصوصی از سال ۸۹ پا به عرصه ورزش 
گذاشته و با توجه به شرایط اقتصادی ورزش کشور، تداوم 
حضور و منحل نشدن باشگاه جای تقدیر دارد. در شرایط 
اقتصادی فعلی باشگاه های خصوصی زیادی بعد از یک یا دو 
سال فعالیت در ورزش از بین رفته و می روند ولی ما به کمک 
سرمایه گذارها، هیئت مدیره و مالکان گروه صنایع گیتی پسند از 
سال ۸۹ تاکنون باشگاه را حفظ کرده ایم. در سال های گذشته 
درخواست های  مختلفی  فدراسیون های  و  هیئت ها  از  نیز 
زیادی برای حضور و فعالیت در رشته های مختلف ورزشی 
داشتیم اما تاکنون بر اساس بودجه و برنامه باشگاه حرکت 
کرده ایم. امیدواریم شرایط به نحوی پیش برود که بتوانیم در 
سال های آینده کمک بیشتری به ورزش استان و کشور کرده 
و در رشته های دیگر هم وارد شویم اما مسئولان نیز باید از 
ما حمایت کنند. عراقی زاده ادامه داد: البته منظور از حمایت، 
الزاما کمک های مالی نیست. همان طور که می  دانید در ایران 
باشگاه های ورزشی هیچ گونه درآمدی نداشته و فقط هزینه بر 
هستند و تنها عشق و علاقه مالکان به ورزش است که باعث 
تداوم فعالیت گیتی پسند شده و انتظار داریم که مسئولان از 
باشگاه به عنوان بخش خصوصی حمایت کنند تا ما نیز بتوانیم 

در رشته های دیگر فعالیت کنیم.

دعوت عزیزی خادم به فینال 
جام جهانی فوتسال

فوتبال  فدراسیون  رئیس  از  فوتبال  جهانی  فدراسیون 
کشورمان برای حضور در دیدار فینال جام جهانی فوتسال 
۲۰۲۱ لیتوانی دعوت کرد. طبق اعلام سایت رسمی فدراسیون 
فوتبال، فیفا با ارسال نامه ای به شهاب الدین عزیزی خادم، 
ایران، از وی دعوت کرد تا برای  رئیس فدراسیون فوتبال 
حضور در دیدار فینال جام جهانی فوتسال در لیتوانی حاضر 
شود. نهمین دوره مسابقات جام جهانی فوتسال ۲۱ شهریور 
این  پایانی  دیدار  و  می شود  آغاز  لیتوانی  کشور  در   ۱۴۰۰
رقابت ها روز یکشنبه ۱۱ مهرماه برگزار خواهد شد. همچنین 
تیم ملی فوتسال کشورمان در گروه ششم این رقابت ها به 

مصاف آرژانتین، آمریکا و صربستان می رود.

پدیده تنیس روی میز ایران 
لژیونر شد

نوید شمس ملی پوش نوجوان تنیس روی میز ایران با یک 
تیم لهستانی قرارداد یک ساله به امضا رساند. نوید شمس که 
سابقه دو دوره قهرمانی در نونهالان جهان را در کارنامه خود 
دارد و در رقابت های قهرمانی نوجوانان جهان در سال ۲۰۱۹ 
در کشور لهستان صاحب دو عنوان قهرمانی در بخش تیمی 
و دوبل شد، موردتوجه یک تیم لهستانی در لیگ این کشور 

قرار گرفت. 

اصفهان امروز: شــهریار مغانلو در یک پروژه ویژه به تیم 
فوتبال سپاهان پیوست. مهاجم فصل پیش پرسپولیس که یکی 
از ارکان اصلی تیم سرخ پوش تهرانی در کسب عنوان قهرمانی 
لیگ بیستم بود سرانجام به جمع شاگردان محرم نوید کیا اضافه 
شــد تا آن ها پاتک سنگینی به رقیب سنتی زده باشند. مغانلو 
که در نیم فصل به صورت قرضی از سانتا کلارا به پرسپولیس 
پیوسته بود با ثبت چهار گل در لیگ برتر و چهار گل در لیگ 
قهرمانان آسیا، شرایط خوبی را در خط حمله سرخ ها پشت سر 
گذاشت موردتوجه دوباره این باشگاه برای ادامه همکاری قرار 
گرفت و درنهایت آن ها باب مذاکره را بار دیگر با باشگاه پرتغالی 
باز کردند؛ اما باشگاه سانتا کلارا با درخواست ۵۰۰ هزار دلاری 

خود باعث عقب نشینی مدیران پرسپولیس شد. پرسپولیسی ها 
طی این مدت مسیرهای مختلفی برای مذاکره با تیم پرتغالی 
را دنبال کردند. ازجمله پیشنهادها معاوضه بازیکن با این تیم، 
دریافت قسطی مبلغ درخواستی و البته دریافت مبلغ مدنظر از 
پاداش آسیایی 2021 این باشگاه بود که همگی آن ها از سوی 
باشگاه پرتغالی رد شد و آن ها ترجیح دادند پیشنهاد نقد کنونی 
خود را دنبال کنند. در این زمینه اما باشــگاه سپاهان به توافق 
نهایی با ســانتا کلارا در این رابطه دست یافت. پیشنهاد آن ها 
معاوضه محمد محبی و پرداخت مبلغــی دیگر برای جوش 
خوردن این معامله بوده است. اتفاقی که با نظر مثبت باشگاه 
پرتغالی همراه شد. پرسپولیس نیز در این مقطع بیکار نمانده 

و مذاکره جدی با سجاد شهباززاده داشته است. مهاجم اسبق 
سایپا و استقلال که عنوان آقای گلی فصل گذشته را با پیراهن 
ســپاهان از آن خودکرده و اکنون موردتوجه ویژه پرسپولیس 
قرار دارد. در این رابطه گفته می شود مذاکرات ابتدایی دراین باره 
بین طرفین صورت گرفته و در بحث اول در رابطه با مســئله 
مالی به چالش خورده اند. بااین حال بعید نیســت قطعی شدن 
حضور شهریار مغانلو در سپاهان، پرسپولیس نیز با جدی کردن 
مذاکرات، شهباززاده را از نقش جهان خارج کند و به این شکل 
بازار نقل وانتقالات را به ســود خود کند. اتفاقی که تاکنون رخ 
نداده و ظاهرا ســپاهانی ها می خواهند به هر شــکل ممکن 
شهباززاده را هم در اصفهان نگه دارند تا با این دوستاره گلزن 

زوج مخوفی را در لیگ بیست و یکم تشکیل دهند. در این میان 
روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان هم پیرامون جذب 
شــهریار مغانلو بیانیه ای صادر کرده است. در این بیانیه آمده 
است: »در راستای جذب بازیکنان موردنیاز و سازماندهی تیم 
فوتبال براساس اندیشه های فنی محرم نویدکیا و کادر فنی، با 
نگاه راهبردی در جهت رشد و ارتقا بازیکنان پرورش یافته مکتب 
سپاهان پروژه متفاوتی در نقل وانتقالات فوتبال کشور طراحی و 
برنامه ریزی شد. در مذاکرات مستمر و موثر فی مابین مدیریت و 
مسئولان ذی ربط باشگاه با مدیران باشگاه سانتا کلارا با عنایت 
به قرارداد شهریار مغانلو تا پایان فصل ورزشی ۲۰۲۲-۲۰۲۳ 
با باشــگاه فوق الذکر و درخواست محرم نویدکیا، کادر فنی و 
همچنین باقی ماندن یک ساله قرارداد محمد محبی با سپاهان، 
مذاکرات رسمی و برنامه ریزی شده طرفین آغاز شد و پیشنهاد 
صدور رضایت نامه به مبلغ ۶۰۰ هزار دلار از طرف مســئولان 
باشگاه سانتا کلارا اعلام گردید. در مسیر بررسی، باشگاه فولاد 
مبارکه سپاهان با درخواست فنی باشگاه سانتا کلارا برای جذب 
محمد محبی روبه رو و پس از بررسی های لازم و تایید سرمربی 
و کادر فنی، یک پروژه چهارجانبه فی مابین باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان، باشگاه ســانتا کلارا پرتغال، شهریار مغانلو و محمد 
محبی فراهم و در اجرای این امر بدون نقل وانتقال هیچ گونه 
وجهی این موضوع به توافق قطعی چهارجانبه رسید و شهریار 
مغانلو به مدت ســه سال به جمع طلایی پوشان پیوست تا در 
مسیر بازی های باشگاهی ایران و آسیا ظرفیت های ارزشمند 
وبرتری خویش را به منصه ظهور برساند. این پروژه انتقال از 
دو ماه قبل آغاز و در طول این مدت با پیگیری های انجام شده 
مراحل حقوقی، اداری، ورزشی و بین المللی آن انجام و با پایان 
یافتن این مراحل موضوع رسما اعلام می گردد. شهریار مغانلو 
متولد آذرماه ســال ۱۳۷۰ است و سابقه حضور در باشگاه های 
پیکان، ملوان بندر انزلی، سانتا کلارا و پرسپولیس را در کارنامه 
خود دارد. شایان ذکر است محمد محبی به عنوان یک بازیکن 
جوان در سال های اخیر توسط باشگاه سپاهان شناسایی، جذب 
و با ارتقا کیفیت فنی بالا راهی اروپا شد. باشگاه فولاد مبارکه 
ســپاهان و هواداران پرشور این باشگاه مراتب سپاسگزاری و 
قدر شناســی خود را نسبت به این بازیکن بزرگ اعلام و برای 

ایشان آرزوی موفقیت می نمایند.«

مهاجم فصل پیش سرخ ها رسما پیراهن طلایی را بر تن کرد

 پاتک سنگين سپاهان به پرسپوليس
 با صيد مغانلو

دستورالعمل جدید جذب بازیکن و مربی خارجی از سوی سازمان لیگ به هیئت فوتبال 
اســتان ها و هم چنین باشگاه های حاضر در لیگ برتر ابلاغ شد. دو شرط اصلی برای جذب 
بازیکن و مربی خارجی نداشتن پرونده در فیفا که منجر به صدور رای شده باشد و هم چنین 
ارائه تضمین بانکی به سازمان لیگ برابر با دستمزد بازیکن و مربی خارجی است. البته این ها 
تنها شرط جذب بازیکن و مربی خارجی نیست. برای حضور به خصوص بازیکن از قاره های 
مختلف در تیم های لیگ برتری شرط هایی تعیین شده است. به طور مثال بازیکنی که از حوزه 
آسیا و اقیانوسیه قصد حضور در تیم های لیگ برتری دارد باید در دو سال گذشته در ترکیب تیم 
ملی امید یا تیم ملی به میدان آمده باشد. هم چنین بازیکنانی یوفا در صورت بازی در لیگ برتر 
یا جام حذفی آلمان، ایتالیا، فرانسه، اسپانیا و انگلیس می توانند به عضویت تیم های لیگ برتری 
دربیایند. بازیکنان دیگر کشــورهای اروپایی در صورتی حضورشان در تیم های لیگ برتری 
مجاز خواهد بود که در دو فصل گذشته دست کم در هشت مسابقه از لیگ برتر و جام حذفی 

برای تیم باشگاهی خود به میدان آمده باشند. برای بازیکنان دیگر قاره ها هم قوانین خاصی 
تدوین شده تا درنهایت از ورود بازیکن بی کیفیت به تیم های لیگ برتری جلوگیری شود. در 
آیین نامه به این نکته اشاره شده که باشگاه ها در قبال کارنامه ای که از بازیکنان ارائه می دهند 
مسئول هستند. از سویی بازیکنان خارجی که درگذشته در ایران حضورداشته اند و قرارداد آن ها 
با باشگاه ها ادامه دارد یا قصد تمدید قرارداد دارند مشمول این آیین نامه نخواهند شد. در این 
دستورالعمل درباره مربی خارجی هم به این نکته اشاره شده است که مدرک فنی مربی پیش 
از عقد قرارداد باید از سوی کمیته آموزش فدراسیون فوتبال موردبررسی قرار گیرد و در صورت 
تایید باشگاه می تواند با مربی خارجی قرارداد امضا کند. برای بازیکن و مربی خارجی همان طور 
که اشاره شد باشگاه ها باید ضمانت مالی رسمی و معتبر به مدت ۱۲ ماه به سازمان لیگ ارائه 
دهند و درصورتی که مدت زمان قرارداد بیش از ۱۲ ماه باشد برای فصل بعد باید ضمانت نامه 

جدید ارائه شود.

رونمایی از آیین نامه جذب بازیکن و مربی خارجی

ســروش رفیعی، ستاره خلاق ســپاهان خبر از تمدید 
قرارداد احتمالی با این باشگاه داد. عملکرد درخشان در فصل 
گذشته در ترکیب سپاهان باعث شد تیم های مطرح لیگ 
تقریبا همگی برای خرید این ستاره خلاق اقدام کنند. او در 
اوایل پنجره تابستانی موردتوجه گل گهر و امیر قلعه نویی 
قرار داشته، اما با احترام به سرمربی سابق خود این پیشنهاد 
را رد کرده اســت؛ اما در ادامه نوبت پیشــنهاد اســتقلال 
فرارسید. ســروش رفیعی اعلام کرد یکی از ارکان باشگاه 
اســتقلال با این بازیکن تماس گرفته و او نیز کمتر از ۲۴ 
ساعت پاســخ منفی خود را اعلام کرده است. درواقع این 
بازیکن فاش کرد ابتدا شــایعاتی در مورزد تمایل استقلال 
شنیده و درنهایت یکی از اعضای قابل حساب باشگاه برای 
مذاکره با این بازیکن تماس گرفته اســت. سروش اذعان 

داشــت در ابتدا صحبتی از مسائل مالی نشده و فقط بحث 
فنی مطرح شده است. سروش رفیعی فردای آن روز بعد از 
ســلام گرم به فرهاد مجیدی مدعی شد با توجه به سابقه 
حضور در پرسپولیس و البته شرایط خاص بازی کردن در دو 
تیم بزرگ پایتخت، امکان انتقال به استقلال برایش وجود 
نداشته است. سروش رفیعی همچنین به وضوح و علیرغم 
تمجید از یحیی گل محمدی اعتراف کرد تجربه دو سال 
قبل کار کردن زیر نظر این سرمربی در پدیده برای طرفین 
خوشایند نبوده و به همین دلیل اصلا سرمربی پرسپولیس در 
تابستان امسال برای جذب این بازیکن اقدام نکرده است. او 
درباره روند مذاکره با سپاهان گفت: چیزی که خیلی واضح 
باید بگویم این است که من چون امسال با سپاهان بودم از 
نیم فصل شروع کردیم درباره تمدید قرارداد صحبت کردیم و 

من خودم هم بابت صحبت کردن مشتاق بودم و آنجا بمانم؛ 
به دلیل اینکه، می دانیم باشگاه سپاهان چطور باشگاهی است 
و کاملا مشخص اســت. ازنظر من حضور آقای ساکت و 
آقا محرم آنجا خیلی شرایط مثبتی برای من و همه بچه ها 
به وجود آورده که علاقه ما را بیشتر می کند. تا این لحظه 
قرارداد رسمی با باشگاه سپاهان امضا نکردیم. درواقع باشگاه 
سپاهان الان تنها گزینه من در ایران است. رفیعی ادامه داد: 
آقای نویدکیا این اجــازه را به من داده اند که در موردبحث 
بیرون از ایران هم فکر کنم ولی اصل قضیه این اســت که 
من با ایشان مستقیما صحبت کردم؛ با باشگاه هم صحبت 
کردم و به نتایج خوبی رســیدیم و امیدوارم دریکی دو روز 
آینده باشگاه، درباره  اینکه به چه نتایجی رسیدیم وضعیت 

کاری من را اعلام  کند.

سروش رفیعی در آستانه تمدید قرارداد با سپاهان

فرشــاد احمدزاده وینگر فصل گذشــته فــولاد با عقد 
قراردادی سه ســاله به سپاهان اصفهان پیوست. تیم فوتبال 
سپاهان نایب قهرمان لیگ بیستم سرانجام نخستین خرید 

خود در بازار نقل وانتقالات تابســتانی را انجام داد و فرشــاد 
احمدزاده با عقد قراردادی سه ساله به جمع شاگردان محرم 
نویدکیا اضافه شد. احمدزاده که فصل بسیار خوبی را در فولاد 
گذراند، در فصل گذشــته ۳۵ بار بــرای تیم جواد نکونام در 
تمامی رقابت ها به میدان رفت و یکی از ستاره های تیمش 

بود. او در این بازی ها موفق به زدن پنج گل شد و سه بار نیز 
پــاس گل داد. احمدزاده که پس از لیگ هفدهم و قهرمانی 
با پرسپولیس راهی لهستان شده بود، فصل موفقی را در تیم 
شلاســک وروتســواف پشت سر 
نگذاشــت و پس از گذشــت تنها 
یک فصل، مجددا به پرســپولیس 
بازگشت و در لیگ نوزدهم پیراهن 
سرخ پوشان پایتخت را بر تن کرد؛ 
اما پس از جدایی کالدرون از جمع 
سرخ پوشان پایتخت، احمدزاده نیز 
از این تیم جدا و راهی اهواز شــد. 
او در نیم فصــل حضورش در جمع 
خوزستانی ها یکی از بازیکنان موثر 
فولاد بــود و دوبار موفق به گلزنی 
شــد و دومرتبه نیز پاس گل داد. 
احمدزاده پس از پایان قراردادش با 
فولاد، طی مذاکراتی که با مدیران سپاهان داشت، تصمیم 
گرفت راهی این تیم شــده تا در دیار زاینده رود به فوتبالش 
ادامه دهد. حالا پس از پرسپولیس، تراکتور و فولاد، سپاهان 
به چهارمین تیم لیگ برتری تبدیل می شــود که احمدزاده 

پیراهن آن را بر تن می کند.

دروازه بان جوان جدید ســپاهان امیدوار است خاطره ساز 
روزهای شیرین در این تیم شود. نیما میرزازاد که به عنوان دومین 
خرید تابستانی سپاهان قراردادی سه ساله با طلایی پوشان امضا 

کرده دراین باره گفت: در ابتدا جا دارد 
از باشــگاه بزرگ و پرطرفدار نساجی 
تشکر کنم. اینکه آخر داستان شیرین 
تمام شد، جا دارد از مالک باشگاه آقای 
حدادیان، سیف ا...پور و همچنین آقای 
الهامی و مربی دروازه بان های تیم که 
بسیار برایم زحمت کشید، تشکر ویژه 
کنم. او ادامه داد: همه این عزیزان به 
من کمک کردند تا بعد از سه سال به 
یک تیم بــزرگ و پرطرفدار دیگری 
مثل ســپاهان بروم که قدمت زیادی 
دارد و همیشه به دنبال قهرمانی بوده 
و ساختار خوبی دارد. امیدوارم پاقدم من 

خوب باشد و سپاهان بتواند به قهرمانی برساند. دروا زه بان جدید 
ســپاهان در مورد عملکرد خوب خود در نساجی و بقای تیم 
در لیــگ برتر، ابراز کرد: چند هفته پایانی لیگ برتر برای من 
روزهای خیلی خوبی بود و بازی های خوبی انجام دادم. میرزازاد 
اضافه کرد: خیلی خوشحال هستم به سپاهان آمدم؛ شاید حضور 

در این تیم آرزوی هر فوتبالیســتی باشد که بدون نگرانی در 
یک باشگاه توپ بزند؛ به هرحال سپاهان از ساختار باشگاهی 
و تیمی اش بســیار بزرگ است و خیلی خوشحالم به یک تیم 

خیلی بزرگی آمدم. سپاهان هم همانند ملوان و نساجی هواداران 
عاشقی دارد که با این تیم زندگی می کنند و امیدوارم بتوانم سه 
ســال در کنارشان بهترین لحظات را داشته باشم و با سپاهان 
دومین جام فوتبالی ام را به دست بیاورم. امیدوارم بتوانم خاطره 

ساز روزهای خوبی شوم.

میرزازاد با سپاهان به دنبال خاطره سازینخستین خرید محرم از اهواز آمد
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گر بیدل و بی دستم وز عشق تو پابستم
بس بند که بشکستم ، آهسته که سرمستم

مولانا
روز کارمند کسی از اهوال و شدائد قیامت در أمان نمی باشد، مگر آن که در 

دنیا ترس از خدا داشته باشد.
امام حسین )ع(

کسانی که دوست دارند کارهای بسیار زشت ]مانند آن تهمت بزرگ[ در میان اهل ایمان شایع شود، در دنیا و آخرت 
عذابی دردناک خواهند داشت، و خدا ]آنان را[ می شناسد و شما نمی شناسید. 

نور ۱9

مناسبتسخن بزرگان یک فنجان آیات نورانی
شعر

مرکز علمی کاربردی اصفهان سیتی سنتر با توجه به 
کسب مجوزهای لازم جهت پذیرش دانشجوی بین المللی، 
به علاوه شرایط پیش آمده برای مردم افغانستان، تصمیم 
دارد دانشجویان نخبه افغانستانی را به صورت کاملا رایگان 

بورسیه نماید.
سیتی  اصفهان  مجموعه  عمومی  روابط  گزارش  به 
سنتر، معاون آموزش و پژوهش مرکز علمی کاربردی این 
مجموعه با اشاره به اینکه این دانشگاه دارای مجوزهای 
می گوید:  است،  خارجی  دانشجوی  پذیرش  لازم جهت 
دانشگاه های علمی کاربردی خودشان را متولی آموزش 
مهارتی و کاربردی می دانند ازاین رو با ایجاد رشته هایی 
که با نیاز بازار کار مطابقت دارد دانشجویان را علاوه بر 
قالب  در  کسب وکار  مرحله  وارد  نظری،  آموزش های 
کارگاه های آموزشی یا شرکت در خط تولید صنایع مختلف 
و یا خدمات گوناگون می کنند. او ادامه می دهد: در راستای 
اندیشیدن به بسط و توسعه خدمات آموزشی آن هم فراتر 
از مرزها، در برخی از مراکز توانمندتر و مستعدتر واحدهای 
بین المللی ایجادشده است. مرکز بین المللی آموزش علمی 
مراکزی  معدود  ازجمله  سنتر  سیتی  اصفهان  کاربردی 
است که با توجه به شرایط، امکانات رشته های بین المللی 
دارد.  را  بین المللی  دانشجوی  جذب  امکان  خود   ... و 
فریبا یوسفی، با توجه به وجود مجوز پذیرش دانشجوی 
بین المللی، از تصمیم این واحد دانشگاهی جهت پذیرش 
دانشجویان افغانستانی سخن گفته و می افزاید: اتفاقات 
اخیر در افغانستان، تمامی انسان ها را متأثر ساخته و قطعا 
بنی آدم  استاد سخن جناب سعدی  زیبای  مصداق شعر 
شنیدن  هنگام  در  فردی  هر  پیکرند...،  یک  اعضای 
این خبرها در درون خود به این فکر می کند که چگونه 
می تواند گامی در جهت التیام این افراد بردارد؛ از همین رو، 
دانشگاه علمی کاربردی سیتی سنتر به دنبال قضیه مذکور 
عزیزان مطرح  این  برای  را  دانشگاهی  بورسیه  موضوع 
نموده است. او ادامه می دهد: مدیریت شرکت پرستیژلند 
از موضوع بورسیه حمایت نموده و دانشگاه این نوید را به 
عزیزان افغانستانی می دهد. امید است بتوانیم مرهمی بر 
زخم این عزیزان باشیم. معاون آموزش و پژوهش مرکز 

علمی کاربردی اصفهان سیتی سنتر بابیان این نکته که 
این بورسیه برای دانش آموزان افغانستانی با معدل بالای 
آن عزیزانی  برای  بورسیه  این  تأکید می کند:  است   ۱8
است که بر اساس قوانین سازمان سنجش و دانشگاه های 
علمی کاربردی شرایط دانشجو شدن را دارند و با توجه به 
رایزنی های فعلی این بورسیه در تمام رشته ها امکان پذیر 
خواهد بود. یوسفی، بابیان این که جریان بورسیه دانشجویان 
افغانستانی به شدت مورد تشویق افرادی قرار می گیرد که 
از موضوع مطلع می شوند، ادامه می دهد: رشته های مرکز 
سیتی سنتر ازنظر کاربردی بودن نیز بعد بین المللی دارند؛ 
رشته هایی همچون موسیقی کلاسیک جهانی، موسیقی 
ایرانی، بازیگری، کارگردانی سینما، هتلداری، گردشگری، 
معماری داخلی، عکاسی، گرافیک، مدیریت کسب وکار و ... 
. فریبا یوسفی در پایان صحبت های خود، نکته مهم و حائز 
اهمیت موضوع بورسیه دانشجویان افغان را این گونه بیان 
می کند: باوجود شرایط اقتصادی بدی که در حال حاضر 
گریبان گیر همه است، حمایت مدیریت مجموعه سیتی 
سنتر، از موضوع بورسیه آن هم به صورت کاملا رایگان واقعا 
شایسته تقدیر است و بازتاب ملی و بین المللی این موضوع 
باعث ایجاد احساس غرور و افتخار در بین دانشجویان مرکز 
علمی کاربردی اصفهان سیتی سنتر شده که مستندات آن 

نیز جهت ارائه موجود است.

تکیه های تاریخی نطنز امسال برای چند صدمین بار 
میزبان برگزاری مراسم های عزاداری اباعبدالله )ع( بود تا 
همچنان  همزمان با تاسوعا و عاشورای حسینی ارادت مردم 

این شهر به ائمه اطهار )ع( تکرار شود.
به گزارش مهر، آئین سنتی تعزیه خوانی در نطنز قدمتی 
دیرینه دارد، آئینی که برای برگزاری آن در این شهرستان 
چهار تکیه تاریخی قرار دارد که قدمت آن ها بسیار طولانی 
است و کتیبه ای که در تکیه مرکزی شهر نطنز نصب شده 
نشان از ساخت این تکیه یا حسینیه به دستور ناصرالدین شاه 
قاجار دارد. این هنر آئینی ایرانی به بخشی از هویت این شهر 
تبدیل شده و یکی از مناظر منحصربه فرد در ایام عزاداری 
امام حسین )ع( را به وجود آورده است. چهار تکیه نطنز بیش 
از ۴۰۰ سال است که همواره نظاره گر هنرنمایی تعزیه خوانان 
بنام کشور بوده و هرساله صدها نفر برای تماشا این هنر 
سترگ به این شهر سفر می کنند. به همین دلیل است که 
نطنز در قلب استان اصفهان، توانسته »پایتخت تعزیه ایران« 
لقب گیرد و مسئولیت سنگین حفظ و اشاعه این هنر مذهبی 
ایرانیان را عهده دار شود. تعزیه در نطنز با آنچه در دیگر نقاط 
ایران وجود دارد متفاوت است و مانند هیچ جای دیگری 
نیست. این آئین از روزهای پیش از محرم و با بالا بردن 
خیمه های تعزیه آغازشده و در روزها ابتدایی ماه محرم، با 
نخل گردانی و جغجغه زنی در اطراف خیمه ها دنبال می شود. 
درنهایت و در روز واقعه، تعزیه خوان ها جمع شده و در هر 

گوشه ای می توان این هنر را به نظاره نشست.
Á شیوع کرونا و بی رمق شدن تعزیه خوان ها

بااین حال مانند بسیاری دیگر از فعالیت ها، ویروس کرونا 
گَرد مُرده خود را بر هنر تعزیه خوانی نطنز نیز پاشید. این هنر 
ایرانی در سال جاری و گذشته با پدیده ای عجیب در دو قرن 
حیات خود روبه رو شد، یک اپیدمی وحشتناک اقتضائات دنیا 
را تغییر داد؛ اما این پایان ماجرا نبود، تعزیه خوان ها برای خود 
پروتکل تعریف کردند و اجازه ندادند چراغ این هنر بعد از 
چند قرن خاموش شود؛ اگرچه که در این راه با مشکلاتی 
نیز مواجه شدند. داوود فتحعلی بیگی، عضو انجمن تعزیه 
ایرانیان درباره تأثیرات شیوع ویروس کرونا در تعزیه های 
نطنز می گوید: این تعزیه خانه ها که بیش از ۲۰۰ سال است 
بوده اند،  در کشور  تعزیه  بزرگ  اساتید  هنرنمایی  نظاره گر 
پاندمی کرونا درگیر و  با  با دومین سال مواجهه  همزمان 
دار خاموشی مانده اند و برخی از مسئولان برخلاف تعهد 
برگزارکنندگان این برنامه ها نسبت به رعایت پروتکل های 
بهداشتی سعی در تعطیلی برگزاری تعزیه در این تکیه های 

تاریخی دارند.
Á  تعزیه در تکایــای قاجاری نطنز درخطر

نابودی
تکیه های نطنز جز معدود تکیه های قاجاری هستند که 

هنوز مجلس عزاداری سیدالشهدا )ع( در آن ها پررونق مانده 
و عزاداران به تکیه های جدید کوچ نکرده اند. از طرفی پیوند 
این تکیه های قجری با تعزیه به اهمیت آن ها افزوده و هر 
دو جلوه میراث ملموس و ناملموس حسینی را می توان در 
آن ها مشاهده کرد. حتی کتیبه های این تکایا سالم مانده و در 
یکی از آن ها به صراحت و روشنی نام ناصرالدین شاه ذکرشده 
است. فتحعلی بیگی بابیان اینکه شیوع ویروس کرونا نه تنها 
نمایش آئینی و سنتی تعزیه در نطنز با چهار تکیه قاجاری را 
به خطر انداخته، بلکه باعث درخطر افتادن این هنر آئینی در 
سراسر ایران شده، تأکید می کند: اگر این روند ادامه داشته 
باشد زمینه از بین رفتن و به فراموشی سپردن هنر مقدس 

شبیه خوانی خواهد شد.
Á چراغ تکایای نطنز روشن ماند

واکنش ها به اتفاقات تکایا نطنز در دو محرم اخیر بسیار 
زیاد بود و برخی از صاحب نظران از احتمال فراموشی این 
هنر زیر سایه کرونا ابراز نگرانی کردند. یکی از این افراد 
اسماعیل مجللی، پژوهشگر تعزیه و مؤلف کتاب »شبیه 
نامه« بود که در اظهارنظری، عنوان کرده بود: افسوس که 
این تکایای ارزشمند دو سال است که طنین یا حسین )ع( 
رو اجرای تعزیه را در خود نمی بینند. تکیه مرکزی شهر نطنز 
به دستور ناصرالدین شاه قاجار ساخته شده و به ثبت ملی نیز 
رسیده؛ اجرا نشدن آئین تعزیه خوانی ماه محرم برای دو سال 
متوالی به دلیل شیوع ویروس کرونا این تکیه تاریخی را نابود 
می کند؛ اما مردم نطنز نشان دادند که این آئین برای آن ها از 
اهمیت بسیاری برخوردار است و اجازه ندادند تا چراغ تکیه ها 
و تعزیه هایشان خاموش شود. آن ها با رعایت پروتکل های 
بهداشتی طنین یا حسین )ع( را از تکیه های شهر سر دادند 
و عزاداری های خود را با تغییراتی که برای رعایت هرچه 
بیشتر پروتکل های بهداشتی شکل گرفته بود، برگزار کردند 
تا نسل های جوان آئین های تاریخی را به دست فراموشی 
نسپارند. بااین حال، مسئولان و متولیان امر باید در چنین 
شرایطی با تدوین، ابلاغ و نظارت پروتکل ها شرایط را برای 
برگزاری آئین های سنتی به وجود آورند تا چراغ این محافل 

بعد از سده ها خاموش نمانند.

درختان کهن سال باغ فین کاشان در سه جهت تاج، 
پوشش و از راس تا پایین درخت با استفاده از صابون 

ارگانیک پالیزین به صورت شبانه شستشو داده شد.
به گزارش صداوسیما، رئیس اداره میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری کاشان گفت: زدودن گردوغبار 
و باز شدن روزنه های گیاه و انجام اعمال حیاتی هم 
چون تنفس و فتوسنتز باکیفیت بهتر، مبارزه با آفات از 
طریق غیر شیمیایی و افزایش تأثیر تغذیه درختان از 
طریق محلول پاشی از مزایای اجرای عملیات شستشوی 
درختان است. مهران سرمدیان با اشاره به اینکه برای  
شستشوی فنی و علمی درختان کهن سال مجموعه 
هزینه  ریال  میلیون   ۵۰۰ از  بیش  فین  باغ  جهانی 
شده  گفت: وزش بادهای فصلی و محلی که همراه 
با گردوغبار است و همچنین موقعیت جغرافیایی باغ 
فین که در کنار آزادراه کاشان به اصفهان قرارگرفته 
است، موجب مسدود شدن روزنه های گیاه و اختلال 
در وضعیت سلامتی گیاه می شود. باغ فین در فهرست 
میراث جهانی یونسکو و در سال ۱۳۱۴ به شماره ۲۳۸ 
در فهرست آثار ملی ثبت شده و در سال ۱۳۹۰ به همراه 
هشت باغ تاریخی دیگر با عنوان باغ ایرانی به شماره 

۱۳۷۲ در فهرست میراث جهانی قرارگرفته است.

کتاب »سرگذشت حاجی بابای اصفهانی«، تألیف 
»جیمز موریه« در سال ۱۸۲۳ میلادی است. داستانِ 
ساخته وپرداخته موریه، یکی از آثار بزرگ و گران بهای 
ادبیات جهانی و از نخستین داستان های ادبی در دوره 
پیدایش ادبیات استعماری به شمار می رود. جمال زاده، 

این کتاب را از شاهکارهای نثر فارسی دانسته است.
و  سیاسی  مأمور  موریه،  جیمز  ایمنا،  گزارش  به 
منشی نخستین سفیران انگلیس در ایران و سیاحت گر 
این  است.   ۱۹ قرن  نخست  نیمه  داستان نویس  و 
نویسنده در ازمیر ترکیه زاده شد و در ۱۸۴۹ در انگلیس 
درگذشت. موریه در طول حیات خود، دو بار در زمان 
سلطنت فتحعلی شاه قاجار به ایران سفر کرد. کسانی 
که با متون ادبیات کلاسیک فارسی سروکار دارند، کتاب 
»حاجی بابای اصفهانی« را خوانده یا دست کم چیزهایی 
درباره آن شنیده اند. میزان شهرت و محبوبیت این کتاب 
به اندازه ای زیاد بوده که با کتاب »شب های عربی«، 
تألیف »بارتون« مقایسه شده است. این کتاب به شرح 
بعضی از وقایع اجتماعی و سیاسی ایران در آغاز قرن ۱۳ 
و توصیف رفتار و اخلاق سخیف قشری از درباریان و 
زورمندان تازه به دوران رسیده زمان فتحعلی شاه قاجار 
می پردازد. همچنین شیوه زندگی و آداب ورسوم توده 
مردم ستمدیده و خرافه پرستی های گروهی از مردم و 
رجالِ واپس گرای قاجار نیز در این اثر به خوبی ترسیم شده 
است. شهرت بسیار زیاد این کتاب به سبب طلایه دار 
بودن این اثر در ادبیات استعماری است. این داستان 
می شود  محسوب  استعماری  ادبیات  آغاز  تااندازه ای، 
نگاه  گاه  اثر،  نگارش  در  موریه، علی رغم صداقت  و 
مغرضانه و استعمارگرانه نیز به شرق و غرب داشته است. 
نام این کتاب، ظاهراً از نام حاجی بابا افشار، حکیم باشی 
دستگاه عباس میرزا و طبیب محمدشاه، گرفته شده 
است. قهرمان کتاب »سرگذشت حاجی بابا اصفهانی«، 
نمایانگر شخصیت میرزا ابوالحسن خان ایلچی، نخستین 
سفیر ایران به دربار بریتانیاست. این قهرمان، سیمایی 
واقعی از رفتار و ویژگی های روحی و اخلاقی او را که 
مظهر افراد قشر خودش است، می نماید. حاجی بابا توسط 
میرزا حبیب اصفهانی، ادیب فاضل و خوش قریحه دوره 
ناصری از فرانسوی به فارسی با نثری استوار و فخیم، 
برگردانده شده و مترجم اثر، مجموعه ای از طنز، مثل، 
اصطلاح، استعاره، کنایه و شعر را بر اصل کتاب افزوده 
است. موریه، پیش از پرداختن به این داستان و چاپ و 
انتشار آن، یادداشت ها و خاطرات خود را درباره دیده ها، 
شنیده ها و وقایع اجتماعی و سیاسی و آداب ورسوم مردم 
ایران و سرزمین های دیگر را در همسایگی ایران در دو 
کتاب دیگر، گردآوری کرده است. نخستین کتاب موریه 
با عنوان »سفر از راه ایران، ارمنستان و آسیای صغیر به 
قسطنطنیه« و دومین سفرنامه اش با عنوان »سفر دوم 
از راه ایران به قسطنطنیه« در لندن چاپ شد. هدف 
جیمز موریه از نوشتن این سفرنامه ها و »سرگذشت 
حاجی بابا« به دست دادن گزارشی واقعی و روشن از 
نوع جامعه و فرهنگ  ایران و سرزمین های دیگر و 
آن ها بود. او عیوب و خطاهای بزرگی را که در رفتار و 
خصوصیات اخلاقی ایرانی ها دیده، یادداشت کرده است. 
یادداشت موریه، چنان صادق و خالص است که ملتی را 
برای این عیب و خطاها که اصولًا مربوط به حکومت ها 
و تربیت ناشی از جبر اوضاع بود، سرزنش و هجو نکرده 
است. به عبارت دیگر، شیوه بی انصافی در پیش نگرفته 
که به تعمیم نادرست پدیده ها، دست یابد؛ اما برخی از 
پژوهشگران معتقدند این کتاب، تقلیدی کامل از رمان 
شناخته شده ژیل بلاس اثر رنه لوساژ است و در آن 

زمان، موریه را متهم به رونویسی و تقلب، کرده بودند.

برخـوار،  اصفهـان-  دشـت  شـمال  از  فرونشسـت ها 
به صـورت یـک هـلال کـه از شـرق در خوراسـگان رو 
به سـوی غـرب در رهنـان قرارگرفتـه، در حـال پیشـروی 
به سـوی مرکـز اصفهـان اسـت. در زمـان حاضـر، به گفته 
کارشناسـان بناهـای تاریخـی از رونـد فزاینـده ایـن پدیده 

مخـرب در امـان نیسـت.
بـه گـزارش ایرنـا، فرونشسـت در کمیـن شـهر مـوزه 
زاینـده رود،  اسـت؛ پل هـا در عرصـه رودخانـه  اصفهـان 
دولت خانـه صفـوی، میـدان نقش جهـان و تراکـم بناهای 
تاریخـی در محـور تاریخـی فرهنگـی اصفهـان همـه در 
خـط اول هجوم عـوارض فرونشسـت قرار دارنـد. به گفته 
کارشناسـان، جنـس خـاک، ضخامـت آبرفـت و وسـعت 
آبخـوان، نـوع عـوارض فرونشسـت و میـزان آسـیب، این 
پدیـده را تحـت تأثیـر قـرار می دهـد. همچنیـن احتمـال 
فرونشسـت غیرمتـوازن که باعـث ایجاد آسـیب و تخریب 
در سـازه ها می شـود، در مـرز بیـن تغییـر جنـس خـاک 
زیرین )منطقه خطر( بسـیار زیاد اسـت. برخی کارشناسـان 
سـازه می گویند بیشـتر پل هـای تاریخی اصفهـان به دلیل 
قرارگیـری روی آبرفـت بـا عمق های مختلـف و همچنین 
میـدان نقش جهـان بـا آثار بی نظیری چون مسـجد شـیخ 
لطـف الله، مسـجد امـام، عمـارت عالی قاپـو و سـردر بـازار 
قیصریـه بـه دلیـل ضخامـت و وسـعت زیـاد آبرفتـی کـه 
بـر آن بناشـده اند، تحـت تأثیـر عـوارض فرونشسـت قرار 
دارنـد و شـدت گرفتـن فرونشسـت ها می توانـد بـرای آثار 
میـراث فرهنگی اصفهـان تهدید جدی باشـد. طبق اعلام 
سـازمان زمین شناسـی و اکتشافات معدنی و همچنین دفتر 
منطقـه ای مرکـز تحقیقات راه، مسـکن و شهرسـازی نرخ 
فرونشسـت زمیـن بـا توجـه بـه جنـس خـاک و ضخامت 
آبرفـت در حوالـی زاینـده رود و بناهـای تاریخـی اصفهـان 
حـدود پنـج سـانتیمتر در سـال اسـت امـا بـه گفتـه آن ها 
نتایـج دقیق تـر بعد از یک دوره پایش یک سـاله با اسـتفاده 
از دسـتگاه های جی پـی اس اعـلام خواهـد شـد. بـه گفته 
پایشـگران فرونشسـت در اصفهان، ذرات خـاکِ دانه ریزتر، 
عوارض فرونشسـت را زودتر نشـان می دهد چراکه فضای 
بیـن آن هـا محـدود اسـت و سـریع تر فشـرده می شـوند. 
کارشناسـان اعتقاددارنـد کـه ذرات خـاک در شـمال شـهر 
اصفهـان دانه ریـز اسـت و ازایـن رو عـوارض فرونشسـت 
بیشـتر از سـایر مناطق آشکار می شـود؛ عوارضی که بیشتر 
به صـورت موضعـی و فروریزش و شـکاف های چندضلعی 
بـه نظـر می آیـد.  در جـوار زاینده رود بـه دلیل دانه درشـت 
بـودن ذرات خـاک، فرونشسـت کمتـر عرض انـدام کـرده 
اسـت اما با روند خشـکی زاینـده رود، کمبود آب، برداشـت 
بی رویـه از آب هـای زیرزمینـی و جبران نشـدن آبخوان ها، 
فرونشسـت بیشـتر هیبتـش را بـر سـاختمان ها و البتـه 

بناهـای تاریخـی نشـان می دهد.
Á  فرونشســت زمین به ســمت آثار تاریخی

اصفهان در حال پیشروی است
حسـین حجتی مدیـر دفتـر منطقه ای مرکـز تحقیقات 
راه، مسـکن و شهرسـازی اصفهان دشت اصفهان -برخوار 
را به لحاظ عمق و ضخامت رسـوبات به کاسـه ای تشـبیه 
کـرد کـه هـر چـه از طـرف کـوه صفـه به سـمت شـمال 
آن حرکـت کنیـم، ضخامـت آبرفت ها و عمق سنگ بسـتر 
بیشـتر و ذرات خـاک، دانـه ریزتر می شـوند. حجتی گفت: 
فرونشسـت در حاشـیه رودخانـه زاینـده رود وجـود دارد امـا 
چـون رسـوبات درشـت دانه ترنـد، ترک  و شـکاف ها خیلی 
نمایان در سـطح زمین دیده نمی شـود اما آثار این پدیده را 
در شـمال اصفهـان بهتر می توانیم ببینیم بـه این دلیل که 
خـاک ریزدانه تر اسـت و از سـوی دیگر عمـق، ضخامت و 
جنس رسـوبات باهـم تفاوت دارند و ترک ها بیشـتر نمایان 
می شـود. حجتـی معتقـد اسـت کـه هرچـه برداشـت ها از 
آب هـای زیرزمینی دشـت اصفهان -برخوار بیشـتر باشـد، 
در مقابـل آبخـوان تغذیـه نشـود و  رودخانـه زاینـده رود 
جریـان نداشـته باشـد، حرکـت آثار فرونشسـت به سـمت 
آثـار تاریخـی و مرکز اصفهان شـتابان تر می شـود. به گفته 
مدیـر مرکـز تحقیقات راه، مسـکن و شهرسـازی اصفهان، 
عـوارض فرونشسـت در نقـاط مختلـف شـمال اصفهـان، 
بـه  فرونشسـت ها  عـوارض  و  موضعی انـد  و  فروریـزش 
سـمت مناطق شـهری و مرکز اصفهان ناحیه ای می شـوند 
و منطقـه وسـیعی را تحـت تأثیـر قـرار می دهنـد. مدیـر 
مرکـز تحقیقات راه، مسـکن و شهرسـازی اصفهان گفت: 
بررسـی های اولیـه نشـان دهنده آن اسـت کـه پـل جویی، 
یکـی از پنج پل تاریخی شـهر اصفهان، نشسـت نامتقارن 
دارد، یعنی فرونشسـتِ یک سـمت رودخانه با فرونشسـتِ 
سـمت دیگر یکسـان نیسـت و ایـن خطرش زیادتر اسـت 
یـا ترکـی کـه در پـل خواجـو ایجادشـده و گفته می شـود 
مرتبـط بـا خـودِ سـازه اسـت، مربوط بـه فرونشسـت های 
۲ طـرف پـل محسـوب می شـود. پـل خواجـو نیـز در ۲ 
طـرف، نشسـت های نا مقـارن کرده اسـت. او تأکیـد کرد: 
فرونشسـت از سـمت شـمال اصفهان به صورت نعل اسبی 
بـه سـمت مرکز شـهر حرکـت می کنـد،  در زمـان حاضر 
بیشـترین فرونشسـت ها در شـمال اصفهان اسـت و برخی 
مناطـق شـهری اصفهـان در سـال ۱۵ تـا ۱۶ سـانتیمتر 
فرونشسـت دارنـد، ایـن میـزان فرونشسـت ها در حاشـیه 
رودخانـه زاینـده رود پنـج یـا ۶ سـانتیمتر در سـال بیشـتر 
نیسـتند امـا آثار آن آرام آشـکار می شـود. بـه گفته حجتی، 
فرونشسـت نعلـی یا هلالی شـکل شـمال اصفهـان را در 
برگرفتـه بـه سـمت مناطـق شـهری، رودخانه زاینـده رود، 
پل هـای تاریخـی، میـدان نقش جهـان در حـال پیشـروی 

اسـت و تأثیر فرونشسـت در این مناطق بـرای آن ها رؤیت 
شـده اسـت.    حجتـی افـزود: در میـدان فیـض، در جـوار 
پـل خواجـو، آثـار فرونشسـت در دیواره هـا و سـاختمان ها 
سی وسـه پل،  تاریخـی  پل هـای  در  و   مشخص شـده اند 
جویـی، خواجـو، آثـار فرونشسـت را می بینیـم؛ عـوارض 
فرونشسـت بـر ابنیـه  و آثار تاریخی شـهر اصفهـان اثرات 

مخربـی خواهد داشـت و برگشـت ناپذیر اسـت.
Á  میدان نقش جهان و فرونشســت با احتمال

تخریب های موضعی
مجیـد تابـش متخصـص سـازه و عضـو هیئت مدیـره 
و رئیـس گـروه تخصصی عمران سـازمان نظام مهندسـی 
سـاختمان اسـتان اصفهـان گفـت کـه در محل هایـی که 
سـازه ها روی مـرز آبرفـت و سـنگ قـرار داشـته باشـند، 
بیشـترین  آسـیب فرونشسـت را بـه دلیل اختـلاف میزان 
حرکـت قائـم سـطح زمین شـاهد خواهیـم بود و در سـایر 
نواحـی ماننـد مناطقـی که به طـور کامـل بـر روی آبرفت 
بـا عمـق تقریبـی یکسـان قـرار داشـته باشـند، آسـیب ها 
به مراتـب کمتـر و ناچیـز دیـده می شـود. او در رابطـه بـا 
آثـار فرونشسـت بـر بناهـای تاریخـیِ شـاخص اصفهـان 
گفـت: پل هـای تاریخـی داخـل محـدوده شـهر اصفهـان 
از غـرب بـه شـرق شـامل مارنـان، سی وسـه پل، جوبـی، 
خواجو و شهرسـتان اسـت و به جز پل شهرسـتان که روی 
سـازند سـنگی بناشـده اسـت، سـایر پل هـا روی آبرفت با 
عمق هـای مختلـف ساخته شـده اند  و در صـورت حملـه 
فرونشسـت، احتمـال بـروز تـرک و خرابی در آن هـا وجود 
دارد. تابـش افـزود: مجموعـه تاریخـی میـدان نقش جهان 
روی آبرفـت بـا عمـق بیشـتری قرارگرفتـه اسـت و بـه 
دلیـل ابعـاد بـزرگ طـول و عـرض شـاهد بـروز تـرک و 
تخریب هـای موضعـی یـا چرخیدگـی ابنیـه خواهیـم بود. 
او یـادآور شـد: طبـق مطالعـات و بررسـی های سـازمان 
زمین شناسـی و سـازمان نقشـه برداری نـرخ فرونشسـت از 
غرب به شـرق و از جنوب به شـمال افزایشـی اسـت و بر 
همین اسـاس احتمـال فرونشسـت غیرمتـوازن  که باعث  
بـروز خرابی در سـازه ها می شـود، در مرز بیـن تغییر جنس 
خـاک زیریـن )منطقـه خطـر( بسـیار زیـاد اسـت. از نـگاه 
تابـش مناره هـای تاریخی در بخـش اصفهان قدیـم، بازار 
بـا طـول چندین کیلومتـر و مجموعه مسـجد جامع عتیق 
و بناهـای واجـد ارزش تاریخـی در صـورت قرارگیـری در 
منطقه خطر )زون خطر( با مشـکلات ناشـی از فرونشست 
مواجه خواهند شـد و ازاین رو به گفته وی ضرورت تسـریع 
در تکمیـل مطالعـات جاری توسـط نهادهـای حاکمیتی و 

دارد. شـهری وجود 
Á  ترک هایـی کـه بـرای پل هـای تاریخـی

اصفهـان خطرناک انـد
رضا اسـلامی رئیس سـازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنـی اصفهـان نیـز دربـاره  آنچـه با فرونشسـت، شـهر 
مـوزه اصفهـان را تهدیـد خواهد کرد، گفت: سـازه پل های 
تاریخـی شـهر اصفهـان بر اسـاس اینکـه همیشـه آب در 
بسـتر رودخانـه زاینـده رود جـاری اسـت، ساخته شـده اند؛ 
نـه اینکـه شـوک بـه ایـن بناهـا وارد کنیـم، مقطعـی آب 
را بازکنیـم و ببندیـم! ایـن بـاز و بسـته شـدن آب باعـث 
تنـش می شـود و ایـن ترک هایـی کـه در پـل خواجـو یـا 
جویـی ایجادشـده، حاصـل همیـن تنش هاسـت. بـه گفته 
اسـلامی، قرار اسـت پایش پل هـای تاریخـی اصفهان نیز 
در برنامـه سـازمان زمین شناسـی اصفهـان گنجانده شـود: 
و  خواجـو  و  جویـی  سی وسـه پل،  در  ترک هـا  یکسـری 
به خصـوص پـل جویـی وجـود دارد که این ترک ها بیشـتر 
فرونشسـتی اسـت و نـه حاصـل از کشـش. ایـن ترک هـا 
بـرای ایـن سـازه های تاریخـی بسـیار خطرناک انـد و قرار 
اسـت آن هـا را  بـه لحـاظ عـوارض فرونشسـت، پایـش و 
بررسـی کنیم. رئیس سـازمان زمین شناسـی و اکتشـافات 
معدنـی اصفهـان گفـت: هنـوز امیـد داریـم کـه بـا جاری 
بـودن زاینـده رود آبخوان هـای ما جـان بگیرنـد؛ زاینده رود 
هنـوز هم تـوان زایـش دارد امـا بـا رونـد خشـکی پیش رو 
و برداشـت از آب هـای زیرزمینـی، زمانـی می رسـد که اگر 
آب در زاینـده رود جـاری شـود، مثـل این اسـت کـه آب را 

در یـک خیابـان جـاری کـرده باشـند و آبـی در زمین نفوذ 
نکنـد. زاینـده رود منبـع تغذیـه دشـت اصفهـان – برخـوار 
اسـت و ازاین رو اشـاره اسـلامی درواقع یک هشـدار جدی 
اسـت کـه اگـر خشـکی  زاینـده رود و  برداشـت آب هـای 
زیرزمینـی ادامـه داشـته باشـد و به این ترتیـب آبخوان هـا 
تغذیه نشـوند، خطرات ناشـی از فرونشسـت بـرای بناهای 

تاریخـی اصفهـان جدی تـر خواهد شـد.
Á  عوارض فرونشســت و آینده مبهم میراث

تاریخی اصفهان
گـروه  اسـتاد  کوپایـی  عابـدی  جهانگیـر  همچنیـن 
مهندسـی آب دانشـگاه صنعتـی اصفهـان بـرای بررسـی 
آنچـه در دشـت اصفهـان _ برخـوار بـا رونـد خشـکی 
زاینـده رود و برداشـت های بی رویـه از منابـع آب زیرزمینی 
اخیـر در کشـور  اسـت گفـت کـه خشک سـالی  رخ داده 
کـه ناشـی از تغییـر اقلیـم و گرمایـش زمیـن اسـت باعث 
شـده اسـت تـا بیـش از ۴۰ درصـد آب هـای سـطحی را 
کـه تشـکیل دهنده رودخانه هـا بوده انـد، از دسـت بدهیـم. 
روبـه رو  چالـش  بـا  آب هـای سـطحی  وقتـی  افـزود:  او 
می شـود، مصرف کننـدگان آب هـای سـطحی بـه آب های 
زیرزمینـی روی می آورنـد؛ ایـن باعـث شـده اسـت کـه 
در سـال های اخیـر، حـدود یک چهـارم ذخایـر راهبـردی 
منابـع آب زیرزمینـی را )سـیزده و نیـم میلیـارد مترمکعب( 
از دسـت  بدهیـم و  در اسـتان اصفهـان نیـز با ایـن پدیده 
روبـه رو بوده ایـم و این موجب شـده  اسـت که هم کیفیت 
آب تحـت تأثیـر قـرار بگیـرد و شـورتر شـود و هـم اینکه 
برداشـت بی رویـه باعث شـده کـه با  فرونشسـت زمین در 
نقـاط مختلف اسـتان ازجمله دشـت برخوار روبه رو شـویم.   
عابـدی کوپایی تأکید کـرد: زمانی که آب هـای زیرزمینی، 
بی رویـه اسـتخراج شـود، فضاهـای خالـی و منافـذی کـه 
و  بسـته می شـود  و  تهـی  از آب  آبخوان هـا هسـتند  در 
فرونشسـت زمیـن اتفـاق می افتـد. نکتـه مهـم این اسـت 
که فرونشسـت غیرقابل برگشـت اسـت و حتـی نمی توانیم 
بـا اجـرای طرح های تغذیـه مصنوعی وضعیـت را به حالت 
قبـل برگردانیـم. بـه گفتـه عابـدی کوپایـی برآوردهایـی 
کـه توسـط  وزارت نیـرو اعلام شـده در  اسـتان اصفهـان 
رقمـی حدود ۴۰۰ میلیون مترمکعب کسـری آب را نشـان 
می دهـد امـا اینکـه چه میـزان کسـری آب در شهرسـتان 
اصفهـان وجـود دارد و چـه میـزان از منابـع آب زیرزمینـی 
برداشت شـده، نیـاز به بررسـی بیشـتر دارد. این کارشـناس 
آب بـا اشـاره به نـرخ بحرانی فرونشسـت در جهـان یعنی 
۴ میلی متر در سـال، ۱۵ سـانتی متر فرونشسـت در دشـت 
اصفهـان برخـوار را نگران کننـده دانسـت و افـزود: ایـن 
میـزان فرونشسـت بـه میـراث فرهنگـی و آثـار تاریخـی 
اصفهـان، تأسیسـات زیربنایی مثـل سـاختمان ها، خطوط 
مواصلاتـی،  جاده هـا، خطوط ریلی، آبرسـانی، گازرسـانی، 
خطـوط انتقـال بـرق آسـیب می زنـد و اگـر از الآن به فکر 
نباشـیم و جلـوی پیشـرفت آن را نگیریـم، در سـال های 
آینـده معلـوم نیسـت که چـه وضعیتـی پیش خواهـد آمد. 
عابـدی کوپایی یادآور شـد: همـه ارگان هـای ذی ربط باید 
نسـبت بـه ایـن موضـوع حسـاس باشـند و اجـازه ندهنـد 
برداشـت های بی رویـه آب هـای زیرزمینـی انجـام شـود. 
جـاری شـدن زاینـده رود می توانـد راه حل یا بخشـی از آن 
باشـد و علت هم این اسـت کـه می تواند از وخیم تر شـدن 
وضعیـت، حداقـل در برابـر آثـار تاریخـی ای که بیشـتر در 
اطـراف زاینده رود قرارگرفته اند، جلوگیری کند. فرونشسـت 
یـک پدیده زیسـت محیطی، بـه معنی نشسـت تدریجی و 
یـا پاییـن رفتن ناگهانی سـطح زمیـن به دلیـل تراکم مواد 
زیرسـطحی است. برداشـت بیش ازحد از آب های زیرزمینی 
ناشـی از نیـاز روزافـزون به منابـع آب که به دنبال توسـعه 
صنعـت و کشـاورزی در اصفهـان رخ داده از دلایـل اصلـی 
فرونشسـت بـه شـمار  مـی رود.   تهدیـد و آسـیب های 
جبران ناپذیر سـازه ها و تأسیسـات شـهری، خطـوط انتقال 
نیـرو، سـاختمان ها و به خصـوص بناهای تاریخی و شـهره 
شـهر موزه اصفهـان ازجمله نگرانی های کارشناسـان برای 
آینـده پیـش روی اصفهـان براثـر برداشـت های بی رویه از 

منابـع آب زیرزمینی اسـت.

بورسیه رایگان دانشجویان نخبه 
افغانستانی در مرکز علمی کاربردی 

اصفهان سیتی سنتر

طنین یا حسین در تکیه های تاریخی نطنز

شستشوی درختان 
کهن سال باغ فین 

کاشان

 سرگذشت
 حاجی بابای اصفهانی

فرونشست در یک قدمی میراث فرهنگی

زنگ خطر برای بناهای تاریخی اصفهان


